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فضاي  پرابهام  واردات  خودرو

يادداشت-1

اقتصاد بلاتكليف ايران
ابعاد اقتصادي و نتايج حاصل 
از توافق برج��ام را هر يك از 
كارشناسان به نحوي تحليل 
مي كنند. گروهي معتقدند 
ب��ا آزاد ش��دن ارتباط��ات 
بين المللي، ورود ارز حاصل 
از ص��ادرات ي��ا دارايي هاي 
بلوكه ش��ده ايران در خارج 
از كش��ور، فزوني منابع ارزي به مص��ارف ارزي منجر 
به كاهش نرخ دلار مي ش��ود. بنابراين ش��ركت هاي 
ريال محور و آن دسته از شركت ها كه براساس دلار يا 
كاموديتي ها فعاليت نمي كنند، منتفع خواهند شد. در 
مقابل، افرادي كه معتقدند توافقي حاصل نخواهد شد 
يا اگر توافقي باشد، نتيجه چنداني ندارد، اظهارنظري 

برعكس آنچه گفته شد دارند.
به نظر مي رس��د واقع بينانه ترين تحليل اين است كه 
توجه داشته باشيم، طي ۱۰ سال گذشته ۶۰ ميليارد 
دلار از منابع ارزي دولت »اوباما« وارد كشور شد؛ در آن 
زمان دلار در مح��دوده ۲,۵۰۰ تومان بود و اكنون در 
محدوده ۳۰ هزار تومان است. نرخ تورم در اين سال ها 
فزاينده و ضريب تشكيل سرمايه كاهنده بوده است. 
ساير متغيرهاي اقتصادي از جمله حجم نقدينگي كه 
به بيش از پنج هزار همت رسيده، به گونه اي بوده است 
كه نشان مي دهد صرفاً با آزادسازي منابع ارزي ناشي 
از توافق، در كوتاه مدت ممكن اس��ت شاهد اثر جزئي 
باش��يم اما در بلندمدت نيازمند اقداماتي در اقتصاد 

كشور هستيم.
برنامه ريزي ه��اي اقتص��ادي، كاه��ش هزينه ه��ا و 
كوچك س��ازي دول��ت، افزايش كاراي��ي و بهره وري 
ش��ركت هايي كه توسط دولت اداره ش��ده و نيازمند 
اصلاح س��اختار مديريتي و س��اختار سرمايه گذاري 
است، اولويت هاي بزرگ تري براي بهبود شاخص هاي 
اقتصادي اس��ت. بلاتكليفي در حصول توافق اكنون 
اقتصاد ايران را معطل نگه داش��ته است. ما اطلاعي از 
مفاد قرارداد، زمان رفع تحريم ها، چگونگي ارتباط با 
فعالان اقتصادي دني��ا نداريم. اگر همه منابع ارزي ما 
آزاد شده و براي مراودات با همه شركت هاي خارجي 
آزادي عمل داشته باشيم، حتي برخي از شركت هاي 

ريال محور نيز ممكن است نابود شوند.
بايد بدانيم ابعاد اقتصادي رفع تحريم ها چگونه است. با 
ارزپاشي در اقتصاد كشوري كه رشد توليد ناخالص ملي 
و حجم نقدينگي آن با يكديگر تطابقي ندارد، نمي توان 
انتظار داشت نرخ ارز كاهش يابد. چنين شرايطي منجر 
به فرار سرمايه مي شود، همانطور كه بخش زيادي از 
سرمايه هاي پيشين كه به كشور بازگشت نيز از كشور 
خارج ش��د. منابع درآمدي بانك ها اكنون به مرزهاي 
جمهوري اسلامي ايران محدود شده است، چنان چه 
با رفع تحريم ها با عرضه بين المللي و از جمله سوييس 
ارتباط داشته باشيم، براي حوزه بانكي گشايش ايجاد 

خواهد شد.

يادداشت -3

نوجواني دوران  لب مرز است
س��ن مصرف مواد مخ��در به 
كمترين ميزان خود رس��يده 
اس��ت. در دهه هاي گذش��ته 
جوان��ي نقط��ه ش��روع اي��ن 
س��وءمصرف ب��ود، ام��ا حالا 
نوجوان هايي كه به مدد كاربري 
دائم در ش��بكه هاي اجتماعي 
علائم بل��وغ زودرس را تجربه 
مي كنند اين ميانگين سني را تقليل داده اند. آغاز نوجواني 
دوراني كه با تغييرات فيزيولوژيك با اهميتي همراه است و 

بالاترين ميزان ريسك پذيري را در نوجوان به وجود مي آورد. 
مساله اينجاست كه ما نتوانسته ايم به اندازه كافي، مسائلي 
جذاب تر از م��واد مخدر را براي نوجوان هايي كه هيجانات 
بالايي دارند، تبليغ كنيم تا در اين دوران حساس، نخواهند 
با مواد مخدر خودي نشان بدهندو در صورتي كه در طرف 
ديگر ما، گروه هايي هستند كه دائما در حال تبليغ مواد مخدر 
به عنوان راهي براي خوشحالي و خوشگذراني هستند. در 
اولين قدم خانواده و والدين و در قدم هاي بعدي، معلمين 
مدارس و رسانه ها. متاسفانه رابطه نامطلوب نوجوان با پدر 
و مادرش و احس��اس ناخوشايند در محيط خانه، هميشه 

يكي از اساس��ي ترين علت هاي گرايش نوجوان ها به مواد 
مخدر است. بخواهيم يا نخواهيم، همه چيز در هر دوراني 
از زندگي، به سبك تربيتي و فرهنگي خانواده بستگي دارد؛ 
در نوجواني بيشتر! در واقع، نوجواني، دوراني لب مرز است 
كه بيشتر از هر وقت ديگري، فرد نياز دارد تا خواسته هايش 
ديده و شنيده شود. اما در عمل چه اتفاقي مي افتد؟ اينكه 
قريب به اتفاق پدر و مادرهاي ما، از روش تربيتي س��نتي 
به نام كنترل بيروني استفاده مي كنند؛ كنترلي كه به طور 
مداوم از طرف پدر و مادر و كادر مدرسه صورت مي گيرد و 
از نظر نوجوان خوشايند نيست و خودش را در معرض خطر 

مي بيند. اين كنترل بيروني، از اين نظر آسيب زا است كه ما 
فقط آن را در حوزه شناختي علم روانشناسي، يعني تحصيلي 
اعمال مي كنيم در صورتي كه دوره نوجواني، دوره تحول 
فرد است و شامل چندين و چند بعد است. بعد شناختي، 
عاطفي، اخلاقي، اجتماعي و ...! اما متاس��فانه در فرهنگ 
خانوادگي و سيستم آموزش و پرورش، همه هم و غم شان 
بر حوزه شناختي است و رشد ديگر جنبه ها و بعدها را ناديده 
مي گيرند. در واقع اين ناديده گرفتن است كه بيشتر از كنترل 
نكردن مي تواند باشد و نوجوان را به هر سمت و سويي سوق 
ادامه در صفحه 8 بدهد؛ از جمله استعمال مواد مخدر. 

س��رانجام و پ��س از چند م��اه انتظار، روز گذش��ته 
)دوشنبه(، ابراهيم رييسي – رييس دولت سيزدهم – 
در مقابل خبرنگاران داخلي وخارجي قرار گرفت تا پس 
از گذشت يك سال از آغاز به كار دولتش، به سوالات آنها 
پاس��خ دهد. او كه پيش از اين تنها يك بار در روزهاي 
پس از پيروزي در انتخابات در نشست خبري حضور 
پيدا كرده بود، اين بار در حالي مقابل خبرنگاران قرار 
گرفت كه بايد پس از عبور از روزهاي ارايه وعده هاي 
انتخاباتي، از عملكرد يك ساله دولتش نيز دفاع مي كرد. 
با وجود آنكه در زمان انتخابات، رييس جمهور وعده هاي 
اقتصادي مهمي به مردم داده بود اما در ماه هاي گذشته، 
بسياري از اين وعده ها يا هنوز اجرايي نشده اند يا لااقل 
براي به نتيجه رسيدن، راهي طولاني پيش روي خود 
مي بينند. با اين وجود رييسي در نشست خبري خود 
همچنان رويك��رد دوران انتخابات را ادامه داد. بخش 
مهمي از صحبت هاي او با كناي��ه و انتقاد از عملكرد 
دولت قبل همراه بود و او حتي پايين آمدن س��رعت 
اينترنت در روزها و هفته هاي گذشته را نيز به كارنامه 

دولت قبل ربط داد.
هرچند پيش بيني مي شد برگزاري يك نشست خبري 
پ��س از چند ماه، راه را براي مطرح ش��دن بحث هاي 
انتقادي و چالشي باز كند اما چه سوالات مطرح شده 
و چه جواب هايي كه از سوي رييس جمهور ارايه شد 
در س��طح كليات باقي ماند، هرچند رييسي در چند 
ح��وزه خاص، بار ديگر تصميم��ات قطعي دولتش را 

خاطرنشان كرد.
وي با بيان اينكه حركت جهادي براي پيش��برد امور 
كشور هم از تاكيدات دولت است، اظهار كرد: برخلاف 
وج��ود موانع ما بايد آن موانع را رفع كنيم و بدانيم كه 
به تعبير رهبري انقلاب، هيچ مشكلي در كشور نيست 
كه حل شدني نباشد. پس ما با روحيه جهادي به دنبال 

حل مشكلات باشيم.
رييسي تصريح كرد: نگاه به درون نه بيرون براي حل 
مشكلات مدنظر بوده اس��ت تا بدانيم بيگانگان براي 
ما مش��كلي حل نمي كنند و براي هيچكس هم حل 
نكرده اند. ما بايد به درون و ظرفيت هاي داخلي و اتكا 
به نيروهاي كشور را توجه داشته باشيم و مثل برخي 
دولت ها منتظر تغيير نگاه بيگانگان نباش��يم. رييس 
دولت سيزدهم با بيان اينكه دولت معتقد است كه بايد 

از همه ظرفيت ها در كشور استفاده شود، يادآور شد: ما 
گفته ايم هركس بناي كار و تلاش دارد به حساب بيايد، 
اما آنكس كه روحيه كار و تحول ندارد جاي خود را به 

افرادي بدهد كه اين روحيه را دارند.
وي با بيان اينكه در دولت همواره تاكيد شده كه معطل 
نكردن وضعيت و ش��رايط كش��ور را داشته باشيم و 
مسوولان مسووليت پذير باشند، اظهار كرد: اگر امور 
با روحيه مسووليت پذيري همراه نباشد و تصميمات 
متقن اتخاذ نشود كارها پيش نمي رود. اگر معلوم شود 
تصميمي درست و متقن است، اما ملاحظاتي پيش  
آيد كه با عدالت نس��ازد و در عي��ن حال جلوي اتخاذ 
تصميم ها در زمان خود را بگيرد، نتيجه اين مي شود 
كه الان در برخي موارد مي بينيم. اگر در گذش��ته آن 
تصميم گيري هاي به جا رخ م��ي داد و در زمان خود 

به آن امور رسيدگي مي شد امروز شاهد برخي از اين 
مشكلات نبوديم. رييسي يادآور شد: وقتي دولت كار 
خود را آغاز كرد، برخي چه از دولت پيش��ين و چه از 
سايرين از در دلسوزي به ما مي گفتند كه مي خواهي 
با شرايط كش��ورچه كني؟ به ما واكسن نمي دهند و 
شرايط كرونا را هم مي بيني. مي گفتند با كسري بودجه 

مي خواهي چه كني؟
وي اف��زود: اين موضوع كس��ري بودجه ام المس��ائل 
كشور است. ولي ما در حالي سال ۱۴۰۰ را پشت سر 
گذاشتيم كه كسري بودجه بدون استقراض از بانك 

مركزي و خلق پول حل شد. اما چطور حل شد؟ چون 
درآمد ايجاد شد.

رييس جمهوري تأكيد كرد: در مساله تورمي كه قريب 
به ۶۰ درصد در شهريور ۱۴۰۰ بود با اولين اقدام دولت 
سيزدهم مواجه شد، كه براي مقابله با آن كارهاي تورم زا 
را كنار بگذارد. كار به جايي رس��يد كه اقدامات دولت 
در اسفند ۱۴۰۰ و فروردين ۱۴۰۱ به كاهشي شدن 
تورم انجاميد و تورم را به حدود ۳۵ درصد كاهش داد.

رييس دولت سيزدهم ادامه داد: بعد از آن با تورم ۱۲ 
درصدي در خرداد ۱۴۰۱ مواجه ش��ديم كه با اصلاح 
اقتصادي رخ داد و البته آن تغييري كه داده شد تغيير 
بزرگي بود. چندنرخي بودن ارز را همه كارشناس��ان 
اقتصادي غيرقابل قبول مي دانستند، اما از جنبه هاي 
اجرايي و مسائل اجتماعي نظرهايي داشتند كه خدا را 

شاكرم در نهايت كار به شكلي پيش رفت كه تورم به 
۴۰.۵ درصد رسيده است.

وي ادامه داد: كالاهاي اساس��ي ام��روز هيچ نگراني 
درباره اش وجود ندارد، در حالي كه در گذشته برخي 
از آنها در حالت قرمز قرار داش��ت، ام��ا امروز نگراني 
وجود ندارد. همچنين قطعي برق را داشتيم كه باعث 
مي ش��د مردم و كارگاه ها هزينه هاي��ي از اين جهت 
پرداخت كنند، اما امروز ديگر اين اتفاق رخ نداد و حتي 
قطعي گازي كه در برخي اس��تان ها داشتيم را ديگر 
ش��اهد نبوديم و در كنارش كار حوزه انرژي و گاز را با 

همسايگان آغاز كرديم و سياست همسايگي را پيگيري 
كرديم. رييسي يادآور شد: من اولين سفرم در دولت 
به خوزستان بود تا مشكلاتي كه مردم آنجا در مساله 
آب داشتند را بررس��ي كنيم و آبرساني به خوزستان 
ام��روز در حال اجرا اس��ت و برنامه ه��اي بلندمدت، 
ميان مدت و كوتاه مدت را داريم و در دولت تاكيد داريم 
كه در زمينه مصرف آب برنامه ريزي و مديريت داشته 
باشيم. همچنين تنش هاي آبي در استان هاي مختلف 
شناسايي شده است و براي آن برنامه ريزي كرده ايم. 
رييس جمهوري در ادامه با بيان اينكه مس��اله حقوق 
و دس��تمزد از موضوعات مهم دولت است، گفت: در 
زماني كه دولت را تحويل گرفتيم براي پرداخت حقوق 
كارمندان با مشكلاتي مواجه بوديم، اما تا امروز يك روز 
پرداخت حقوق و دستمزد عقب نيفتاده، آن هم بدون 
اينكه اس��تقراض و چاپ پول داش��ته باشيم. چرا كه 
درآمد ايجاد شد، فروش نفت صورت گرفت و فرارهاي 
مالياتي را پيگيري كرديم و نتيجه اين شد كه هم حقوق 
پرداخت ش��د و هم بدهي دولت گذشته را پرداخت 
كرديم. در كنار حقوق و دستمزد، سررسيدهاي اوراقي 

كه از قبل وجود دارد مي رسد و بايد پرداخت شود.
وي افزود: ۲۰۲ هزار ميليارد تومان مجموعه كار ما در 
حوزه عمراني است و اين امر با افزايش درآمد رخ داده 
است. اين در حالي است كه ما يك چيز را نداريم و آن 
اين است كه ما آن ۲۰ درصد درآمد از صندوق توسعه 
ملي را نداريم و ۴۰ درصد از فروش نفت را به صندوق 
توس��عه مي ريزيم تا در اختيار توسعه كشور باشد در 
حالي كه درگذش��ته از اين ۴۰ درصد، ۲۰ درصد در 

اختيار دولت قرار داشت.
رييسي يادآور شد: ما افزايش حقوق و دستمزدها را هم 
داشتيم و مساله رتبه بندي معلمان را داريم كه بعد از ده 
سال در حال اجرا است. تا حدي كه ممكن است دولت 
تلاش كرده است كه پرداخت ها را افزايش دهد، هرچند 
مي دانيم كه اين موارد براي حل مشكلات مردم كافي 
نيست، اما تمام تلاش دولت در اين امر انجام شده است.

رييس جمه��ور در ادامه اين نشس��ت خب��ري كه به 
پاسخگويي به سوالات خبرنگاران اختصاص داشت، در 
پاسخ به سوال خبرنگار روزنامه جام جم مبني  بر اينكه 
در زمان انتخابات وعده هايي براي بهبود معيشت مردم 
ادامه در صفحه 2 داديد از جمله...  

فردين آقابزرگي

محمد فدايي

 بي توجهي به اصل 30  قانون اساسي 
عامل بازماندن از تحصيل دانش آموزان
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مقتدي صدر كه در هفته هاي گذش��ته با گس��يل 
كردن طرفداران��ش به خيابان هاي ع��راق، از لزوم 
تحول در سياس��ت گذاري هاي دولتي اين كش��ور 
سخن مي گفت، روز گذش��ته و براي دومين بار به 
شكل رسمي از سياست كناره گيري كرد، موضوعي 
كه مشخص نيست كه آيا مانند تجربه چند سال قبل 
صفحه 3 را بخوانيد صرفا يك ترفند و...  

 عراق 
در  آتش 

صدر

آمارها، احتمالات و تصورات
بررسي مسير توسعه 
در كش����ورهاي 
ت��وس����عه يافته 
نش��ان مي ده��د، 
يك��ي از مهم ترين 
گزاره ه��اي اثرگذار 
در رش��د كشورها، 
تكيه ب��ر داده هاي 
آماري و اعداد و ارقام مس��تند اس��ت. مبتني 
بر اين داده هاي اطلاعاتي مس��تند، شفاف و 
قابل اتكاست كه كش��ورها برنامه ريزي هاي 
اقتصادي خود را ساماندهي مي كنند و لكوموتيو 
اقتصاد را به پيش مي رانند. اساسا كشورهاي 
توسعه يافته اقتصادي، ستون هاي آماري شفاف 
و مستندي نيز دارند. اساسا براي يك عالم علوم 
اقتصادي، سياس��ت گذاران و مديران، اعداد و 
ارقام اقتصادي در حكم زيربنا و فوندانس��يون 
را دارد كه برنامه ريزي ها بر اساس آنها صورت 
مي گيرد. اين روند ام��ا در اقتصاد ايران هرگز 
آنگونه كه بايد و شايد جدي گرفته نشده است، 
واژه »آمار« از عبارت لاتين Status به معناي 
ش��كل، وضع يا موقعيت گرفته شده است. از 
اين واژه به عنوان ريشه واژه هاي Stato  دولت 
Statista، دولت شناسي يا كسي كه اطلاعاتي 
درباره دولت دارد به وجود آمده است. در ايران، 
كلمه آمار، اما از واژه هايي چون آمار، هامار و.... به 
معني عدد، حساب كردن، شمارش و برداشتن 
ريشه گرفته است. در واقع در علوم غربي، واژه 
آمار را مع��ادل دولت و ساختارس��ازي فرض 
مي كنند اما در ايران معادل شمارش و حساب 
كردن. به نظر مي رسد درك متفاوتي كه در هر 
دو رويكرد ايراني و غربي از آمار وجود دارد هم در 
ظاهر و هم در باطن جريان دارد. نمونه بارز اين 
تفاوت ها و تعارض ها را در نشست روز گذشته 
رييس جمهوري به عينه مي توان مش��اهده 
كرد. روز گذشته آمارهايي در خصوص كاهش 
تورم شهريور ماه از سوي رييس جمهوري ارايه 
شد كه بازتاب هاي بسياري در فضاي عمومي 
كشور پيدا كرد. بسياري از تحليلگران اقتصادي 
از جمله ناصر همتي رييس كل س��ابق بانك 
مركزي، در اين خص��وص ابهاماتي را مطرح 
ساختند كه نيازمند شفاف سازي است. بايد ديد 
چرا در خصوص يك شاخص ساده اقتصادي، 
اين همه تناقض و ابه��ام در آمارها وجود دارد. 
برخي به اين نكته اش��اره مي كنن��د كه تورم 
ثبت شده كشور در ماه هاي تير و مردادماه نه 
۳۵درصد اعلامي رييس جمهوري، بلكه بالاي 
۵۰درصد است. گروه ديگري نيز معتقدند كه 
اساسا هنوز ش��هريور ۱۴۰۰ به پايان نرسيده 
اس��ت كه رييس جمهوري در خصوص نرخ 
و ش��اخص آن در مقايسه با ش��هريور ۱۴۰۰ 
صحبت مي كنن��د. مجموعه اي��ن گزاره ها، 
ابهامات و تناقضات حاكي از يك حفره عميق 
و يك خلأ جدي در اقتصاد ايران است. اينكه 
هنوز تصميم سازان و سياست گذاران ايراني 
متوجه اهميت آمارهاي مستند نشده اند و از 
آن استفاده ابزاري مي كنند. اين روند متاسفانه 
از زمان دولت هاي نهم و دهم در اقتصاد ايران 
نهادينه ش��د و دولت وقت از طريق آمارهاي 
غيرشفاف تلاش مي كرد تا مشكلات مديريتي 
دولت خود را پوشش دهد. اما به نظرم ديگر وقت 
ادامه در صفحه 2 آن رسيده است كه...  

يادداشت-2

علي قنبري

روزنامه »تعادل« در كنفرانس مطبوعاتي رئيس جمهور دعوت نبود



ادامه از صفح�ه اول|  پرداخت هاي فزاينده دولت 
گذشته، حذف ارز رانتي و غيره، سوال اين است كه پايان 
پروژه آواربرداري دولت قبل چه وقت به اتمام مي رسد؟ 
رويكرد شما باعث اعتماد و اميد در مردم و ترميم فاصله 
ميان مردم و دولت شده است اما مهم ترين كاستي ها 
و كمبودهاي دولت س��يزدهم چيست؟ گفت: براي 
برداشتن فاصله بين مردم و دولت به مردم مي گويم كه 
از وضعيت آنها مطلع هستم، روزانه و ساعتي. ساعتي 
بر من نمي گذرد كه معيشت مردم برايم مهم نباشد. 
نشده در كنار سفره اي بنشينم و به اين فكر نباشم كه 
مسووليت من در قبال تامين سفره مردم است. آيا دست 
آنها به سفره مي رسد يا نه؟ منتي بر كسي نيست، اين 

جايگاه خدمتگزاري من است.
وي ادامه داد: از ابتداي دولت بحث بوده كه چه كنيم 
تورم مهار و كاهشي شود و چه بايد كرد نسبت به نظارت 
بر قيمت ها و كالاها و همواره اين مورد تاكيد دولت بوده 
است و اگر نبود مساله اصلاح اقتصادي، تورم روندش 
كاهشي نمي شد. ما در اين رابطه نسبت به يارانه اي كه 
به مردم داده شد، يعني همان ۳۰۰ و ۴۰۰ تومان اقدام 
كرديم. از اين مبلغ چيزي براي رفع كس��ري بودجه 
دولت نمي ماند و اين بخشي از رفع مشكلات مردم است 
و براي زدودن فقر مطلق بوده است. در برخي روستاها 
كه مي روم مردم مي گويند درآمد ما همان يارانه است و 
درآمد ديگري ندارند. آنچه روند امور را از اين به بعد رقم 
مي زند، حتما كاهش تورم را به دنبال دارد و وضعيت 

معيشت حتما بهبود مي يابد.
رييس��ي خاطرنش��ان كرد: ما پن��ج ميلي��ارد دلار 
سرمايه گذاري اقتصادي يعني دو برابر گذشته در اين 
مدت داش��تيم و تنها در زمان برجام اين سابقه بوده 
است و در مواقع ديگر س��ابقه نداشته است. به علاوه 
سرمايه گذاري داخلي هم داشتيم و شركت هاي بزرگ 
و بانك ه��ا را به س��رمايه گذاري وارد كرديم. از اين رو 
افزايش بهره وري، جبران حقوق و دستمزد، و يارانه ها 
در مجموع بهبود يافت و حتما شرايط را در آينده بهتر 
مي كند. رييس جمهور در پاسخ به سوال خبرنگار ايسنا 
مبني بر اينكه قول داديد گش��ت ارشاد براي مديران 
راه اندازي مي كنيد، اما گشت ارشاد اجتماعي بيشتر 
در جامعه منعكس و ديده شده است، براي گشت ارشاد 
مديران چه كرديد؟ گفت: من وعده كردم و عمل كردم 
و زيرنظر بازرسي رياست جمهوري اين گشت ارشاد 
براي مديران تشكيل شد و بعضي از تخلفات به محض 
گزارش ش��دن نتيجه اش در حد بركناري بوده است، 
حتي در سطح معاون وزير. موردهايي در رابطه با فساد 
اعلام شده و خود دولت آنها را به قوه قضاييه معرفي و 
تحويل داده اس��ت. اين دستور فقط براي يقه گرفتن 
نيست، براي اين است كه اگر دستگاهي توجه نكند، 
ارشاد و حضور بازرسان آنها را متوجه عمل شان كند. 
دولت مس��اله نبودن كجي و روابط ناسالم را پيگيري 
مي كند. وي درباره امنيت اجتماعي و گشت ارشاد در 
جامعه نيز تاكيد كرد: زنان و دختران ما عفت و پاكي را 
از يك فرهنگ و تمدن بس��يار قوي و قديمي در ايران 
اسلامي دارند و اين انتخاب امروز نيست. عفيفه بودن 
زن ايراني براي امروز نيس��ت. الان هم در جامعه مدار 
قانون است، هيچ كس حق كار سليقه اي يا فراقانوني 
ندارد. ملاك قانون است و احترام به قانون براي همه 
ضروري است و معتقدم قانون محوري، همه مسائل 
را حل مي كند. رييسي در پاس��خ به پرسش روزنامه 
خراس��ان درباره امكان براي بازنگري دولت در برخي 
وعده هاي خود، اظه��ار كرد: رفع بي��كاري ضرورت 
كشور و نياز جدي كشور است، نه يك وعده تبليغاتي تا 
ديگران ما را ببينند يا به ما توجه كنند. اگر اين اتفاق رخ 
ندهد و يك ميليون شغل شكل نگيرد ما شاهد افزايش 
بيكاري هستيم. رييس جمهوري يادآور شد: اين نياز 
كشور اس��ت كه يك ميليون مسكن در سال ساخته 
شود. وضعيت امروز در مسكن به دليل عقب ماندگي 
سال هاي پيش است كه بايد يك ميليون مسكن ايجاد 
مي شد و نشد. ۲۰۰ هزار مسكن روستايي و ۸۰۰ هزار 
مسكن شهري جزو نياز كشور است و مصوبه مجلس 

هم در زمينه قانون مسكن است.
وي تاكيد كرد: مسكن زمين مي خواهد كه در حاشيه 
ش��هر زمين دولتي وجود دارد، دوم تسهيلات و سوم 
مصالح اس��ت كه مش��كلي در آن نداريم و تسهيلات 
ه��م در اختيار دولت اس��ت و كار آن آغاز ش��ده و در 
دس��ت س��اخت در بخش هاي مختلف كشور است. 
البته معنايش اين نيست كه همه مسكن را هم خود 
دولت بسازد. بخش خصوصي را هم بايد در اين زمينه 
مشاركت داد، بنابراين ما در اين وعده خود تجديدنظر 
نمي كنيم و نخواهيم كرد. ما مصمم هس��تيم كه آن 
را انج��ام دهيم و آن را قابل اجرا مي دانيم. بانك زمين 
هم داريم. وي در پاسخ به سوال خبرنگار خبرگزاري 
فرانسه مبني بر اينكه ش��ما درباره فعاليت در حوزه 
خنثي س��ازي تحريم ها و رفع تحريم ها وعده داديد، 
با اين نرخ تورم بالا در ايران باور داريد خنثي س��ازي 
تحريم ها موثر بوده است و آيا به ديپلماسي براي رفع 
تحريم ها باور داريد؟ اظهار كرد: خنثي سازي تحريم ها 

را دنبال مي كنيم و قرارگاهي براي آن تشكيل داديم 
با معاون اول رييس جمهور. همچنين رفع تحريم ها را 
با وزارت خارجه و از طريق مذاكرات دنبال مي كنيم. 
در خنثي سازي تحريم ها خيلي از تحريم هايي كه ما را 
محدود مي كرد، محقق نشد و محدوديتي را براي خود 
در اين رابطه به رسميت نمي شناسيم. سطح تعامل 
ما با كشورهاي منطقه تا ۵ برابر افزايش يافته است و 
صادرات نفت ما امروز در وضعيتي است كه احساس 
مي كنيم بايد آنچ��ه در توان داري��م را بگذاريم و چه 
صادرات نفتي و غيرنفتي را ادامه مي دهيم. رييس��ي 
گفت: نسبت به بلوكه كردن پول هاي ايران كه اقدامي 
ظالمانه و غيرقانوني است برخي پول ها را آزاد كرديم و 
برخي با اقدمات غيرقانوني امريكا در محدوديت است. 
براي برداشتن تحريم ها ما ميز مذاكره را ترك نكرديم، 
مذاكره براي رفع تحريم هاس��ت و آنهايي كه به تعهد 
خود پشت پا زدند بايد برگردند و تعهداتشان را عمل 
كنند. ما تاكيدمان در اين مذاكرات رفع تحريم هاست.

رييس جمهور خاطرنشان كرد: مذاكرات هم در همين 
چارچوب با محوريت رفع تحريم ها انجام مي ش��ود. 
ما بر راس��تي آزمايي اطمينان بخش و تضمين هاي 
اعتماد آفرين در مذاك��رات تاكيد كرديم. همچنين 
تاكيد داريم كه مسائل پادماني حتما حل و فصل شود 
و اين يك ركن در مذاكرات اس��ت و بدون آن سخن از 
توافق معنا ندارد. توافق بايد همراه باشد با حل و فصل 
مسائل پادماني و نكاتي كه ايران به عنوان راهبرد دنبال 
مي كند. ما از تحقق مناف��ع ملت ايران كوتاه نيامده و 
نخواهيم آمد. مشكل رييس جمهور در پاسخ به سوال 
خبرنگار آفتاب يزد كه پرس��يد وعده انتخاباتي شما 
ارزان ش��دن اينترنت و افزايش سرعت آن بوده است 
چه ش��د؟ گفت: قبلا گفتم و الان هم دنبال مي كنم و 
وزير را مس��وول كردم كه دو گزارش در ماه ارايه كند، 
در شوراي عالي فضاي مجازي. از ابتداي دولت در يك 
س��ال گذشته فيبر نوري كه س��رعت را تا ده برابر بالا 
ببرد را شاهد بوديم كه يك و نيم ميليون محيط خانه 
يا كسب و كار دسترس��ي پيدا كردند به آن و تا پايان 
سال ۵ ميليون امكان دسترسي شان ايجاد مي شود و 
تا پايان دولت ان شاء الله ۲۰ ميليون خانواده يا محيط 
كسب و كار دسترسي ش��ان فراهم مي شود و سرعت 
را حداق��ل ده برابر مي كند و امروز ب��ا توجه به اينكه 
كس��ب و كار و زندگي مردم در اين فضا هست، حتما 
ايجاد اين دسترسي به زيرس��اخت ها ضروري است. 
وي ادامه داد: كارهايي بايد در س��نوات گذشته انجام 
مي شد براي زيرس��اخت ها كه انجام نشده است. اگر 
زيرساخت ها كامل شده بود، امروز مشكل نداشتيم، 
مشكلات امروز به دليل اين است كه زيرساخت هايي 
كه بايد در حوزه اينترنت و ارتباطات ايجاد مي ش��د، 
ايجاد نشده است. حالا ما بايد عقب ماندگي ها را جبران 
كنيم. با همكاري بخش خصوص��ي تلاش داريم كه 
اين كار را پيش ببريم و اين پيگي��ري و تلاش روزانه 
است و ان شاءالله تا آخر دوره نواقص برطرف مي شود. 
همچنين دسترسي دهك هاي پايين به اينترنت هم 
انجام شد و وزير هم اعلام كردند كه نسبت به سه دهك 
اول دسترسي رايگان ش��د. ما بنا داريم صادق الوعده 
باشيم كه ان شاءالله خواهيم بود. رييس جمهوري در 
پاسخ به پرسش س��ي بي اس نيوز درباره اينكه آيا وي 
حاضر است در جريان سفر به نيويورك اگر از او خواسته 
شود يا امريكا بخواهد با بايدن ملاقات كند يا به صورت 
غيررسمي حاضر است به بايدن سلام كند يا با او دست 
بدهد، تصريح كرد: من در نشس��ت قبلي در پاسخ به 
سوال مش��ابه گفتم خير. بازهم خير را تكرار مي كنم. 

هيچ فايده اي مترتب بر ملاقات ما و ايشان نيست، نه 
براي ملت ايران و نه براي ما و نه براي منافع ملت بزرگ 
ايران و برنامه اي هم براي اي��ن ملاقات وجود ندارد و 

نخواهد داشت.
وي در پاسخ به پرسش اسپوتنيك درباره افزايش تعامل 
ميان ايران و روسيه، اظهار كرد: ما همكاري مان با كشور 
روس��يه يك همكاري راهبردي است و در حوزه هاي 
مختلف با روسيه همكاري داريم كه روزبه روز توسعه 
يافته است. در نشست هاي ما در مسكو يا آقاي پوتين 
در تهران بر ادامه همكاري و رفع موانع تاكيد شده است.

رييسي افزود: نسبت به كريدور شمال و جنوب كار با 
جديت دنبال مي شود تا به نتيجه برسد. سرمايه گذاري 
در حوزه انرژي و نفت و گاز در حال انجام است كه دارد 
دنبال مي ش��ود و برخي از موارد آن هم اجرايي شده 
است. اين همكاري تداوم مي يابد و برنامه جامع براي 
اين همكاري وجود دارد كه نسخه هاي ابتدايي آن بين 
وزارت خارجه دو كش��ور تبادل شده تا به يك نتيجه 

مشخص برسد.
رييس جمهور در پاسخ به سوال خبرنگار روزنامه اعتماد 
مبني بر اينكه طي يك سال اخير بهبود فعاليت هاي 
مدني به عنوان اولويت مطرح نبوده و حوزه اقتصادي و 
ديپلماسي را محور قرار داديد، مذاكرات يك سال است 
كه تداوم دارد و بسياري معتقدند با گذشت زمان عوامل 
متعدد از جمله تحولات بين المللي اثراتي گذاش��ته 
اس��ت، بهتر نبود در اسفند ۹۹ به سرانجام مي رسيد، 
اظهار كرد: اگر نگاه كنيد به عملكرد رييس جمهورهاي 
قبلي و عدد و رقم را بگيريد، مي بينيد نشست هاي من 
با اصحاب فرهنگ و هنر چقدر بوده است. فكر مي كنم 
اگر فقط نشست هاي من نه، وزير را در يك سال گذشته 
ببينيد خواهيد ديد كه قابل قياس نيست. وزير فرهنگ 
بعدا عدد آن را اعلام كنند كه تا چه اندازه اين ديدارها و 
بازديدها انجام شده است يا توجهي كه به بخش مالي 
اين قشر در يك سال گذشته شده است، نه اينكه قبلا 
توجه نشده است، اما ميزاني كه در اين دولت به خاطر 
كرونا و خواسته  هنرمندان به آنها توجه شد قابل مقايسه 
نيست. وي ادامه داد: اين مدت فرصتي كه گذاشتم در 
رابطه با توجه به علم و فرهنگ و اخلاق و مسائل معنوي 
جامعه زياد بوده است. توجه به مسائل اقتصادي، توجه 
م��ا را به فرهنگ ك��م نكرده اس��ت و در مصوباتي كه 
تاكنون داش��تيم توجه ويژه به مسائل فرهنگي شده 
است، البته اينكه شما توجه مي دهيد، خوب است، اما 
ما توضيحات را بگوييم كه توجه اين دولت به مسائل 
فرهنگي جدي بوده است. اگر توصيه مي كنيد بيشتر 
توجه شود از توجه شما تشكر مي كنم. رييس جمهور 
در پاس��خ به س��وال خبرنگار ايلنا مبني بر اينكه در 
شرايط تورمي براي بار دوم در ترميم حقوق كاركنان 
آن را افزايش داديد، اما حقوق كارگران با آنچه در اين 
شرايط و قيمت ها شاهديم فاصله دارد و سهم افزايش 
۵۵ درصدي را به ده درصد رسانده اند يا با حق مسكن 
كارگران موافقت نشده اس��ت، گفت: ليست افزايش 
حقوق كارگران در سنوات گذشته را داريد، حتما اين 
ليست را بگيريد و ببينيد. اين ميزان افزايش كه امسال 
اتفاق افتاد، مسبوق به سابقه نبوده است، قبل از ما هم 
دولت ها بودند، اما اين ميزان افزايش مسبوق به سابقه 
نبوده اس��ت، آن هم در شرايط اقتصادي كه ما داريم. 
وي اظهار كرد: نكته ديگر درباره بازنشستگان تامين 
اجتماعي اين است كه اين حكم قانون است، ده درصد 
را قانون تعيين كرده است و آن را هم عمل كرديم. اما 
نسبت به بازنشستگان آنجا كه امكان داشت دولت از 
اختيارات قانوني اش استفاده كرده تا اين ميزان حقوق 

افزايش يابد. در يك صحبتي در زمان انتخابات گفتم 
بازنشس��ته هزينه اش پايين نيامده كه افزايش يافته 
است. اين افزايش نس��بت به مساله پرداخت در سال 
اول نه فقط نسبت به معلمان كه ۳۵ هزار ميليارد براي 
رتبه بندي آنها انجام شد، بلكه در ارتباط با كارگران هم 
افزايش يافته است. تلاش ما اين است كه براي كارگران 
و بازنشستگان و معلمان و عموم كاركنان آنچه كه بايد 
متناسب سازي شود. نمي گويم صد در صد، اما بار زيادي 
از دوششان برداشته شود. اقدامات ديگري هم انجام 
داديم مثلا شش ميليون بيمه سلامت امسال شده است 
يا در طرح »دارويار«  افزايش قيمت به عهده بيمه ها 
قرار گرفت. از اين رو تا مي توانيم بگوييم سعي داريم 
بار هزينه مردم يعني ۸۵ ميليون نفر به ويژه كساني كه 
كارگر و كشاورز و معلم هستند را كم كنيم. وي درباره 
معرفي وزير كار نيز تصريح كرد كه ان ش��اءالله كسي 
معرفي مي شود كه دغدغه كار و تامين اجتماعي اش 
ويژه باش��د.  رييس جمهوري در پاس��خ به پرسشي 
تلويزيون قطر درباره نحوه ارتباط جمهوري اسلامي 
با برخي كشورهاي همسايه و برنامه ريزي براي بهبود 
و اصلاح روابط با كشورهاي مثل عربستان سعودي، 
تصريح كرد: ارتباط با همسايگان و سياست همسايگي 
را دنبال مي كنيم. در س��ال اول دولت اين سياس��ت 
تثبيت شد و در سال دوم اين روابط دوجانبه به روابط 
چندجانبه و منطقه اي و بين المللي خواهد انجاميد و ما 
آن را دنبال خواهيم كرد. وي تاكيد كرد: نكته اي كه بايد 
بدانيم اين است كه گفت وگوهاي ما درون منطقه اي و 
بدون دخالت بيگانگان و درباره مسائل منطقه دنبال 
مي ش��ود. ما حضور بيگانگان در منطقه را امنيت ساز 
نمي دانيم، بلكه مشكل س��از مي دانيم. وجود امريكا 
در منطقه ما هيچ امنيتي به همراه ندارد، بلكه مشكل 
ايجاد مي كند و امنيت را به خط��ر مي اندازد. رييس 
دولت سيزدهم يادآور ش��د: ما همواره به همسايگان 
تاكيد كرديم كه امنيت خ��ود را با حضور بيگانگان و 
امريكا دنبال نكنيد. امنيت منطقه بايد به دست منطقه 
باشد و خود منطقه بايد آن امنيت را تامين كند. رييسي 
همچنين درباره روابط ايران و عربس��تان اظهار كرد: 
در مورد عربستان ما با ميزباني كشور عراق پنج دوره 
مذاكره داش��تيم. تعهداتي طرف عربستاني دارد كه 
انجام آن، راه را براي اقدامات بعدي بازخواهد كرد. حتماً 
روابط ديپلماتيك و بين دو كشور در گروي اين تعهداتي 
است كه بايد انجام شود. وي در پاسخ به پرسش روزنامه 
اطلاعات مبني بر اينكه چرا دولت براي اطلاع رساني 
از مذاك��رات به حداقل موارد بس��نده مي كند، گفت: 
مذاكرات اگر با اطلاع رس��اني به موقع همراه باش��د 
خيلي خوب است، اما اگر به موقع نباشد ممكن است 
كه در روند مذاكرات اختلال ايجاد كند. رييس دولت 
س��يزدهم ادامه داد: تاكيد ما بر مذاكره كنندگان اين 
اس��ت كه در هر مقطعي كه كار به نقطه اطلاع رساني 
رسيد با هماهنگي با دبيرخانه شوراي عالي امنيت ملي، 
سخنگوي وزارت خارجه و معاون سياسي وزير خارجه 
در زمان مناسب اطلاع رس��اني مي كنند. ما با حبس 
اطلاع رساني هرگز موافق نيستيم و بر اطلاع رساني به 
موقع درباره مذاكرات عقيده دارم و بر آن تاكيد كرده ام. 
رييس جمهوري در پايان با اش��اره مجدد به تاكيدات 
خود در زمينه توافق هس��ته اي، يادآور شد: ما تاكيد 
داريم كه در تواف��ق، اول تضمين هاي اطمينان آور و 
دوم راستي آزمايي عيني و عملي و سوم رفع تحريم ها 
به صورت معنادار و پايدار و چهارم بسته شدن ادعاهاي 
سياسي درباره پادمان كه به نظر ما اساسي هم ندارد، 

انجام شود.
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جزيياتي از توافق احتمالي
در وين

يك روزنامه صهيونيستي در گزارشي ادعاهايي را درباره 
نحوه امض��اي توافق نهايي در مذاك��رات وين و مراحل 
اجرايي شدن آن مطرح كرد. به گزارش يورونيوز، روزنامه 
صهيونيستي اورشليم پست در تحليلي به نحوه امضاي 
احياي برجام و مراحل آنكه در آستانه سفر ديويد بارنيا، 
رييس موساد به واشنگتن منتشر شده، نوشت كه طرفين 
حاضر در مذاكرات هسته اي ايران بر سر بيشتر موارد كلي 
كه در پيش نويس ۲۱ جولاي اتحاديه اروپا آمده اس��ت، 
توافق دارند. اورشليم پست در گزارش خود نوشته كه متن 
اتحاديه اروپا پياده سازي توافق را در چهار مرحله طراحي 
كرده است. بر اساس گزارش اين روزنامه صهيونيستي، 
كميسيون مش��ترك برجام در »روز صفر«، روز امضاي 
توافق، بدون حضور امريكا تشكيل مي شود و اين كشور 
۱۶۵ روز بعد مي تواند به اين كميسيون بپيوندد. در ادامه 
اين گزارش ادعا شده است: قرار است تا آن زمان، ايران و 
غرب به توافق ديگري براي آزادي زندانيان غربي در ازاي 
آزادسازي منابع مالي ايران دست يابند. بر اساس گزارش 
اين نش��ريه، جو بايدن، رييس جمهور امريكا در آن روز، 
سه فرمان اجرايي مربوط به ايران و همچنين تحريم هاي 
ثانويه ۱۷ بانك را كه بيش از ۷ ميليارد دلار متعلق به ايران 
در بانك هاي كره جنوبي را آزاد مي كند، لغو خواهد كرد. 
اين نشريه در ادامه مدعي شد: ايران غني سازي اورانيوم تا 
۶۰ درصد را متوقف مي كند و غني سازي را به ۲۰ درصد 
كاهش مي دهد و به آژانس بين المللي انرژي اتمي اجازه 
مي دهد تا نظارت بر سايت هاي هسته اي اين كشور را از سر 
بگيرد. اورشليم پست در ادامه مي نويسد: طبق مفاد قانون 
بازنگري توافق هسته اي ايران، اين توافق ظرف پنج روز 
احتمالاً به كنگره امريكا خواهد رسيد. اين قانون مستلزم 
آن اس��ت كه هرگونه توافقي كه تحريم هاي ايران را لغو 
مي كند توسط مجلس نمايندگان و سنا مورد بررسي قرار 
گيرد و كاخ سفيد نمي تواند تحريم هايي را كه يك فرمان 
اجرايي نبوده اس��ت به مدت ۳۰ روز لغو كند. اگر كنگره 
اين توافق را رد كن��د، بايدن مي تواند آن را وتو كند، مگر 
در س��ناريوي بعيد كه اكثريت دو سوم مخالف وتو، راي 
منفي دهند. اين روزنامه در ادامه با اشاره به نگراني هاي 
»فزاينده« در واشنگتن مبني بر اينكه روسيه از ايران به 
عنوان مجراي فرار از تحريم هاي اعمال شده عليه خود 
استفاده خواهد كرد، نوشته است كه هنوز احتمال مخالفت 
اكثريت نمايندگان با توافق وجود دارد. در ادامه اين گزارش 
آمده است: برخي اس��تدلال مي كنند چون اين توافق، 
بازگشت به برجام است و يك توافق جديد نيست، قانون 
»بازنگري توافق هسته اي« )اينارا( اعمال نمي شود. با اين 
حال، راب مالي، نماينده ويژه امريكا در امور ايران در ماه مه 
در سنا گفت كه اين توافق در چارچوب »اينارا« به كنگره 
ارايه خواهد شد. اين روزنامه درباره گام دوم اجراي توافق 
نوشت: روز تاييد، ۶۰ روز پس از روز صفر خواهد بود. شوراي 
امنيت سازمان ملل متحد و آژانس بين المللي انرژي اتمي 
از بازگشت به توافق مطلع خواهند شد. بر اساس ادعاي 
اين نشريه اس��راييلي، امريكا در اين مرحله براي فروش 
۵۰ ميليون بش��كه نفت ايران يك بار معافيت تحريمي 
قائل مي شود و اجازه مي دهد تا مذاكرات تجاري در حوزه 
انرژي و هوانوردي انجام شود. ايران هم غني سازي اورانيوم 
با خلوص بالاي ۵ درصد را متوقف و يك دوره آماده سازي 
براي انتقال اطلاعات به آژانس بين المللي انرژي اتمي را 
آغاز مي كند و به اين آژانس اج��ازه مي دهد تا نظارت را 
به طور كامل از سر بگيرد. در ادامه اين گزارش آمده است 
كه دو ماه بعد، روز ۱۲۰، »روز اجراي مجدد« خواهد بود و 
ايران و امريكا بايد به صورت علني قصد خود را براي ادامه 
بازگشت به توافق حداقل هفت روز پيش از آن تاريخ اعلام 
كنند. اين روزنامه در گزارش خود همچنين نوشته است 
كه تهران بايد تا روز اجراي مجدد به تعهدات خود در قبال 
آژانس بين المللي انرژي اتمي در مورد تحقيقات جاري اش 
در مورد اورانيوم غني ش��ده يافت ش��ده در سايت هاي 
هسته اي اعلام نشده در ايران عمل كند. اين بدان معنا است 
كه ايران در مورد منبع آن اورانيوم پاسخ معتبري به آژانس 
بين المللي انرژي اتمي خواهد داد و آژانس نيز به نوبه خود 
كاوشگرها را خواهد بست. بر اساس ادعاي اين نشريه، ايران 
همچنين تمام مراحل مورد نياز توافق از جمله كاهش 
غني سازي اورانيوم به ۳.۶۷ درصد، كاهش ذخاير خود، 
مهر و موم كردن و انتقال سانتريفيوژها و غيره را تكميل 
خواهد كرد و ب��ه آژانس بين المللي ان��رژي اتمي اجازه 
مي دهد تا نظارت را به طور كامل از سر گيرد. امريكا هم 
همه تحريم هاي ثانويه عليه ايران و نام هاي تروريستي مورد 
توافق به جز سپاه پاسداران را حذف مي كند و به شركت ها 
توضيح مي دهد كه لغو تحريم ها به چه معنا است. اورشليم 
پست در اين گزارش در مورد »روز تكميل« در روز ۱۶۵ ام 
نوشت كه در اين روز تمام محدوديت هاي هسته اي و لغو 
تحريم ها اجرايي مي شود. امريكا تحريم تسليحات متعارف 
ايران را لغو خواهد كرد و اجازه تجارت بيشتر بين كشورها را 
مي دهد و ايران هم زيرساخت هاي غني سازي باقي مانده 
را حذف مي كند. در اين گزارش همچنين تصريح شده 
است كه در س��ال هاي آينده، »بندهاي غروب آفتاب« 
اوليه برجام طبق قطعنامه ۲۲۳۱ شوراي امنيت سازمان 
ملل متحد بدون هيچ تمديد اجرايي خواهند ش��د. اين 
نشريه در ادامه گزارش خود نوشته است: در سال ۲۰۲۴، 
محدوديت هاي مربوط به تحقيق و توسعه سانتريفيوژهاي 
پيشرفته منقضي مي ش��وند و در سال ۲۰۲۵ مكانيسم 
»تحريم هاي اسنپ بك« كه تمامي تحريم هاي ايران را 
در صورت نقض توافق بازمي گرداند، منقضي مي شوند. در 
سال ۲۰۲۶، محدوديت هاي استفاده از سانتريفيوژها، 
از جمله سانتريفيوژهاي پيش��رفته به تدريج تا سال 
۲۰۲۸ به پايان مي رسد. در سال ۲۰۳۰، قرارداد ايران 
بدون محدوديت در غني سازي اورانيوم، ذخيره سازي، 
راكتورهاي آب س��نگين يا پلوتوني��وم به طور كامل 
منقضي مي شود. اورشليم پست در ادامه گزارش خود 
به تصميم تل آويو براي تمركز تلاش هايش در چندين 
جبهه با وجود توافقي كه »به ظاهر اجتناب ناپذير« به نظر 
مي رسد، اشاره كرده است. اين نشريه در مورد نخستين 
گام تل آوي��و از ادامه گفت وگو با امري��كا و تلاش براي 
تاثيرگذاري بر مواضع ديگر طرف هاي غربي در مذاكرات 
با تأكيد بر انگليس و فرانس��ه خبر داد. علاوه بر اين، بر 
اساس گزارش اين روزنامه، رژيم اسراييل تلاش خواهد 
كرد تا با به تعويق انداختن يا تضعيف لغو تحريم ها، طرفين 
را متقاعد كند كه منافع اقتصادي ايران را كاهش دهند.

برنامه هفتم توسعه
به بودجه1402 نمي رسد

رييس سازمان برنامه وبودجه كشور گفت كه با توجه  به 
اينكه بودجه بايد تا آذرماه به مجلس ارايه ش��ود و برنامه 
هفتم توسعه هنوز جاي كار دارد، در تدوين بودجه سال 
آينده برنامه توس��عه هفتم در دسترس نيست. مسعود 
ميركاظمي، رييس س��ازمان برنامه وبودجه كش��ور در 
مصاحبه با راديو گفت وگو با تصريح بر اينكه تا زماني كه 
سياست هاي توسعه ابلاغ نش��ود نمي توانيم چارچوب 
اصلي را تدوين كنيم، گفت: هر روز در مجمع جلسه برگزار 
مي شود و كميس��يون هاي آن فعال هستند. همكاران 
سازمان برنامه وبودجه در اين جلسات حضور دارند و بنده 
هم در مجمع فعال هستم تا سياست ها نهايي شود و فكر 
مي كنم ت��ا ۱۰ الي ۱۵ روز آينده اين كار در مجمع انجام 
شود. وي با بيان اينكه سازمان برنامه وبودجه درگير بودجه 
خواهد ش��د، اظهار كرد: بودجه بايد تا آذرماه به مجلس 
تحويل داده شود. البته تا زماني كه سياست هاي پنج ساله 
توسعه ابلاغ شود، قانون برنامه تدوين شود و در دولت و 
سپس مجلس بررسي شود، زمان مي برد و اين يعني به 
بودجه ۱۴۰۲ نمي رس��د. رييس سازمان برنامه وبودجه 
افزود: بايد يك سال سياست هاي توسعه تمديد شود يا 
بر اساس سياست هايي كه ابلاغ مي شود اجازه دهند كه 
بودجه بر اساس آن تنظيم شود. درهرصورت بايد راه حلي 
براي آن پيدا كنيم تا بودجه را سر زمان آذرماه كه تعهد 
دولت به مجلس است برساند. منطقاً برنامه هفتم براي 

تدوين بودجه سال آينده در دسترس نخواهد بود.

سه هزار ميليارد تومان
پروژه نيمه تمام داريم

معاون رييس جمهور و رييس سازمان اداري و استخدامي 
كشور با تاكيد بر اينكه بايد خيلي حواسمان به بيت المال 
باش��د، اظهار ك��رد: ۳۰۰۰ همت )۳ هزار ه��زار ميليارد 
تومان( پروژه روي زمين مان��ده داريم كه با روال كنوني 
تكميل پروژه ها ۵۰ سال ديگر طول مي كشد. ميثم لطيفي 
اظهار كرد: ما كه وام دار خون ش��هدا هس��تيم نياز است 
هرازچندگاهي عميق و دقيق پاي درس اميرالمومنين 
عليه السلام بنش��ينيم. زيرا انقلاب هر چه دارد از بركت 
خون شهداست و ش��هدا هر چه دارند از اهل بيت عليهم 
السلام دارند و در گام دوم انقلاب بايد به الگوي حكمراني 
اسلامي ايراني مبتني بر آموزه هاي اميرالمومنين و اهل بيت 
عليهم السلام تأسي كرد. وي افزود: يكي از مميزات جدي 
اهل بيت، روحيه جهادي و كار جهادي است و يكي از مسائل 
مهم در اين زمينه كار عملي و مهم تر به پايان رساندن آن 
است. زيرا پروژه هاي زيادي آغاز شده اما به پايان نرسيده 
اس��ت. لطيفي با تاكيد بر اينكه بايد خيلي حواسمان به 
بيت المال باشد، تصريح كرد: در ابتداي دولت ۳۰۰۰ همت 
)۳ هزار هزار ميليارد تومان( پروژه روي زمين مانده داريم 
كه با روال كنوني پروژه ها ۵۰ س��ال ديگر طول مي كشد. 
معاون رييس جمهور با اش��اره به وضعيت نظام اداري و 
هزينه كرد بخش زيادي از بودجه براي پرداخت حقوق و 
دستمزد عنوان كرد: از ابتداي دولت اين بحث مطرح شد 
كه پروژه هاي نيمه تمام قبلي را جمع كنيم و تنها در موارد 
ضرورت پروژه جديد آغاز شود. وي با تاكيد بر ايستادن پاي 
كار گفت: بايد كار را به مردم بسپاريم؛ اگر امتداد رزمنده، 
مجاهد، در ميدان و سرباز ولايت را بخواهيم نشان بدهيم، 
شهيد حاج قاسم سليماني يك الگو است. لطيفي اظهار 
كرد: جنبه فرهنگي شهيد سليماني با ديگر جنبه هاي 
شخصيتي اش قابل مقايسه نيست و انتظار مي رود مديران 
اين الگوي مديريت جهادي را به ويژه در ديار حاج قاسم 
نصب العين قرار بدهند. وي تصريح كرد: دنيا تشنه سبك 
و الگوي مديريت متفاوتي اس��ت ك��ه در آن ملاك هاي 
مادي ديگر پررنگ نيست و سرفصلي در الگوي مديريت 
مطرح شده كه بازگشت معنويت به سازمان عنوان شده 
كه قله معنويت، ايثار، فهم و ... حاج قاسم است و در دولت 
سيزدهم اين مساله در دستور كار قرار گرفته كه به بركت 
خون شهيد سليماني است و روحيه جهادي يعني كار شبانه 
روزي. معاون رييس جمهور درباره عدم توازن در پرداخت 
حقوق ها گفت: با همه ملاحظاتي كه در بوجه كشور داريم 
به هيات دولت پيش��نهادي براي ترميم حقوق كاركنان 
دولت داديم كه اگر تامين اعتبار ش��ود از ابتداي شهريور 
اجرايي مي شود و الگوي ما نظام امتيازي خواهد بود. وي 
عنوان كرد: تمام تلاش ما اين است كه عدالت در پرداخت 
را در حقوق كاركنان دولت محقق كنيم اما نبايد خودمان 
را با بخش خصوصي مقايسه كنيم. لطيفي در پايان با اشاره 
به مشكلات مردم در شهرهاي جديدالتاسيس در بخش 
اداري گفت: رييس جمهور به دنبال تفويض اختيارات به 

استان ها هستند و اميدواريم اين مشكلات نيز حل شود.

هشدار مالياتي
به مالكان خانه هاي خالي

اگر مالكان خانه هاي خالي به ماليات تعيين شده اعتراض 
دارند بايد تا دهم شهريور آن را ثبت كنند، چرا كه ثبت 
اعتراض و بررس��ي آن بعد از تاريخ مذك��ور وارد فرايند 
دادرسي خواهد ش��د. بر اساس قانون ماليات خانه هاي 
خالي مصوب آذرماه سال گذشته، اگر واحد مسكوني در 
شهرهاي بالاي ۱۰۰ هزار نفر بيش از ۱۲۰ روز خالي از 
سكنه باشد، مشمول ماليات مي شود و به ازاي هر ماه بيش 
از زمان مذكور، ماهانه مشمول مالياتي بر مبناي ماليات بر 
درآمد اجاره به شرح ضرايب سال اول معادل شش برابر 
ماليات متعلقه، سال دوم معادل ۱۲ برابر ماليات متعلقه 
و سال سوم به بعد معادل ۱۸ برابر ماليات متعلقه خواهد 
شد.  در اين راستا، احمد آخوندي، معاون مديركل دفتر 
حسابرسي س��ازمان امور مالياتي به ايسنا توضيح داد: 
سازمان امور مالياتي مهلتي براي اصلاح اطلاعات به وزارت 
راه و شهرس��ازي داده است كه تا دهم شهريورماه ادامه 
دارد. بعد از اينكه سازمان اطلاعات را دريافت كرد، موارد را 
بررسي كرده و پس از ان فرآيند مالياتي آغاز مي شود. وي 
افزود: البته توجه به اين نكته ضروري است كه امكان ثبت 
اعتراض براي مالكان از بعد از دهم شهريور هم وجود دارد، 
اما افراد بايد توجه كنند كه اگر اعتراض خود را بعد از دهم 
شهريورماه ثبت كنند، پرونده آنها وارد فرآيند مالياتي 

شده و اعتراضات در فرايند دادرسي بررسي مي شود.

دفاعازامروز،انتقادازگذشته

رييسي: كسري بودجه،  ام المسائل كشور است

ادامه از صفحه اول

آمارها، احتمالات و تصورات
 اين نوع نگاه به آمارهاي اقتصادي پايان پيدا كند. 
در اتمسفر اقتصادي كش��ور يك آمار در خصوص 
تورم، يك آم��ار در خصوص ش��اخص نقدينگي و 
يك آم��ار در خصوص پاي��ه پول��ي و... بايد وجود 
داش��ته باش��د. اينكه هر ساختار و دس��تگاهي در 
راستاي منافع كلان خود، اقدام به آمارسازي كند، 
كمكي ب��ه اقتصاد اي��ران نمي كند. اقتص��اد ايران 

براي دس��تيابي به رش��د پايدار نيازمند داده هاي 
اطلاعاتي مس��تند و قابل اتكاس��ت تا بر مبناي آن 
بتواند برنامه ها و اه��داف خود را محقق كند. بدون 
اين داده ه��اي اطلاعاتي پراكندگي، ش��لختگي و 
گوناگون��ي بخش هاي مختلف را درب��ر مي گيرد و 
امكان پيش بيني آينده بسيار دشوار مي شود. آمار 
و اطلاعات ش��فاف، يكي از رموز و نماد هاي توسعه 

اس��ت و بدون ش��ك، در برنامه ريزي حرف اول را 
همين داده هاي ظاهرا س��اده مي زنند. به عبارتي، 
سرش��ماري و آمار دقيق مش��خص مي كند كه هر 
منطقه از كشور، چه كمبود ها و استعداد هايي دارد 
و چه ميزان سرمايه گذاري بايد در آن انجام شود. 

به بيان ديگ��ر، اين ام��كان را فراه��م مي كند تا با 
توجه ب��ه ويژگي ه��اي اقتص��ادي و اجتماعي هر 

منطقه، سرمايه گذاري هاي متناسب با آن صورت 
گيرد و امكانات به ص��ورت عادلانه براي رفاه عموم 
توزيع ش��ود. از طريق آمار اس��ت كه مي توان نظام 
بودجه ريزي كشور را ساماندهي كرد و توزيع ثروت 
را مطلوب تر از قبل برنامه ريزي كرد. ساير نظامات 
اقتصادي و زيربنايي كشور نيز با اعداد و ارقام صحيح 

است كه به سمت پيشرفت حركت مي كنند.



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري |
هر دلار دوش��نبه، هفتم ش��هريورماه در بازار آزاد به 
29700 تومان رس��يد و با اعلام هر اونس جهاني طلا 
به قيمت 1729 دلار سكه نيز به قيمت 13 ميليون و 

700 هزار تومان معامله شد. 
همچنين يورو در صرافي هاي بانك��ي با 2۶2 تومان 
كاهش قيمت نس��بت به روز گذشته 2۸ هزار و ۵۸1 
تومان معامله شد. هر دلار نيز در صرافي هاي بانكي با 
10 تومان افزايش قيمت نسبت به روز گذشته به نرخ 
2۸ هزار و 270 تومان به فروش رسيد.قيمت خريد هر 
دلار توسط صرافي هاي بانكي 27 هزار و 9۸9 تومان 
و نرخ خريد هر يورو ني��ز 2۸ هزار و 29۶ تومان اعلام 
ش��د.علاوه بر اين، قيمت خريد دلار در بازار متشكل 
ارزي 27 هزار و 722 تومان و نرخ فروش آن 27 هزار و 
973 تومان بود، اين در حالي است كه نرخ خريد يورو 
در اين بازار 27 هزار و ۶2۶ تومان و نرخ فروش آن نيز 

27 هزار و ۸77 تومان اعلام شد.
همچنين در س��امانه نيما در معاملات، حواله يورو به 
قيم��ت 2۶ هزار و ۶0۴ تومان فروخته و حواله دلار به 

بهاي 2۶ هزار و ۶9۵ تومان معامله شد.

  نوسان سكه در كانال ۱۳ ميليون تومان 
قيمت سكه طرح جديد )دوشنبه، هفتم شهريور ماه( 
با 170 هزار تومان كاهش نس��بت به  روز گذشته 13 
ميليون و 700 هزار تومان معامله شد. سكه تمام بهار 
آزادي طرح قدي��م نيز 13 ميليون و 100 هزار تومان 
معامله شد.همچنين نيم سكه هفت ميليون و ۸00 
هزار تومان، ربع  سكه چهار ميليون و 900 هزار تومان 

و سكه يك گرمي سه ميليون تومان قيمت خورد.علاوه 
بر اي��ن، در بازار طلا نيز نرخ هر گرم طلاي 1۸ عيار به 
يك ميليون و 2۶2 هزار تومان رسيد و قيمت هر مثقال 
طلا پنج ميليون و ۴۶7 هزار تومان شد.قيمت اونس 
جهاني طلا به يك هزار و 722 دلار و ۶1 سنت رسيد.

مديرعامل بازار متشكل ارزي اعلام كرد كه صرافي ها 
از يك هفته قب��ل كار را براي تخصي��ص ارز اربعين 
شروع كردند و بانك ها هم از دوشنبه كار خود را آغاز 
مي كنند.امير هامون��ي درباره عرض��ه ارز اربعين در 
بانك ه��اي منتخب و صرافي هاي مج��از گفت: براي 
خدمات رساني بهتر به زائران امام حسين )ع( برنامه  
اين اس��ت كه افراد از شهر مبدأ و استان مبدأ خود ارز 

تهيه كنند و خريد اين ارز را به روزهاي آخر منتهي به 
اربعين موكول نكنند.

 ب��ه همين منظور ب��ا همكاري بانك مرك��زي و بازار 
متش��كل ارزي و با هماهنگي بانك ها و صرافي هاي 
عضو بازار متش��كل ارزي بيش از 900 شعبه بانكي و 
صرافي را براي خدمات رس��اني به مردم تجهيز كرده 
است.سرفصل جداگانه اي با عنوان ارز اربعين و به ازاي 
هر نفر 100 دلار در نظر گرفته شده است و صرافي ها 
از يك هفته قبل كار را ش��روع كردند و بانك ها هم از 
دوشنبه كار خود را آغاز مي كنند.به محض تخصيص 
و تأمين دينار براساس موجودي بازار كشور تخصيص 
ارز دينار هم مع��ادل 100 دلار برابر 1۵0 هزار دينار 

تخصيص مي يابد. طبق ابلاغي��ه بانك مركزي از روز 
ش��نبه مورخ 1۴01.۶.۵ بانك هاي ملي، سپه، ملت، 
تجارت و صادرات ايران نسبت به فروش ارز در سرفصل 
ارز زيارتي اربعين به ميزان 100 دلار به نرخ توافقي به 

هر زائر اقدام مي كنند.
بان��ك مركزي البته تأكيد كرده اس��ت كه درصورت 
تأمين دينار م��ورد نياز از محل منابع تجهيزش��ده، 
صرافي ها و بانك هاي عامل مي توانند به جاي 100 دلار 
نسبت به پرداخت 1۵0 هزار دينار عراق به نرخ توافقي 

به متقاضيان اقدام كنند.
مدارك مورد نياز زائران اربعين براي دريافت 100 دلار 
به نرخ توافقي از صرافي هاي مجاز و بانك هاي منتخب 
عبارت اس��ت از كارت ملي، شماره تلفن همراه به نام 

متقاضي و كارت بانكي به نام متقاضي.
ش��عب منتخب بانك سپه در سراسر كش��ور از فردا 
سه شنبه )هشتم شهريور ماه( به زائران اربعين حسيني 

ارز اربعين ارايه مي كنند.
1۵0 ش��عبه منتخب بانك س��په در سراس��ر كشور 
به منظور تسهيل شرايط عزيمت هموطنان به كربلاي 
معلي در ايام اربعين حس��يني، طبق بخشنامه بانك 
مركزي و با هماهنگي بازار متشكل ارزي اقدام به فروش 

ارز )به ميزان 100 دلار( مي كنند.
متقاضيان واجد شرايط بالاي 1۸ سال مي توانند براي 
خريد ارز اربعين با همراه داشتن اصل كارت ملي، دارا 
بودن كارت بانكي و شماره تلفن همراه به نام متقاضي و 
ارايه پرينت ثبت نام در سامانه سماح )كد رهگيري 10 
رقمي( به شعب منتخب بانك سپه در سراسر كشور 

مراجعه كنند.
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فرزين:

باوجود افزايش چراغ خاموش نرخ سود سپرده ها 
در برخي بانك ها، طبق اع��لام مديرعامل بانك 
ملي، در هفته هاي اخير افزايش نرخ سود سپرده 
در ش��وراي پول و اعتبار مطرح ش��ده ولي رأي 

نياورده است.
محمدرض��ا فرزي��ن در گفت وگو با تس��نيم در 
پاسخ به اين س��وال كه باتوجه به افزايش چراغ 
خاموش نرخ س��ود س��پرده در برخ��ي بانك ها، 
آيا مديران عامل بانك ها در ش��وراي هماهنگي 
بانك ها درخواستي براي افزايش نرخ سود مطرح 
كرده اند يا خير؟ اظهار داش��ت: نكاتي را درباره 
سياس��ت هاي پول��ي در قالب نام��ه اي به بانك 

مركزي مطرح كرديم ولي نرخ سود در آن نبود.
مديرعامل بانك ملي با اش��اره به وضعيت فعلي 
نرخ س��ود س��پرده ها در نظ��ام بانك��ي، گفت: 
تصميم گي��ري درباره نرخ س��ود س��پرده جزو 
وظايف ش��وراي پول و اعتبار است. تا جايي كه 
بنده اطلاع دارم، اخيرا در ش��وراي پول و اعتبار 
موضوع افزايش نرخ سود سپرده مطرح شده ولي 

تصويب نشده است.
به تازگي برخي بانك هاي دولتي و خصوصي در 
پاسخ به مشتريان براي افتتاح سپرده هاي جديد 
يا تمديد سپرده هاي قديمي از افزايش نرخ سود 

سپرده خبر مي دهند.
اين بانك ها به مش��تريان خود اعلام كرده اند كه 
نرخ سود سپرده موقتاً به 20 درصد افزايش يافته 
است؛ ش��عب يكي از بانك هاي دولتي در پاسخ 
به مش��تريان درباره اينكه آيا اي��ن نرخ به ميزان 
مشخصي از س��پرده ها پرداخت مي شود يا خير، 
مي گويد: خير، به تمام مبالغ سپرده گذاري شده 
نرخ س��ود 20 درصد پرداخت مي شود.در شعب 
برخ��ي ديگر از بانك ها وضعيت متفاوت اس��ت، 
يكي از بانك ه��ا به مش��تريان مي گويد كه نرخ 
سود پرداختي به سپرده هاي بالاي 100 ميليون 
تومان 20 درصد است و زير 100 ميليون همان 

1۸ درصد قبلي!
مس��وول اين ش��عبه درباره اينكه » نرخ سود از 
چه زمان��ي به 20 درصد افزايش يافته اس��ت؟ « 
مي گويد: قب��لًا هم در برخ��ي از بازه هاي زماني 
سپرده 20درصدي داشتيم؛ بستگي به تصميم 
بانك دارد، ولي قبلًا هم در چند نوبت سپرده هاي 

جديد با نرخ 20 درصد افتتاح مي شدند.
اين درحالي اس��ت كه طبق مصوب��ات يكهزار و 
دويس��ت و نود و هفتمين جلس��ه ش��وراي پول 
و اعتبار نرخ س��ود علي الحس��اب س��پرده هاي 
س��رمايه گذاري مدت دار بي��ن 10 تا 1۸ درصد 
تعيين شده اس��ت و بانك مركزي بارها در قالب 
بخشنامه هايي جداگانه از بانك ها خواسته است 

كه نرخ هاي سود مصوب را رعايت كنند.

خريد و فروش غيرقانوني وام 
حادثه ساز شد

بي اطلاعي برخي از شهروندان از عواقب واگذاري 
وام هاي غيرقابل انتقال به ديگران، باعث ش��ده 
تا بس��ياري از اين افراد در صورت عدم پرداخت 
اقس��اط از س��وي وام گيرنده با بده��ي بانكي و 

مشكلات بعدي مواجه شوند.
به گزارش تسنيم، در پي انتشار خبر خودسوزي 
يك زن در يكي از شعب بانك ها، پيگيري هاحاكي 
از آن است كه فردي به شعبه بانك مراجعه و اعلام 
مي كند كه قصد دارد ضامن وام ازدواجي ش��ود 
كه وام گيرنده را نمي شناسد و يكي از دوستانش 
اين وام را به مبل��غ 2۵ ميليون تومان خريداري 
كرده اس��ت! وي دليل حضور خود در ش��عبه را 
رودربايس��تي با دوس��تش به عنوان خريدار وام 
اعلام و در عين حال تاكيد مي كند كه تعهدي در 

برابر پرداخت وجه آن نخواهد داشت!
پ��س از درخواس��ت اين ف��رد، رييس ش��عبه با 
وام گيرنده تماس مي گيرد. بنابر اطلاعات رييس 
بانك براي بررسي موضوع با پدر وام گيرنده تماس 
مي گيرد و صحت و سقم ماجرا را پيگيري مي كند.

به گفته حاضران، نيم س��اعت فردي كه اقدام به 
خودسوزي كرده است، به شعبه مراجعه مي كند 
و ادعا مي كند ب��ه دليل مش��كلات امتياز وام را 
فروخته و درنهايت به دليل اينكه ضامن حاضر به 
ضمانت وام نمي شود، اقدام به خودسوزي مي كند 
كه توسط حاضرين، آتش خاموش و فرد مصدوم 

به بيمارستان منتقل مي شود.
همچني��ن پيگيري ها نش��ان مي ده��د كه فرد 
مصدوم در بيمارستان بستري و تحت مداوا قرار 

دارد و خبر فوت وي صحت ندارد.
گفتني اس��ت بي اطلاعي برخي از ش��هروندان 
از عواق��ب واگذاري وام هاي غيرقاب��ل انتقال به 
ديگران، باعث ش��ده تا بس��ياري از اين افراد در 
صورت عدم پرداخت اقساط از سوي وام گيرنده 

با بدهي بانكي و مشكلات بعدي مواجه شوند.
بانك مركزي در سال ۸9 بخشنامه اي صادر كرد 
كه بر اس��اس آن، چنانچه مشتري، اقدام به نقل 
و انتقال امتياز تس��هيلات غير قابل انتقال كند، 
مرتكب تخلف شده و علاوه بر فسخ شدن قرارداد 
وي با بانك، مس��وول جبران خسارات وارده، به 
علت اقدامات خارج از تعهدش بوده و همچنين، 
اصل پول و سود آن را نيز بايد به بانك بازگرداند.

علي رغم تاكيد مس��وولان بانكي، خريد و فروش 
وام در برخ��ي مناطق كش��ور و سوءاس��تفاده از 
تس��هيلات بانكي ويژه زوج هاي جوان همچنان 
رواج دارد ك��ه در اين خص��وص ورود نهادهاي 
نظارتي و برخورد با متخلفان بيش��تر از گذشته 

ضرورت دارد.
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ازكنارهگيريتاشورشخيابانيهوادارانتعليقدولتومحدوديتترددها

افت قيمت يورو در صرافي هاي بانكي

عراق در آتش صدر

مشكلانتقالارزدرقطرحلشد

مقتدي صدر كه در هفته هاي گذش��ته با گسيل كردن 
طرفداران��ش به خيابان هاي ع��راق، از ل��زوم تحول در 
سياست گذاري هاي دولتي اين كشور سخن مي گفت، 
روز گذشته و براي دومين بار به شكل رسمي از سياست 
كناره گيري كرد، موضوعي كه مش��خص نيست كه آيا 
مانند تجربه چند س��ال قبل صرفا يك ترفند و تاكتيك 
سياسي خواهد بود يا س��رانجام يكي از پر حاشيه ترين 
رهبران سياسي عراق تصميم به كناره گيري از اين عرصه 

كرده است.
ديروز خبري منتشر شد كه نشان مي داد مقتدي صدر، 
رهبر جريان صدر در بيانيه اي اعلام كرد به صورت دائم از 
فعاليت سياسي كناره گيري كرده است. وي همچنين از 
بستن تمامي دفاتر و نهادهاي وابسته به جريان صدر خبر 
داد با اين حال موسسه مرقد شريف )شهيد صدر(، نهاد 
فرهنگي شهيد صدر و موزه شهيد صدر را مستثنا كرده 
است. اين اقدام صدر در واكنش به صدور بيانيه آيت الله 
س��يدكاظم حائري، از مراجع تقليد براي كناره گيري از 

مرجعيت صورت گرفت.
حائري در متن اين بيانيه علت كناره گيري خود را بيماري، 
ضعف جسماني و كهولت عنوان كردند. صدر ابراز عقيده 
كرده كه اع��لام كناره گيري آيت الله حائري و بيانيه او به 
اراده خود وي نبوده و افزوده است: »بسياري از جمله آقاي 
حائري فكر مي كنند كه اين رهبري به لطف يا دستور آنان 
به دس��ت آمده در حالي كه اين به لطف خداوند و فيض 
پدرمان بوده اس��ت. به رغم كناره گيري ايشان، اما نجف 
اش��رف مقر اصلي مرجعيت ديني بوده و همچنان باقي 

خواهد ماند.«
آيت الله محمدصادق صدر )پدر مقت��دي صدر( قبل از 
ش��هادتش مقلدينش را پيروي از آيت الله العظمي شيخ 
كاظم حائري فراخوانده بود. مقتدي صدر عنوان داشته 
هدفش از فعاليت سياس��ي در عراق، اص��لاح انحراف از 
مسير نيروهاي سياسي شيعه بوده  و مي خواسته آنان را 
»به ملتشان نزديك كند.« صدر همچنين افزوده است كه 
همگان را از تعهدات شان معاف كرده و »اگر فوت كردم يا 

كشته شدم براي من فاتحه بخوانيد.«
دفتر مقتدي صدر در نجف نيز پس از اعلام كناره گيري 
وي در بيانيه اي در اين باره نوش��ت: تصميم گرفته شد 
كه از اين پس هرگونه مداخله در امور سياسي، دولتي و 
رسانه اي به نام جريان صدر و همچنين استفاده از هر ابزار 
رس��انه اي و در رأس آنها شبكه هاي اجتماعي به نام اين 
جريان ممنوع باشد. در اين بيانيه آمده است: همچنين 

هرگونه شعار سياسي به نام جريان صدر ممنوع است.
آي��ت الله حائري كه از وي به عنوان مرجع تقليد مقتدي 
صدر ياد شده است، اخيرا اعلام كرد به دليل كهولت سن 
و كسالت از مقام مرجعيت كناره گيري مي كند و پيروانش 

را به تقليد از حضرت آيت الله خامنه اي فراخوانده است.
در بياني��ه اي كه از س��وي آيت الله حائ��ري درخصوص 
كناره گيري ش��ان منتشر ش��د، ايش��ان ضمن انتقاد از 
عملكرد اخير مقتدي صدر توصيه هايي داشته است: بر 
فرزندان دو ش��هيد صدر )محمدباقر و محمدصادق( كه 
رحمت خدا بر آن دو باد، لازم است كه بدانند كه دوستي 

آن دو شهيد اگر با ايمان به روش آن دو در عمل صالح و با 
پيروي واقعي از اهداف آن دو همراه نباشد، كفايت نخواهد 
كرد و بدانند كه مجرد ادعا يا نسبت خويشاوندي به آن 
دو شهيد كفايت نمي كند و هر كس تلاش كند به نام آن 
دو شهيد بين فرزندان امت و مذهب تفرقه بيندازد يا به 
نام آن دو رهبري را بر عهده گيرد در حالي كه فاقد درجه 
اجتهاد و ديگر شرايط قيد شده در رهبري شرعي است، 
در واقع صدري نخواهد بود، هرچند چنين ادعايي كند يا 

نسبتي داشته باشد.
در پي تصميم مقتدي ص��در، كميته مركزي تظاهرات 
حامي��ان جريان ص��در در بياني��ه اي كوت��اه اعلام كرد 
كه ب��ه تصميم رهبر اين جريان فعالي��ت خود را تعليق 
مي كند. محمد صالح العراقي، از نزديكان مقتدي صدر 
و بازتاب دهنده مواضع وي در توييتر نيز از بستن صفحه 
موس��وم به »وزير القائد« در توييت خبر داد. اين صفحه 
مواضع مقتدي صدر و دستورالعمل هاي وي براي حاميان 

اين جريان را بازتاب مي داد.
با وجود آنكه صدر ظاهرا از لزوم حفظ آرامش سخن گفته 
بود اما س��اعاتي پس از اعلام به كناره گيري طرفدارانش 
وارد خيابان هاي بغداد شدند و برخي اماكن دولتي را نيز 
تصرف كردند. اسكاي نيوز گزارش داد كه بر اثر تيراندازي 
در جريان تجمعات طرفداران صدر، سه نفر زخمي و راهي 
بيمارستان شدند. الس��ومريه  نيوز گزارش داد كه چند 
نفر از هواداران جريان ص��در در جريان تجمعات امروز، 
بر اثر استنشاق گاز اشك آور دچار حالت خفگي شدند. 
برخي منابع غيررس��مي عراق اعلام كردند كه دو نفر بر 
اثر تيراندازي افراد ناشناس در جريان تجمعات در منطقه 

سبز بغداد، جان خود را از دست داده اند.
فرماندهي عمليات مشترك ارتش عراق اعلام كرد كه در 
همه استان ها و مناطق اين كشور از ساعت 19 عصر روز 
)دوش��نبه(، )به وقت محلي( تا اطلاع ثانوي، قانون منع 
تردد برقرار مي ش��ود. پيشتر فرمانده عمليات مشترك 
ارتش عراق اعلام كرد كه از ساعت 1۵ و 30 به وقت محلي 
هر گونه تردد در بغداد ممنوع است. همزمان منابع عراقي 

اعلام كردند كه نيروهاي امنيتي اين كش��ور طرفداران 
جري��ان صدر را از كاخ رياس��ت جمهوري بيرون كرده و 
كنترل آن را به  طور كامل در دست گرفته اند. به دنبال اين 
درگيري ها، سفارت جمهوري اسلامي ايران در بغداد در 
بيانيه اعلام كرد: از كليه زائران و هموطنان عزيز ايراني كه 
در شهرهاي عتبات عاليات، كربلاي معلي و نجف اشرف 
حضور دارند؛ تقاضا مي نمايد با توجه به وضع مقررات منع 
رفت و آمد از سوي دولت محترم عراق، تا اطلاع ثانوي از 
هرگونه سفر و تردد به شهرهاي بغداد، كاظمين و سامرا 

خودداري كنند.
نخست وزير دولت پيشبرد امور عراق هرگونه تعرض به 
ساختمان هاي دولتي را محكوم كرده و از مقتدي صدر 
خواست تا تجمع كنندگان را به خروج از اين ساختمان ها 
كه عمدتا در منطقه سبز بغداد قرار دارند، دعوت كند. در 
بيانيه رسمي دفتر نخس��ت وزيري عراق كه عصر امروز 
)دوشنبه( منتشر ش��ده، آمده است كه حمله به منطقه 
س��بز و ورود غيرقانوني به نهاده��اي دولتي، پيامدهاي 
ناشي از بروز و ادامه اختلافات سياسي را نشان مي دهد. 
در اين بيانيه آمده است: از مقتدي صدر كه همواره حامي 
حكومت و مدافع اقتدار آن و احترام به نيروهاي امنيتي 
بوده است، مي خواهيم كه براي دعوت تظاهرات كنندگان 
براي خروج از ساختمان هاي دولتي كمك كند. الكاظمي 
تأكيد كرد كه تعرض معترضان به نهادهاي دولتي اقدامي 
محكوم و خ��ارج از چارچوب هاي قانوني اس��ت. وي در 
پايان بيانيه خود خواستار همكاري با نيروهاي امنيتي و 
خويشتنداري همگان و خروج فوري معترضان از منطقه 

سبز بغداد شد.
همچنين برهم صالح، رييس جمه��ور عراق، مصطفي 
الكاظمي، نخست وزير اين كش��ور، محمد الحلبوسي، 
رييس پارلمان و قاضي فائق زيدان، رييس شوراي عالي 
قضايي عراق )روز دوش��نبه( در نشست جديدي تاكيد 
كردند، »گفت وگوي سازنده تنها راه درست براي پايان 
دادن به تمامي اختلاف نظرهاي موجود با هدف حفاظت 
از توانمندي هاي كشور است.« اين چهره هاي سياسي 

عراقي در ادامه بار ديگر از جري��ان صدر براي حضور در 
نشست گفت وگوي ملي كه گمان مي رود در هفته جاري 
برگزار شود، دعوت كردند. آنها در ادامه از گروه هاي ملي 
خواستند مسووليت خود را در ش��رايط حاضر بر عهده 
بگيرند. سران قواي عراق تأكيد كردند بايد در هفته جاري 
دور ت��ازه اي از گفت وگوي ملي برگزار ش��ود تا طرح ها و 

ابتكارها براي حل بحران سياسي را بررسي كنند.
با وجود اين تحولات سياسي، هنوز جريان صدر پاسخي 
به تجمعات هوادارانش و ناامني هاي به وجود آمده نداده و 
از اين رو احتمالا عراق در روزهاي آينده، آبستن حوادت 
جديد سياس��ي خواهد بود. بنابه اع��لام روابط عمومي 
فرودگاه امام خميني، تمام��ي پروازهاي عراق تا اطلاع 
ثانوي لغو شد، تمامي پروازها از ايران به كشور عراق با توجه 

به شرايط خاص پيش آمده لغو شده است.
پروازها به مقصد فرودگاه بغداد فعلا انجام نمي شود و پرواز 

خروجي آتا و ماهان فعلا لغو شده است.
سفارت جمهوري اسلامي ايران با صدور بيانيه اي افزود: 
با توجه به وضع مقررات منع رفت و آمد از س��وي دولت 
محت��رم عراق از كلي��ه زايران و هموطن��ان عزيز كه در 
ش��هرهاي عتبات عاليات، كربلاي معلا و نجف اش��رف 
حضور دارند تقاضا مي شود تا اطلاع ثانوي از هر گونه سفر 
و تردد به ش��هرهاي بغداد، كاظمين و سامراء خودداري 

نمايند. 
پس از بياني��ه كناره گيري مقتدا ص��در از فعاليت هاي 
سياسي در عراق، تجمع كنندگان طرفدار جريان صدر به 
كاخ رياست جمهوري در منطقه سبز بغداد يورش بردند.

پيش از اين نيز ه��واداران مقتدا صدر رهبر جريان صدر 
در داخل ساختمان پارلمان و اطراف آن در داخل منطقه 
سبز تجمع نامحدود كردند و اين امر موجب شد تا ساير 
جريان هاي سياسي و مسوولان عراق در هفته هاي اخير 
موضع گيري كرده و با توجه به حساس��يت شرايط اين 
كشور خواهان خويش��تنداري و حل و فصل اختلافات 
از طريق گفت وگو ش��وند و بر لزوم حفاظت از نهادهاي 
قانوني اين كشور تاكيد كرده و از مقتدا صدر بخواهند تا 
با چارچوب هماهنگي وارد گفت وگو شود اما اين جريان 

همچنان بر موضع خود وعدم مذاكره اصرار مي ورزد. 
چارچوب هماهنگي شيعي عراق حمايت خود را از مسير 
قانون اساسي براي رسيدگي و حل بحران هاي سياسي 
اين كشور و دستيابي به منافع مردم عراق از جمله انتخابات 
زودهنگام پس از تحقق اجماع ملي و ايجاد فضاي امن، 
اعلام كرده است. در آخرين تحول منابع خبري عراق از 
تسلط نيروهاي امنيتي اين كشور بر كاخ رياست جمهوري 
و آغاز عقب نشيني طرفداران جريان صدر از منطقه سبز 

بغداد خبر دادند.
منابع خبري عراق اعلام كردند كه طرفداران صدر درحال 
عقب نشيني از منطقه سبز بغداد هستند. در پي تحولات 
و ناآرامي ها و وضع مقررات منع و آمد و شد در چند شهر 
عراق، مرزهاي زميني جمهوري اسلامي ايران با عراق تا 
اطلاع ثانوي مسدود است. از زائران عتبات و كساني كه 
قصد مس��افرت به عراق را دارند درخواست مي كنيم به 

مرزهاي زميني مراجعه نكنند.

رييس سازمان توسعه تجارت ايران گفت: پياده سازي صرافي 
و هماهنگي با چند بانك قطري انجام شد تا با هزينه پايين ارز 
انتقال يابد. عليرضا پيمان پاك در دومين همايش آشنايي با 
بازار قطر و معرفي نمايشگاه هاي تخصصي ايران در دوحه به 
مناسبت جام جهاني پيش رو، اظهار كرد: توسعه تجارت با 
قطر دو ويژگي دارد؛ نخست بحث صادرات محصولات است. 
در سازمان توسعه تجارت چند نمايشگاه را به عنوان بازار 

هدف انتخاب كرده ايم؛ به طور مثال در روسيه، شرق آسيا، 
آفريقا و كشورهاي همسايه كه يكي از اهداف اصلي هم بازار 
قطر است. معمولاً يك يا دو رويداد خاص را انتخاب مي كنيم 
و با حمايت هاي همه جانبه دولت روي آنها متمركز مي شويم. 
وي نمايشگاه پيش روي قطر را فرصتي براي زمينه سازي 
توس��عه تجارت با اين كش��ور قلمداد و تصريح كرد: اين 
نمايشگاه كه در بازه زماني مناسبي برگزار مي شود، مي تواند 

منجر به عقد قرارداد براي جام جهاني شود. طبق بررسي هاي 
دقيق قطعاً قطري ها در دوره جام جهاني با مشكل كمبود 
كالا مواجه خواهند شد. بنابراين سفر رييس جمهور به قطر 
و همچنين سفر امير قطر به ايران را مي توان فرصت مناسبي 
براي جذب منابع مالي و مشاركت هاي تجاري با اين كشور 
برشمرد. پيمان پاك خاطرنشان كرد: قطعاً در شرايط فعلي 
قطري ها در پروژه هاي نفت، گاز، پتروشيمي و راهسازي ورود 

نمي كنند اما از پروژه هاي كوچك كه مي تواند برايشان برند 
ايجاد كند، به خوبي استقبال كردند. به گفته پيمان پاك، 
مشوق هاي صادراتي سال 1۴01 به اين نمايشگاه تخصيص 
يافته است. همچنين پياده سازي صرافي و هماهنگي با چند 
بانك قطري انجام شد تا با هزينه پايين ارز انتقال يابد. وي 
تاكيد كرد: حضور در نمايشگاه قطر و استفاده از جام جهاني 

فرصت بسيار خوب براي تجارت با اين كشور است.

افزايش نرخ سود بانكي 
در شوراي پول و اعتبار تصويب نشد

وزير اقتصاد: ۱۰۰ هزار دلار 
بياوريد تا اقامت بگيريد

سيد احسان خاندوزي در يك برنامه تلويزيوني با 
اشاره به اينكه قرار اس��ت انحصار واردات شكسته 
ش��ده و از انحصار چند ش��ركت خ��اص دولتي و 
خصوصي خارج شود، اظهار كرد: بنا بر اين است هر 
كس بتواند كالا را ارزان تر وارد كند او را تشويق كنيم 
و خودِ واردكننده ها با هم در كاهش قيمت كالاهاي 

وارداتي رقابت داشته باشند.
وي در پاسخ به اين سوال كه آيا قبول داريد سياست 
دولت قبل خودتحريمي بوده؟ يادآور شد: باور ما اين 
است كه حتماً بايد در تعاملات بين المللي از همه 
فرصت ها استفاده كنيم و البته نيازهايي هم كه لازم 
داريم از طريق روابط تجاري خوب به دست بياوريم، 
اما اختلاف نظر اين است كه دنيا تنها يك كشور و 
يك مجموعه محدود از كش��ورها نيست، افزايش 
ميزان روابط تجاري ايران با كشورهاي همسايه و 
كشورهايي كه با ما تعامل دارند در يك سال 30 تا 
۴0 درصد افزايش پيدا كرده، در عين اينكه همچنان 
مساله مذاكرات و برجام و توافق هم در مسير بوده و 

اما گشايشي در آن انجام نشده بود.
وزير امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه حتماً يكي 
از اركاني كه به رشد اقتصادي ما كمك مي كند اين 
است كه با ديگر كشورها ديپلماسي اقتصادي فعال 
داشته باشيم و خودمان را منحصر نكنيم، تصريح 
كرد: اما اينكه برخي فكر مي كنند اگر برجام امضا 
نش��ود ما مش��كل پيدا مي كنيم كاملًا غلط است، 
نمي گوييم با دنيا كاري نداش��ته باشيم و خودمان 
خودم��ان را اداره كنيم ام��ا مي گوييم همين الان 
در نيمه دوم س��ال 1۴00 دو براب��ر نفتي كه قبلًا 
مي فروختي��م صادر مي كنيم و بيش��تر از اين هم 
ظرفيت داريم، در مورد سرمايه گذاري هاي خارجي 
هم قراردادهاي فراواني اجرا مي ش��ود، و اينها گواه 
اين است كه مي ش��ود اقتصاد را در همين شرايط 

هم مديريت كرد.
خاندوزي با بيان اينكه تحريم ها قطعاً اثر دارد و كارها 
را در برخي موارد دش��وار مي كند، گفت: اما حتماً 
مي توانيم اقتصاد را بدون گره زدن به مساله مذاكرات 
ادامه داده و اداره كرده و حتي بايد بتوانيم ادامه رشد 
را هم پياده كنيم. در بحث توسعه اقتصادي نيز چند 
برابر دوره گذشته با طرف چيني تعامل پيدا كرديم 
و تمركزمان را بيشتر روي كشورهايي گذاشتيم كه 
نياز به صادرات ما دارند، حتي نقطه مشخصي را در 
مشهد براي جلب سرمايه گذاري كشورهاي شمالي 

و غربي داير كرديم.
وي ادامه داد: به نظرم اين الگو در صادرات و واردات 
مي تواند نتايج مناسبي داشته باشد. حتي گفتيم هر 
كس بتواند ارز وارد كشور كند حتي اگر طلا هم باشد 
نه تنها ارزش افزوده اي گرفته نمي شود بلكه براي 
منشأ ارزش هم سخت گيري نمي شود تا به راحتي 

سرمايه و سپرده گذاري انجام شود.
سخنگوي اقتصادي دولت در خصوص قانون اقامت 
گرفتن ايران با سقف سرمايه گذاري 2۵0 هزار دلار 
اظهار كرد: قبول داريم كه س��قف هاي اعلام شده 
بالاس��ت لذا به 100 هزار دلار كاهش پيدا كرده و 
اگر فردي حداقل 100 هزار دلار وارد كش��ور كند 
مي تواند اقامت بگيرد و تمهيداتي فراهم شده براي 
اينكه جذابيت بيشتري براي جذب سرمايه گذاري 

ايجاد شود.
خاندوزي در پاسخ به اين سوال كه آيا موافقيد كه 
ايران بهشت ثروتمندان اس��ت، عنوان كرد: ايران 
با مردم��ان و نعمات فراوانش قطعا كم از بهش��ت 
ندارد اما اينكه تبديل به جايي شود كه ثروتمندان 
بيايند و محل فرار مالياتي باش��د اين طور بوده و به 
نسبت كش��ورهاي مترقي دنيا كه انضباط بهتري 
داشته و قاعده مندي بيش��تري دارند، بسياري از 
فعالان اقتصادي مي توانند با فرار مالياتي س��ال ها 
ثروت اندوزي كنند و كسي هم متعرض نشود، لذا 
اخذ ماليات اول يك جهت عدالتي دارد كه برخي از 
فعالان اين كار را مي كنن��د و يك جهت هم ايجاد 
گشايشي است كه اگر ما بتوانيم بيشتر ماليات را از 
اين تعداد كه به جهت عددي كم هستند اما به لحاظ 
حجم گردش اقتصادي غير توليدي و س��وداگري 
زياد هستند بگيريم كمك مي كند جاهاي ديگري 
رخصت كنيم و فش��ار مالياتي بر ديگر اقشار را كم 

كنيم.
وي يادآور ش��د: از اين جهت دولت لايحه ماليات 
بر عايدي س��رمايه يا س��وداگري را براي تقديم به 
مجلس آماده كرده در حالي كه دولت قبل سه سال 
اين لايحه را متوقف گذاشته بود و اين نشان دهنده 
جهت گيري ما در اين حوزه است؛ در اين رابطه ما با 
شهرداري، سازمان ثبت و با تمام دفاتر اسناد رسمي 
براي اولين بار به شكل برخط در تماس هستيم كه 
اگر كسي آنجا ارزش افزوده را مي دهد مستقيم به 
سازمان مالياتي وارد شود، در ناجا و بازارهاي خودرو 
نيز چني��ن اقداماتي را انج��ام داديم و تنها منتظر 
مصوبه مجلس هس��تيم و به همي��ن لحاظ موفق 
ش��ديم تا حدود 2 ميليون مؤدي جديد مالياتي را 
شناس��ايي كرديم و از همي��ن راه ۵ درصد ماليات 
توليدكننده ها را كم كنيم تا ايران ديگر بهشت فرار 

مالياتي سوداگران نباشد.

واكنش همتي
 به آمارهاي رييسي

عبدالناصر همتي، رييس كل اسبق بانك مركزي به 
اظهارات رييسي واكنش نش��ان داد. وي در توييتي 
نوش��ت: قبلا گفت��م، كاهش ش��تاب نرخ ت��ورم در 
 مرداد، بعد از ش��وك تورمي حذف ارز ۴200 توماني
در خرداد و تير، رفتار طبيعي تخليه شوك در اقتصاد 
است. اين نوع شوك هاي تورمي كه غالبا از فشار هزينه 
نشأت مي گيرند بعد از جهش، سريعا فروكش مي كنند. 
روند بخش ماندگار تورم، مبناي ارزيابي نقش دولت 

دركنترل تورم خواهد بود.



پس از گذش��ت چندهفته بورس همچنان روزهاي 
بدي را پشت س��ر مي گذارد و شاخص در ميانه سبز 
و قرمز ش��دن گير كرده است. يك روز سينگال هاي 
مثبت مي رس��د و شاخص سبز مي ش��ود و يك روز 
خبرهاي منفي مي رس��د ش��اخص قرمز مي شود. 
شاخص در ميانه مس��ير گير كرده است و نمي داند 
چه رنگي شود و اين موضوع باعث بي اعتمادي و زيان 

سهامداران شده است.
در حال حاضر افزايش نرخ بهره بين بانكي و مذاكرات 
برجام به عنوان سيگنال هاي منفي باعث شده اند كه 
بازار روند نوساني به خود بگيرد. البته اين روند نوساني 
نسبتا متعادل است و تقربيا روي يك مدار است؛ اما 
سيگنال هاي منفي باعث شده كه شاخص تكاني به 

خود ندهد و تنها كمي بالا و پايين برود. 
نرخ بهره بين بانكي تاثير مستقيم روي بورس ندارد 
ولي رفتارهاي هيجاني آسيب هاي شديدي به بازار 
مي زند. اولين تاثير منف��ي رفتار هيجاني در بورس، 
متضرر شدن خود سهامداران مي باشد كه جبران آن 
مي تواند به سختي انجام گيرد. موجب افت و ريزش 
ش��ديد بازار و ش��اخص مي ش��ود كاهش قيمت در 
بسياري از نمادها را در پي دارد. موجب بي اعتمادي 
سهامداران به بازار سرمايه مي شود.باعث ايجاد حباب 

در بورس مي شود.
البته به جز تمامي اين موارد نبود نقدينگي بورس را در 
تله انداخته است و موجب زيان سهامداران مي شود. 
زماني كه نقدينگي پر قدرت وارد بازار سرمايه شود 

به طور كلي روند بازار سرمايه تغيير مي كند. 

    تاثير افزايش نرخ بهره بانكي روي بورس
نرخ بهره بين بانكي تأثير مستقيمي بر بازار سرمايه 
ن��دارد. اين نرخ در واقع يك نرخ ش��بانه اس��ت و بر 
پول هايي ك��ه بانك ها به يكديگر ق��رض مي دهند، 
تعيين مي ش��ود. مي توان گفت نرخ بهره بين بانكي، 
نرخ استقراض بين بانكي است كه در مدت كوتاهي 
تسويه مي ش��ود. س��اير نرخ هاي بهره ازجمله سود 
س��پرده هاي بانكي بر بازار س��رمايه تأثير مستقيم 
دارد. افزاي��ش نرخ بهره بين بانكي ب��ا وجود تأثير نه 
چنداني كه در بازار سرمايه دارد، نشان دهنده موفق 
نبودن بانك ها در جذب نقدينگي است. اين در حالي 
اس��ت كه حجم معاملات بازار سرمايه در اين روزها 
نشان مي دهد كه نقدينگي، جذب بازار سرمايه هم 

نشده است.
در چنين شرايطي، نقدينگي جذب بازارهاي موازي 
شده است و در اين بازارها شاهد رشد هستيم و همين 
موضوع تورم موجود در كشور را تشديد مي كند. نقش 
دولتمردان در كنترل اين نرخ بسيار موثر است، زيرا 
افزايش آن ممكن است در بين سهامداران منجربه 
اين تصور ش��ود كه دول��ت به نرخ به��ره بين بانكي 
بي توجه بوده و قرار اس��ت سياست هاي انقباضي به 

كار گرفته ش��ود. بنابراين درمجموع مي توان گفت 
تأثير نرخ بهره بين بانكي بر بازار سرمايه بيشتر جنبه 

رواني دارد.
درحالي كه سيداحس��ان خان��دوزي، وزير اقتصاد 
و ام��ور دارايي پيش از اين درخص��وص كنترل نرخ 
بهره بين بانكي در س��طح ۲۰ درصد و در قالب بسته 
حمايت از بورس وع��ده داده بود، اين نرخ به بيش از 
۲۱ درصد رسيد و در واكنش به عبور آن از ۲۱ درصد 
گفته است كه همچنان دولت مصمم به نگه داشتن 
ن��رخ بهره بين بانكي در محدوده ۲۰ درصد اس��ت و 
براي حل اين مساله در جلسه شوراي پول و اعتبار، 

تصميم گيري خواهد شد.
اغلب فعالان بازار سرمايه اعتقاد دارند افزايش مداوم 
نرخ بهره به معناي خلف وعده دولت در زمينه حمايت 
از بورس اس��ت. البته اين موضوع كه آيا نرخ بهره با 
توجه به تورم افسارگسيخته اي كه گريبان اقتصاد را 
گرفته بايد افزايش بيابد يا خير موضوع ديگري است. 
چرا كه بسياري از اقتصاددانان تاكيد دارند استفاده 
از كانال نرخ بهره جهت كنترل تورم يكي از اقدامات 
ضروري و لازم اس��ت. با اين حال سهامداران نگران 
هستند كه ميزان خروج پول حقيقي از بازار تشديد 
شود. روندي كه در هفته هاي گذشته تداوم داشته و 
باعث كاهش چشمگير ارزش معاملات در طول يك 
ماه اخير شده است. كارشناسان بازار سهام نيز اعتقاد 

دارند دليل اين امر گرايش حقيقي ها به سپرده گذاري 
در پي رشد نرخ بهره بوده اس��ت. حالا با تداوم روند 
افزايشي نرخ بهره بيم آن مي رود كه حقيقي ها بازار 

را ترك كرده و روي به سپرده گذاري بياورند.

    تعلل در برجام
كارشناسان بر اين باورند تشديد ابهامات برجامي باعث 
توقف رشد بورس در طول معاملات اين چند روز شده 
است. از طرفي هم سهامداران اعتقاد دارند سيگنال هاي 
برجامي به اقتصاد بسيار نگران كننده بوده و بورس نيز از 
اين سيگنال ها تاثير منفي پذيرفته است. در شرايطي 
كه روند مذاكرات پيچيده شده به نظر مي رسد بورس 
نيز نسبت به آينده پرونده اتمي ايران نگران شده است.

اين نگراني را مي توان در س��هام ريالي بورس تهران 
به وضوح مش��اهده كرد. گروه هايي مانند بانكي ها، 
بيمه اي ه��ا، خودرويي ه��ا و… در روزه��اي اخير 
وضعيت نامساعدي داش��تند كه به باور تحليلگران 
تحت تاثير ابهام��ات برجامي رقم خورده اس��ت. از 
طرفي هم بسياري از سهامداران نسبت به وضعيت 
پرتفوي خود در روزهاي اخير اعتراض دارند. به ادعاي 
اين دسته از فعالان بازار سهام وضعيت پرتفوي آنها 
با وجود رش��دي كه شاخص كل در روزهاي گذشته 
تجربه كرده، نامساعد است. بر اساس گزارش نورنيوز، 
تناقض هاي موجود ميان ادعاهاي اخير گروس��ي با 

روند مذاكرات، نش��ان مي دهد كه شخص مديركل 
آژانس در حد توان خود، تلاش مي كند كه از حصول 

توافق جلوگيري كند.
رفتارهاي قبلي گروس��ي مانند تدوين گزارش هاي 
خلاف واقع درباره روند فعاليت هاي صلح آميز هسته اي 
ايران، س��فر به سرزمين هاي اش��غالي و هم سويي با 
جدي ترين مخالف مذاكرات يعني رژيم صهيونيستي 
و پس از آن اراي��ه پيش نويس قطعنامه ضد ايراني به 
شوراي حكام آژانس و اظهارات كاملا سياسي و غيرفني 
او نشان مي دهد كه اين رفتارها، پيگيري مسير سياسي 

قبلي بوده و تغييري در آن ايجاد نشده است.
نكته ديگ��ر اينكه؛ ايران از ابتدا اع��لام كرده كه براي 
اطمينان از تحقق مطالباتش فرآيند راس��تي آزمايي 
را به ط��ور جدي مدنظر دارد. ب��ه صورت طبيعي اين 
فرآيند در مورد همه تعهدات طرف هاي مقابل از جمله 
بسته شدن پرونده هاي پادماني مورد ادعاي آژانس نيز 
بايد در توافق احتمالي پيش بيني شده باشد. در چنين 
شرايطي حتي اگر طرفين براي دستيابي به توافق به 
جمع بندي نيز برس��ند، رفتار مديركل نهادي مانند 
آژانس كه كارويژه اش فني حقوقي است ولي وظايفش 
را به سياسي ترين شكل ممكن طرح و پيگيري مي كند، 
فرآيند راستي آزمايي را با اختلال جدي روبرو خواهد 
كرد و دستيابي به توافق به معني اجراي تعهدات متقابل 
از سوي طرف هاي مختلف را غيرممكن خواهد ساخت.
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 بزرگ ترين ريسك بازار به 
كمك بورس كالا حذف مي شود
كالاخب�ر| دبيركل كانون كارگزاران ب��ورس و اوراق 
بهادار معتقد اس��ت كه اگر دولت و حاكميت به دنبال 
حمايت واقعي از بازار سرمايه، سهامداران و رونق توليد 
هستند بايد سرانجام بزرگ ترين ريسك بازار سرمايه كه 
مانع ورود پايدار سرمايه ها به بخش هاي مولد مي شود را 
حذف كنند و آن، كنار گذاشتن قيمت گذاري دستوري 
در صنايع مختلف اس��ت؛ س��ازوكار بورس كالا و ورود 
كالاهاي شركت هاي بورسي مي تواند اين ريسك بزرگ 
را حذف كند.  محمدرضا دهقاني احمدآباد اظهار كرد: 
بزرگ ترين ريس��ك بازار سرمايه كه از ورود سرمايه ها 
به بازار جلوگيري مي كند، قيمت گذاري دستوري و به 
عبارت ديگر عدم پايبندي سياست گذار به قواعد بازار 
است كه اين موضوع ريسك بسيار جدي بوده و تا زماني 
كه برداشته نشود، رشد و رونق پايدار بازار به شكل حقيقي 
صورت نمي گيرد. دبير كانون كارگزاران بورس و اوراق 
بهادار تصريح كرد: قيمت گذاري دستوري در صنايع 
مختلف در سال هاي گذشته به عنوان يك ريسك بزرگ 
همواره سرمايه گذاران را تهديد كرده است؛ به گونه اي 
كه سهامداران با وجود آنكه سهام يك شركت را براي 
سرمايه گذاري مطلوب ارزيابي كرده اند اما به دليل وضع 
قوانين متعدد و خلق الساعه و قيمت گذاري دستوري از 
سوي سياست گذار، اطميناني از آينده سهام آن شركت 
وجود ندارد.  وي اضافه كرد: به عنوان مثال، س��هامدار 
نمي داند كه آيا قرار است تصميم جديدي براي بازار يك 
محصول گرفته شود و سودآوري شركت را تحت تاثير 
قرار دهد يا نه؛ يا اينكه قرار است تعرفه صادرات و واردات 
جديدي وضع شود يا نهايتا سياست گذار قرار است در 
روند بازار و قيمت محصول هاي شركتي كه سهام آن را 
خريداري كرده دخالت كند يا نه؛ همه اين ابهام ها عاملي 
براي عدم بازگشت اعتماد و رونق پايدار به بازار مي شود. 
دهقاني احمدآباد گفت: لذا وقتي س��هامدار مشاهده 
مي كن��د كه دولت روي قيمت ف��روش محصول هاي 
شركت دست مي گذارد، ريسك بسيار بزرگي را متحمل 
مي شود و حاضر نيست در چنين بازاري سرمايه گذاري 
كند و وارد بازار ارز و ملك و بازاري كه كمترين دخالت 
دولت در آن وجود دارد، مي شود. وي تصريح كرد: بنابراين 
بزرگ ترين ريسك بازار سرمايه كه از ورود سرمايه ها به 
بازار جلوگيري مي كند عدم پايبندي سياست گذار به 
قواعد بازار است كه ريسك بسيار جدي بوده و تا زماني كه 
برداشته نشود شاهد رشد بازار به صورت پايدار نيستيم 
گرچه ممكن است اتفاقات سال 99 تكرار شود ولي باز 
دوباره بازار برمي گردد بنابراين اگر بخواهيم بازار رشد 
پايداري داشته باشد و اطمينان و اعتماد سهامداران به 
بازار برگردد، شرط لازمه آن پايبند بودن به قواعد بازار 
و حمايت واقعي از توليد و فروش ش��ركت ها براساس 
واقعيت هاي بازار است. دبير كانون كارگزاران بورس و 
اوراق بهادار در پاس��خ به اين پرسش كه قيمت گذاري 
دستوري تا چه ميزان در ريزش هاي يكي دو سال اخير 
بازار سرمايه تاثيرگذار بوده است،  گفت: بخش بزرگي از 
ريزش بازار به همين دليل است زيرا يكي از فاكتورهايي 
كه روي قيمت سهام تاثيرگذار اس��ت، ريسك بوده و 
ريسك نيز سود آوري شركتها را تحت تاثير قرار مي دهد؛ 
قيمت گذاري دستوري دقيقا مانند اين است كه سهامدار 
نمي داند شركتي كه امسال سودآور است، آيا سال ديگر 
هم مي تواند سودآور باشد يا نه لذا قيمت گذاري دستوري 
ريسك بسيار جدي براي بازار سرمايه است كه از ورود 
پول به اين بازار جلوگيري مي كند.  دهقاني احمدآباد در 
پايان به لزوم عرضه محصول هاي مختلف در بورس كالا 
اشاره كرد و گفت: ورود محصولات شركت هاي بورسي 
به بورس كالا يكي از فرآيندهاي شفاف ساز و مطلوب در 
اقتصاد ماست كه براساس قانون، كالاهاي پذيرفته شده 
در بورس كالا نبايد مشمول قيمت گذاري دستوري 
شود و هرجا سياست گذار خواست به هر بهانه اي و براي 
حمايت از مصرف كننده، نرخ ترجيهي در بازار اعمال 
كند، بايد مابه التفاوت قيمت را به شركت برگرداند؛ 
اما تجربه سال هاي اخير نشان داده كه اين اتفاق رخ 
نمي دهد و تاكيد مي كنم كنار گذاشتن قيمت گذاري 
دستوري و اعتماد به سازوكار بورس كالا، بزرگ ترين 

ريسك بازار سرمايه را حذف مي كند.

صادرات ۱۰۷ ميليون دلاري نفت 
از طريق بورس انرژي

وزارت نف�ت| در اين بازه زمان��ي ۱۰۰ هزار تن نفت 
كوره ۳۸۰ س��انتي استوكس، ۸۳ هزار و ۱۷۴ تن نفت 
سفيد، ۴۳ هزار و ۳۲۰ تن نفت گاز )گازوئيل( و ۱۰ هزار 
تن ميعانات گازي مجتمع گازي پارس جنوبي متعلق 
به شركت ملي نفت ايران در رينگ بين الملل و ۲۳ هزار 
و ۸۰۸ تن ميعانات گازي مجتمع گازي پارس جنوبي 
متعلق به اين ش��ركت در رينگ داخلي عرضه شدند. 
۱۳۵ هزار تن نفتاي سبك به شرط تحويل دريايي نيز 
در 9 محموله ۱۵ هزار تني عرضه شد كه به نظر مي رسد 
در صورت تداوم و نظم، استقبال خريداران از اين عرضه ها 
تقويت خواهد ش��د. از معاملات مردادماه شركت ملي 
نفت ايران در بورس انرژي، همه نفت كوره ۳۸۰ سانتي 
اس��توكس و نفت گاز عرضه ش��ده ف��روش رفت و ۲۷ 
هزار و ۷۲۵ تن از عرضه هاي نفت س��فيد نيز دادوستد 
شد. از س��ويي هزار تن از ميعانات گازي عرضه شده در 
رينگ بين الملل و ۱۸ هزار و ۸۸۶ تن از ميعانات گازي 
عرضه شده در رينگ داخلي نيز فروخته شدند. از فروش 
اين چهار فرآورده در رينگ ه��اي بين الملل و داخلي 
بورس انرژي ايران، در مجموع ۳۳ هزار و ۳۶۵ ميليارد و 
۴۶ ميليون و ۵۲۴ هزار و 9۲۵ ريال حاصل شد كه بيش 
از ۱۲ هزار ميليارد ريال آن متعلق به نفت گاز، بيش از 
۱۱ ه��زار ميليارد ريال متعلق به نفت كوره و بيش از ۷ 
هزار ميليارد ريال متعلق به نفت سفيد بود. درآمد ارزي 
حاصل از صادرات اين چهار فرآورده در سپتامبر حدود 
۱۰۷ ميليون و ۵۵۵ هزار دلار براي كشور بود. با توجه  به 
حجم فروش فرآورده هاي مدت اخير شركت ملي نفت 
ايران از طريق بورس انرژي كه براي تحويل تا پايان ماه 
سپتامبر بود، پس از وقفه اي س��ه هفته اي شاهد آغاز 

مجدد عرضه ها براي تحويل در ماه اكتبر خواهيم بود.

تاسيس بورس بين المللي
 و تامين مالي ارزي بازار سرمايه

س�نا| به گفته محس��ن خدابخش، تاسيس بورس 
بين المللي افزون بر بهره گيري از فناوري هاي جديد و 
روز، زمينه مساعدي را براي تامين مالي به ويژه تامين 
مالي ارزي براي بازار سرمايه و همچنين اقتصاد كشور 
فراه��م مي كند. معاون نظارت بر بورس ها و ناش��ران 
سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به نشست شوراي 
عالي ب��ورس و اوراق بهادار در هفته گذش��ته، اظهار 
كرد: در اين نشست، ش��وراي عالي بورس با توجه به 
درخواس��تي كه با محوريت شوراي عالي مناطق آزاد 
براي موضوع بورس بين الملل مطرح شده بود، موافقت 
كرد؛ در نتيجه، در نشست اخير شوراي عالي بورس، 
مصوبه اي براي موافقت اصولي در ارتباط با تاس��يس 
بورس بين الملل صادر شد. محسن خدابخش بهره مند 
شدن از بسترهاي مناطق آزاد در راستاي تأمين مالي 
را از جمله اهداف راه اندازي بورس بين الملل برشمرد و 
عنوان كرد: افزون بر تأمين مالي در راستاي اهداف بازار 
سرمايه، منتفع شدن از فناوري هاي جديد و به روز از 
ديگر اهداف در اين زمينه بوده است. او تبديل دارايي ها 
به رمزدارايي را يكي از موارد بهره گيري از فناوري هاي 
يادشده در بازار سرمايه برشمرد و اذعان كرد: استفاده از 
ظرفيت هاي غيرمتمركزسازي در راستاي فناوري هايي 
كه در حوزه بازار س��رمايه وجود دارد همانند تسويه 
غيرمتمركز و استفاده از فناوري ها و ابزارهاي جديدي 
كه براي تسويه وجود دارد، از ديگر موارد است. معاون 
نظارت بر بورس ها و ناش��ران س��ازمان بورس ادامه 
داد: تلاش خواهيم كرد تا س��اختارهايي را متناسب 
با ساختارهاي بين المللي در اين بورس جديد ايجاد 
كنيم. براي نمونه، يكي از موارد ايجاد نهادي همانند 
نهاد متولي دارايي يا همان كاستودين خواهد بود. به 
بياني ديگر، سرمايه گذاران خارجي براي سرمايه گذاري 
در بازار سرمايه كشور نياز به يك متولي دارايي يا همان 
كاستودين دارند تا از جانب آنها اقدام به سرمايه گذاري 
در اين بازار كنند. خدابخش، توجه به الزامات آيسكو 
)س��ازمان بين المللي نهادهاي ناظر بازار سرمايه( در 
ب��ورس بين الملل را از اصول مه��م اين بورس تلقي و 
تصريح كرد: در اين بورس با پيروي از الزامات آيسكو، به 
سمت بين المللي شدن حركت خواهيم كرد. او در پايان 
خاطرنشان كرد: تمامي موضوعات مطرح شده منجر به 
فراهم شدن زمينه هايي خواهد شد تا از هر گشايشي 
كه در اقتصاد كشور ايجاد مي شود، بتوانيم در راستاي 

تامين مالي، به ويژه تامين مالي ارزي بهره مند شويم.

۳۰ شركت جديد به جمع 
سبدگردانان بورس مي پيوندند

سنا| رييس اداره امور نهادهاي مالي خدمات دهنده 
سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اهميت تسهيل 
روند دريافت مجوزها اظهار كرد: فعالان بازار س��رمايه 
عموم مردم را به س��رمايه گذاري غيرمستقيم توصيه 
مي كنند و نقطه ش��روع سرمايه گذاري غيرمستقيم، 
نهادهاي مالي هستند كه مجوز فعاليت سبدگرداني، 
مشاور س��رمايه گذاري و صندوق س��رمايه گذاري را 
دارند. افرادي كه دانش كافي بورسي ندارند مي توانند 
با سرمايه گذاري غيرمستقيم، ريسك سرمايه گذاري 
در بازار سرمايه را كاهش دهند. محسن عرب زاده بيان 
كرد: تسهيل در اعطاي مجوز سبدگرداني در جهت عمق 
بخشي به بازار سرمايه، توسعه فرهنگ سرمايه گذاري 
غيرمس��تقيم و كاهش ريس��ك موثر اس��ت. در حال 
حاضر۸۷ نهاد مالي داريم كه مجوز فعاليت سبدگرداني 
دارند كه از اين بين ۶۲ مورد آن شركت سبدگردان است.

او در خصوص ش��ركت هايي كه در انتظار اضافه شدن 
به جمع شركت هاي س��بدگردان هستند، گفت: ۳۰ 
شركت س��بدگردان در مرحله صدور مجوز تأسيس 
و فعاليت هس��تند كه با تكميل مدارك و ارسال آن به 
سازمان به جمع شركت هاي سبدگردان اضافه مي شوند 
تا در مجموع تعداد نهادهاي مالي داراي مجوز فعاليت 
سبدگرداني به ۱۱۷ شركت برسد. عرب زاده عنوان كرد: 
از سال ۸9 تا ابتداي سال 99، در طول ۱۰ سال تنها در 
حدود ۲۷ مجوز تأسيس و فعاليت شركت سبدگردان 
صادر شده اس��ت. با تلاش هايي كه انجام شد اين روند 
تسهيل شد، به شكلي كه از ابتداي سال ۱۳99 تاكنون 
روند اعطاي مجوز، رشد بس��يار فزاينده اي نسبت به 
مجموع مجوزهاي صادره ۱۰ سال گذشته داشته است 
و در مجموع ۷۰ موافقت  اصولي با تاسيس نهاد مالي طي 
سال هاي ۱۳99، ۱۴۰۰ و ۵ ماهه اول ۱۴۰۱ صادر شده 
است كه ۵۶ موافقت اصولي مربوط به شركت سبدگردان 
و ۱۴ مورد مربوط به شركت هاي تأمين سرمايه، مشاور 
سرمايه گذاري و پردازش اطلاعات مالي بوده است. او در 
ادامه با اشاره به جزييات آمار اعطاي مجوزها گفت: در 
س��ال ۱۳99 جمعا ۲۵ موافقت اصولي با تاسيس نهاد 
مالي صادر شده كه ۲۳ موافقت اصولي مربوط به شركت 
سبدگردان و ۲ موافقت اصولي مربوط به شركت مشاور 
س��رمايه گذاري بوده است. رييس اداره امور نهادهاي 
مالي خدمات دهنده بيان كرد: در س��ال ۱۴۰۰ نيز 
جمعا ۲۸ موافقت اصولي تاس��يس نهادهاي مالي 
صادر شده كه ۱9 موافقت اصولي مربوط به شركت 
سبدگردان، ۴ موافقت اصولي مشاور سرمايه گذاري، ۳ 
موافقت اصولي براي شركت پردازش اطلاعات مالي و ۲ 
موافقت اصولي براي شركت تامين سرمايه بوده است. 
او ادامه داد: همچنين در ۵ ماهه اول سال ۱۴۰۱ جمعا 
۱۷ موافقت اصولي تاسيس نهاد مالي صادر شده است 
كه عمده آن نيز مربوط به شركت سبدگردان است، 
از اين ۱۷ مورد ۱۴ مورد آن مربوط به موافقت اصولي 
شركت هاي سبدگردان بوده و ۲ مورد موافقت اصولي 
براي شركت مشاور س��رمايه گذاري و يك موافقت 
اصولي براي شركت پردازش اطلاعات مالي بوده است. 
عرب زاده در ادامه بيان كرد: يكي از تسهيلاتي كه 
در حوزه شركت مشاور سرمايه گذاري و پردازش 
اطلاعات مالي رخ داد، مربوط به خريد واحد اداري 
بود كه ش��ركت بايد در ابتداي سال دوم يا پس از 
يك سال از آغاز فعاليت، ملكي خريداري مي كرد.

»تعادل«بررسيميكند

سيگنال هاي منفي به بورس

حرفه اي تر شدن  بازار سرمايه با افزايش دامنه نوسان 
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در گفت وگو 
با ايران، درباره عملكرد يك ساله دولت در حوزه 

بازار سرمايه توضيحاتي ارايه داد.

    سال گذشته بس�ته حمايتي ۱۰ بندي دولت 
براي ساماندهي بازار سرمايه هم تدارك ديده 
ش�د، در اين م�ورد توضيح مي دهي�د كه چه 

اقداماتي انجام شده است؟
بسته حمايتي از بازار سرمايه با پيگيري هاي سازمان 
بورس در ستاد اقتصادي دولت به تصويب رسيد و در 
بهمن ماه بود كه توس��ط معاون اول رييس جمهور به 
دستگاه ها ابلاغ شد، ۱۰ بند مهم و كليدي داشت كه 
براي نخستين بار بعضي از آنها به تصويب رسيده بود 
كه ش��ايد بتوان گفت مهم ترين بند آن ايجاد سقف 
ريالي براي نرخ سوخت صنايع و خوراك پتروشيمي ها 
بود. به واسطه بحران گازي اروپا و بعد از آن هم جنگ 
اوكراين و روسيه كه موجب كاهش صادرات گاز اروپا 
شد، قيمت در كش��ورهاي اروپايي جهش ۱۰ تا ۱۲ 

برابري را تجربه كرد.
نرخ گذاري گاز يك بحث منطقه اي اس��ت و وزارت 
نفت فرمولي را متناس��ب با چهار نرخ هاب جهاني 
و فروش داخل گذاش��ته بود كه به تناس��ب اينكه 
در آن طرف نرخ ها به واس��طه ي��ك عامل بيروني 
و غيراقتصادي يك جه��ش ۱۰ تا ۱۲ برابري كرده 
بودند، نرخ هاي داخل هم به شدت متلاطم مي شد 
و به شدت بالاتر مي رفت و آسيب غيرقابل جبراني 
به صنايع مي زد كه با پيگيري هاي بسيار زيادي كه 
سازمان انجام داد، سقف ريالي براي نرخ گاز گذاشته 
ش��د و فقط در همين فقره اگر آن س��قف گذاشته 
نمي شد، امروز گاز صنايع شايد با نرخ معادل ۱9 يا 
۲۰ هزار تومان به دست شان مي رسيد اما اكنون اين 
سقف زير ۵ هزار تومان است. همين اختلاف قيمت 
باعث مي شد كه زيان چند صد هزار ميليارد توماني 
به صنايع تحميل ش��ود و به جز تعطيلي بسياري از 
صنايع و ... موجب مي ش��د كه شاخص كل بورس 
هم ي��ك ريزش جدي را تجربه كن��د كه با تصميم 
پيش دستانه اي كه گرفته ش��د اين اتفاق رخ نداد. 
موارد ديگري هم در آن ۱۰ بند بود مانند اينكه پنج 
درصد ماليات س��الانه ش��ركت ها كاهش پيدا كرد 
كه معادل ۷-۸ هزار ميليارد تومان تزريق منابع به 
صندوق ها بود، بحث ارزهاي اوليه س��اماندهي شد 
و موضوع اختصاص منابع ب��راي صندوق تثبيت و 

توسعه بازار بود كه دنبال شد.

   موضوع بازگرداندن سود معوق سهامداران هم در 
اين دوره انجام شد، در اين مورد توضيح مي دهيد؟

يكي ديگر از موضوع��ات چالش برانگيز، اين بود كه 
مردم فرضاً در ۱۰ يا ۲۰ شركت سهام داشته باشند 
و تاريخ برگزاري مجامع و تقس��يم س��ود شركت ها 
متفاوت است، در اين برهه ممكن است آن سهمي كه 
مردم دارند، عدد خردي باشد و پيشتر از اين، راه هاي 
پرداخت س��ود به فراخور هر ش��ركت متفاوت بود. 
ممكن بود شركتي اعلام كند در طي سال فقط سه 
روز فرصت داريد به فلان بانك مراجعه كنيد و در آن 
بانك هم منحصراً بايد حساب باز كنيد و بعضاً پول را 
در آن حساب واريز مي كردند يا بعضا نقدي پرداخت 
مي ش��د و س��هامداران به صورت خيلي خرد مثلًا با 
۵۳۶ تومان مواجه مي شدند. اين موارد چالش هاي 
جدي بود كه مثلًا برخي شركت ها اعلام مي كردند 
برگه را پر و براي ما فكس كنيد، برخي هم مي گفتند 
كه ايميل كنيد و هر شركتي با يك روشي كار مي كرد 
و اين منتج به دو آسيب جدي مي شد، نخست اينكه 
خيلي از سهامداران ممكن بود فراموش كنند سودي 
به آنها تعلق گرفته است و مشمول گذر زمان شود و 
ديگر اينكه شركت، ديگر پاسخگويي لازم را نداشته 
باش��د. اين موضوع را از لحاظ قانوني دنبال كرديم 
كه شركت ها ملزم شوند منحصراً از سامانه پرداخت 
سود سهام از طريق سجام اقدام كنند و ناشرين بايد 
در آنجا ثبت نام كنند و هر سهامداري به فراخور كد 
ملي و شماره شبايي كه داده است، هرگونه سودي 

از هر شركتي و هر حق تقدم استفاده نشده اي داشته 
باشد، منحصراً از همين مسير واريز شود.

   درباره ساماندهي سهام عدالت چه اقداماتي 
انجام داديد؟

سهام عدالت به واسطه تصميمات غلط گذشته كلاف 
سردرگم و پيچيده اي شده بود كه در بدو ورود بحث 
تقس��يم و پرداخت سودها را س��اماندهي كرديم و از 
ناش��ران خواس��تيم كه س��ودها را به صورت معين و 
مشخص و منظم به حساب متمركز سمات واريز كنند 
و ما در همان لحظه مبالغ را به صورت يكجا براي مردم 
ارسال كرديم. در ادوار گذشته اگر خاطرتان باشد سود 
س��هام عدالت در دو مرحله در زمان هاي نامشخصي 
يكي 9۷ هزار تومان و يكي ۷۷ هزار تومان واريز مي شد 
كه جمعاً چيزي بالغ بر ۱۷۰ هزار تومان طي دو مرحله 
بود؛ اما امسال پيگيري شد كه به صورت متمركز با يك 
افزايش تقريباً ۲.۷ برابري از ۱۷۵ هزار تومان به ۵۷۷ 
هزار تومان رسيد و به صورت يكجا پيش از عيد واريز 
شد كه خيلي اخبار خوشحال كننده اي براي برخي از 
اقشار مقداري ضعيف بود كه با اين شرايط تورم، گراني 
و پيك هزينه هايي ك��ه دارند، به يك باره يك خانواده 

پنج نفره چيزي حدود ۳ ميليون تومان پرداخت شد.
 حتماً پيگيري مي كنيم كه در سال جاري و آينده هم به 
همين منوال اتفاق بيفتد و حتماً رشد قابل توجهي هم 
در رشد سود اين سهام وجود دارد تا موجب رفع شدن 

بخشي از نيازهاي مردم را در پايان سال فراهم كند.
   در موض�وع حجم مبنا و دامنه نوس�ان چه 

اقداماتي انجام شده است؟
از مباحث اصلاح ريزساختارها كه پيش تر اشاره شد، 
موضوع اصلاح حجم مبنا براي بس��ياري از نمادها و 
افزايش تدريجي دامنه نوس��ان بود كه دامنه نوسان 
هم قوياً مورد مطالبه فعالين و پيشكسوتان بازار بود و 
به هر دليلي در ادوار مختلف روي نداده بود و سامانه، 
محدوديتي بين مثبت و منفي پنج درصد در بازارهاي 
اول و دوم و بورس و فرابورس داشت. سازمان بورس با 
برنامه ريزي و تحليل دقيق داده ها، به اين نتيجه رسيد 
كه مي تواند دامنه نوسان را به صورت پلكاني افزايش 
دهد كه در فصل بهار يك درصد و در فصل تابس��تان 
هم يك درصد با افزايش دامنه نوس��ان داشته باشيم 
و درياف��ت بازخوردها از بازار و تحلي��ل دقيق داده در 
فرصت مناسب به سمت افزايش دامنه نوسان تا حدود 
۱۰ درصد حركت مي كنيم. اين خود موجي از نشاط 
و اميد را بين فعالان بازار ثانويه تزريق مي كند و منتج 

به كارآمدي و حرفه اي تر شدن بازار سرمايه مي شود.
   عملكرد سازمان بورس در حوزه نظارتي چطور 

بوده است؟
يكي از موضوعات ديگر بحث هاي نظارتي اس��ت كه 
هميشه مورد مطالبه بوده و چهار سامانه نظارتي تقريباً 
در همان بهمن و اسفند سال ۱۴۰۰ با پيگيري هايي 
كه انجام شد به نتيجه رسيد و رونمايي شد و بسياري 
از فرايندهاي نظارتي كه شايد پيش تر، بخشي از آن 
سامانه اي و بخشي چشمي بود، اكنون به صورت كاملًا 
الكترونيكي انجام مي شود كه اين موضوع كارآمدي 
را ارتقا داده است. در كنار آن تدوين آيين نامه هايي را 
براي پاداش به سوت زناني كه تخلفي را اعلام مي كنند 
داشتيم كه سال گذشته هم نزديك به ۱۰۰ ميليون 
تومان به دو نفر از بزرگواراني كه تخلفات را گزارش كرده 
بودند، بعد از بررسي هاي فني و دقيق منتهي به احراز 
تخلف ش��ده و اين پاداش پرداخت شد و بعد از تعداد 
گزارشاتي كه ارسال شد، رشد بسيار جدي را پيدا كرد 
و گزارش��ات به صورت فني در حال بررسي است و به 
مجرد اينكه آن تخلف و گزارشي كه از سوي دوستان 
اعلام شده است، محرز و تأييد شود، حتماً ما به صورت 
كاملًا محرمانه و بدون اينكه حتي خود پرسنل درگير در 
فرايند سوت زني و بررسي ها، هويت سوت زن را بدانند، 
طي پروتكل هاي امنيتي دقيقي پاداش به حساب شان 
واريز مي شود و حتي در صورت شكل گيري هرگونه 
چالش حقوقي براي آن فرد، ساختار حقوقي سازمان 
همه هزينه ها و پشتيباني هاي لازم را انجام مي دهد تا در 
آن مورد خاص حقي از آن فرد سوت زن تضييع نشود.



گروه راه و شهرسازي| 
در حالي كه به دليل فرسودگي و كمبود ناوگان حمل و نقل 
عمومي، اقبال به تاكسي هاي اينترنتي زياد شده و به همين 
دليل حتي در بهار و تابستان سال جاري شاهد ترافيك هاي 
سنگين و نيمه سنگين در پايتخت بوديم و هستيم، بازشدن 
مدارس، دانشگاه ها و ساير مراكز آموزشي از ابتدي پاييز به 
كابوس ترافيكي پايتخت نشينان بدل شده است. آنگونه 
كه سيد ابوالفضل موس��وي پور، جانشين رييس پليس 
راهور تهران بزرگ اعلام كرده اس��ت، پيش بيني پليس 
راهور حاكي از افزايش ۳۰ درصدي ترافيك تهران در هفته 
اول مهر است. از همين رو است كه زمزمه اجراي برخي از 
طرح هاي تجربه ش��ده در گذشته همچون تغيير ساعت 
آغاز به كار ادارات دوباره به گوش مي رسد. طرح هايي كه 
صرفا در حكم مُسكن عمل مي كنند و راه حل نهايي براي 
كاهش بار ترافيكي نيستند. بررسي مكانيسم آمد و شد و 
ترافيك در ابرشهرهايي همچون توكيو نشان مي دهد كه 
در ابرشهرهاي جهان، حمل و نقل عمومي ارزان، با كيفيت، 
سازگار با محيط زيست و منظم حرف اول حمل و نقل را 
مي زند. قطارهاي سريع الس��ير و متروهاي زيرزميني با 
سرفاصله هاي بسيار كوتاه در حد يك دقيقه، نبض آمد و شد 
را در اختيار دارند. اما متاسفانه علي رغم گذشت بيش از دو 
دهه از احداث مترو در پايتخت و در برخي از كلان شهرهاي 
كشور همچنان اين سيس��تم حمل و نقل عمومي پاك 
و س��ريع و ارزان آنگونه كه بايد و مورد نياز هس��ت، از نظر 
كمي و كيفي توسعه نيافته است و به شدت از برنامه هاي از 
پيش تعيين شده خود عقب است. از سويي، از نظر داشتن 
ناوگان، متروي تهران به طور فوري نيازمند اورهال و انجام 
سرويس هاي دوره اي ناوگان كنوني است و از سوي ديگر، 
آنگونه كه مس��وولان مي گويند، دستكم به 15۰۰ واگن 
ديگر نيازمند است! اين همه در حالي است كه خطوط 8، 
9 و 1۰ مترو اساس��ا احداث نشده اند و به همين دليل اين 
وسيله حمل و نقل همه نقاط پايتخت را پوشش نمي دهد. 
خطوط 6 و 7 متروي پايتخت نيز كامل نيس��تند و همه 
ايستگاه هاي آنها افتتاح نشده اند. در كنار مشكلات مربوط 
به مترو، سيستم حمل و نقل اتوبوس پايتخت نيز بسيار 
فرسوده است و طي سال هايي كه كشور تحت دور جديد 
تحريم هاي خصمانه امريكا بوده است، يعني از سال 1۳97 
تاكنون، تعداد اتوبوس هاي فعال تهران از 6 هزار دستگاه به 
2 هزار دستگاه تقليل پيدا كرده است. به عبارتي، نه تنها 
تعداد ناوگان اتوبوسراني متناسب با رشد جمعيت و افزايش 
جمعيت مهاجر به تهران تقويت نشده كه تضعيف نيز شده 
است. به گفته مسوولان، تهران نيازمند 8 تا 9 هزار دستگاه 
اتوبوس نو يا در حد نو است. ماجراي فرسودگي به مترو و 
اتوبوس ختم نمي شود و دامن تاكسي ها و ون تاكسي ها را 
هم گرفته است. گفته مي شود 9۰ درصد از ون تاكسي ها 
فرسوده اند. اگر داستان فرسودگي ناوگان مترو و اتوبوس 
به تنگناي مالي در ش��هرداري و دول��ت و تحريم ارتباط 
داشت، فرسودگي ناوگان تاكسيراني متاثر از افت شديد 
قدرت خريد رانندگان تاكسي است. يعني كساني كه بايد 

دارايي خود را با استفاده از وام هاي دولتي »نو« كنند. طي 
چند ساله اخير، هم گام با رشد جهش وار دلار و گسترش 
بي ثباتي اقتصادي، قيمت خودرو نيز حدود 1۰ برابر رشد 
داشته است. به گونه اي كه قيمت خودروي ملي از حدود 
۳2 ميليون تومان هم  اينك به بيش از ۳2۰ ميليون تومان 
رسيده اس��ت. در اين حال، رانندگان نمي توانند با درآمد 
اندك تاكسيراني هم هزينه هاي تورم زده زندگي و اجاره 
خانه را پرداخت كنند و هم خودروي خود را نوسازي نمايند. 
بگذريم كه برخي موانع و كش و قوس هايي در نوس��ازي 
ناوگان تاكس��يراني ايجاد شده اس��ت و اندك داوطلبان 
نوسازي تاكسي ها هم به تاكسي نوي توليد داخل دسترسي 
ندارند. در چنين شرايطي است كه پس از دو سال تعطيلي 
يا نيمه تعطيلي مراكز آموزشي، بيم گره هاي كور ترافيكي 
دامن مردم را گرفته است. بر اين اساس، هر گونه طرحي 
همچون تغيير س��اعت آغاز به كار ادارات نيز مثمر 

نخواهد بود و مشكلي را حل نخواهد كرد.

    ظرفيت بزرگراه ها محدود است
به گزارش ايسنا، سيد ابوالفضل موسوي پور، در جلسه 
نخست »اس��تقبال از مهر 1۴۰1« با بيان اينكه پليس 
راه��ور آماده باش صد در صد س��تادي و انتظامي دارد، 
افزود: سرويس مطلوب به كاهش ترافيك كمك مي كند. 
ظرفيت بزرگراه ها محدود است و همه مي خواهند كه با 
خودرو تردد كنند. جانشين رييس پليس راهور تهران 

بزرگ با اشاره به اهميت سرويس مدارس براي كاهش 
ازدحام گفت: اگر تمهيدات براي س��رويس مدارس از 
الان انجام نشود، همه در روز اول مهر مي خواهند كه از 
خودروي شخصي استفاده كنند. معمولا در هفته نخست 
بازگشايي مدارس، 2۰ درصد به ترافيك عادي شهر اضافه 
مي شود اما پيش بيني ما بيش از ۳۰ درصد است. استفاده 
از خودروي شخصي و خودروهاي تك سرنشين سبب 

مي شود كه ترافيك در هفته اول مهر بيشتر شود.

   سرويس مدارس بايد 
از روز نخست اجرا شود

وي با تأكيد بر اينكه س��رويس مدارس بايد از روز نخست 
اجرا شود، گفت: همچنين بايد برچسب سرويس مدارس 
و اطلاع رساني آن از چند روز قبل از آغاز مدارس انجام شود. 
نداشتن برچسب سرويس مدارس باعث جريمه نخواهد 
شد اما نداشتن معاينه فني و تخلفات نظير نبستن كمربند 

ايمني و… از روز نخست مهر به شدت برخورد مي شود.
جانش��ين رييس پليس راهور تهران ب��زرگ در ادامه به 
نمايندگي از  پليس راهور تقاضاي برگزاري جلسه شوراي 
ترافيك را داش��ت. موسوي پور ضمن اشاره به ممنوعيت 
تردد كاميونت ها در س��اعت مش��خص گفت: همچنين 
در هفته نخست مهر بايد س��اعات اداري كاركنان دولت 
شناور ش��ود. البته هفته اول مهر با اربعين همزمان شده 
است كه نگراني هاي حمل و نقلي را بيشتر مي كند. وي در 

ادامه عنوان كرد: تعدادي از نيروهاي ستاد نظير اورژانس، 
پيمانكاران مركز كنترل ترافيك، آتش نشاني و... بايد در 
ميادين اصلي سطح شهر به صورت فيزيكي حضور داشته 
باشند. به گفته جانشين رييس پليس راهور تهران بزرگ؛ 
خط كشي در معابر جلوي مدارس، علائم و تابلوها نيز بايد 
در دستور كار اجرايي قرار گيرد تا اگر نياز به ترميم و تعمير 
دارند، پيش از بازگشايي مدارس انجام شود. سرهنگ غلام 
نصراللهي نماينده فاتب نيز در ادامه جلسه با تأكيد بر اينكه 
بايد عارضه سنجي تردد در حوزه ترافيك شهري صورت 
گيرد، اظهار كرد: واكاوي و سبب شناسي مصوبات و اقدامات 
سال هاي گذش��ته بايد انجام شود چرا كه ديگر كاربردي 
نيستند و طرحي نو بايد انديشيده شود. براي اين طرح نو 
مي توان از ظرفيت مراكز علمي استفاده كرد.  وي با بيان 
اينكه همچنين بايد استفاده بهينه از حمل و نقل كاربردي 
شود، افزود: ارايه تخفيفات و رايگان كردن بليت هاي حمل 
و نقل انبوه بر از جمله تش��ويقات موردنظر براي كاهش 
استفاده از خودروي شخصي است. بايد طرحي كه امسال 
براي بازگشايي مدارس تهيه مي شود، داراي ملاحظات و 
پيوست هاي لازم باشد.  نماينده فاتب درباره راهكار كاهش 
ترافيك در روزهاي چهارش��نبه و پنجش��نبه در زمان 
بازگشايي مدارس گفت: برخي مدارس پايه كه نياز به 
حضور ندارند، در روزهاي پرترافيك هفته مثل چهارشنبه 
و پنجشنبه از برنامه شاد استفاده كنند، چرا كه هزينه 

بسياري براي راه اندازي اين برنامه آموزشي شده است.
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حكم قلع براي بيش از
 ۴۰۰ دكل مخابراتي تهران 

رييس كميته ايمني شوراي اسلامي شهر تهران گفت: 
در حال حاضر بيش از ۴۰۰ دكل مخابراتي در تهران از 
كميسيون ماده 1۰۰ حكم قلع و تخريب دارند. به گزارش 
فارس، مهدي بابايي، رييس كميته ايمني شوراي شهر 
تهران درباره شرايط نصب دكل هاي مخابراتي در مناطق 
مسكوني اظهار كرد: بر اساس دستورالعمل هاي سازمان 
تنظيم مقررات، سازمان انرژي اتمي، وزارت بهداشت و 
سازمان حفاظت محيط زيست، نسبت به صدور مجوز 
نصب دكل ها اقدام مي شود. عضو شوراي اسلامي شهر 
تهران همچنين تصريح كرد: در زمينه دكل هاي روي 
بام ها، بايد فاصله ۳۰ متري و دكل هاي زميني فاصله 
5۰ متري از ساختمان هاي اطراف رعايت شود. وي با 
تأكيد بر اينكه هدف تنظيم ضواب��ط و مقررات در اين 
حوزه حفظ س��لامت و ايمني شهروندان است، يادآور 
شد: صدور مجوزها با توجه به سلامت شهروندان انجام 
مي ش��ود، البته برخي اپراتورها گلايه دارند كه قوانين 
بسيار سختگيرانه است، اما بايد گفت كه سازمان تنظيم 
مقررات و س��ازمان انرژي اتمي به عنوان نهادهاي بالا 
دستي، ميزان تشعشعات را اندازه گيري مي كنند و اگر 
اين نهادها قوانين جديدي صادر كنند ما نيز بر اساس 
آن اقدام خواهيم كرد. بابايي در پاسخ به پرسشي مبني 
بر اينكه علت عدم برخورد با تجميع دكل هاي مخابراتي 
در برخي ساختمان ها چيست، گفت: موضوع سه دكل 
روي بام يك ساختمان مربوط به مدت زمان بسيار قبل 
اس��ت و اكنون الزام بر اين است كه س��ه دكل در يك 
دكل تنظيم شود اما حتي الامكان روي يك پشت بام، 
مجوز بيش از دو دكل را صادر نمي كنيم اما اگر قرار بر 
نصب بيش از يك دكل باشد، اين الزام ايجاد مي شود كه 
تشعشع سنجي صورت بگيرد و اگر دكل ها اثر تركيبي 
نداشته باشد، مجوز صادر خواهد شد كه البته غالبا مجوز 
بيش از دو دكل صادر نمي شود. وي در خصوص دليل 
وجود سه دكل در برخي ساختمان ها تصريح كرد: در 
برهه اي از زمان ضوابط سخت گيرانه نبوده و به تدريج 
س��خت گيري در تدوين قوانين افزايش يافته اس��ت. 
رييس كميته ايمني شوراي اسلامي شهر تهران با اعلام 
اينكه در مواردي، اپراتورها بدون مجوز نسبت به نصب 
دكل اقدام كردند، يادآور ش��د: تمامي موارد در اختيار 
كميسيون ماده 1۰۰ قرار گرفته و آراء نسبت به قلع و 
تخريب دكل هاي فاقد مجوز صادر شده كه البته تعدادي 
از اي��ن دكل ها قابليت جابه جايي دارن��د و اپراتورهاي 
مربوطه ملزم به انتقال آنها هس��تند. بابايي در پايان از 
صدور رأي قلع نزديك به ۴۰۰ دكل مخابراتي در تهران 
خبر داد و گفت: نسبت به تخريب بخشي از اين دكل ها 
اقدام خواهد شد و بخشي ديگر نيز كه قابليت دريافت 
مجوز يا جابه جايي دارند، مورد بررسي قرار خواهد گرفت.

انبوه سازي دولتي در منطقه 15
سرپرست س��ازمان نوسازي شهر تهران پس از اينكه 
در روز يكشنبه اعلام كرد، ۳۰ هزار واحد مسكوني در 
منطقه 21 تهران احداث خواهد شد، ديروز نيز از امكان 
سنجي براي بازآفريني و اس��تفاده از ظرفيت اراضي 
مس��عوديه و رضويه در منطقه 15 براي تحقق مفاد 
قانون جهش توليد مسكن خبر داد. تا پيش از اين، دولت 
برنامه اي براي ساخت واحدهاي مسكوني نهضت ملي 
در تهران اعلام نكرده بود و ثبت نام از متقاضيان تهراني 
صرفا براي شهرها و شهرك هاي پيراموني پايتخت اعلام 
شده بود. به گزارش فارس، مهدي هدايت سرپرست 
سازمان نوسازي شهر تهران درباره استفاده از ظرفيت 
اراضي مسعوديه و رضويه در منطقه 15 براي تحقق 
مفاد قانون جهش توليد مسكن اظهار كرد: بر اساس 
توافقات انجام شده با شهرداري منطقه 15، مقرر شد 
سازمان نوسازي شهر تهران نسبت به تهيه طرح الحاقي 
براي بازآفريني اراضي مذكور و ايجاد ظرفيت هاي لازم 
براي تأمين مسكن در راس��تاي اجرا شدن مفاد 
قانون جهش توليد مسكن و اهداف و ماموريت هاي 
قرارگاه جهادي تأمين مسكن پايتخت اقدام كند.

تكذيب ماجراي حبس سواركاران 
در مجموعه نوروزآباد تهران 

مشاور ش��هردار منطقه 18 تهران گفت:  شهرداري 
فقط در شمالي مجموعه سواركاري نوروزآباد را پملب 
كرده و در جنوبي كاملا براي تردد باز بوده و ماجراي 
حبس س��واركاران دراين مجموع��ه صحت ندارد. 
به گزارش فارس، مهدي س��عيدي مشاور شهردار 
منطقه 18 تهران درباره ماجراي حبس سواركاران در 
مجموعه نوروزآباد پايتخت اظهار كرد: اين مجموعه 
1۰ ميليارد تومان عوارض به شهرداري تهران بدهكار 
بوده و عليرغم ابلاغيه هاي مكرر هيچ اقدامي جهت 
پرداخت بدهي به ش��هرداري صورت نگرفته است. 
وي افزود: از طرفي بر اساس رأي ماده 1۰۰، 25۰۰ 
مترمربع از اين مجموعه غيرمجاز ساخته شده و بايد 
اقدامات لازم در جهت رفع اين تخلف صورت گيرد.

افزايش دماي تهران از امروز
بر اساس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران طي 
پنج روز آينده آس��ماني صاف براي استان پيش بيني 
مي شود و از روز سه شنبه تا جمعه )8 تا 11 شهريورماه( 
روند تدريجي افزايش دما مورد انتظار است. به گزارش 
ايسنا، بر اساس بررسي داده ها و نقشه هاي پيش يابي 
هواشناسي، آس��مان اس��تان تهران طي ۴ روز آينده 
صاف تا كمي ابري در برخي ساعت ها همراه با وزش باد 
پيش بيني مي شود و در نواحي جنوبي و غربي استان 
گاهي افزايش س��رعت وزش باد مورد انتظار است. بر 
پايه اين خبر، آسمان تهران امروز )8 شهريور ماه( صاف، 
در برخي ساعت ها همراه با وزش باد با بيشينه و كمينه 
دماي ۳۴ و 21 درجه س��انتيگراد پيش بيني مي شود. 
آسمان پايتخت چهارش��نبه )9 شهريورماه( صاف در 

بعضي ساعت ها همراه با وزش باد خواهد بود.

نقص فني مانع پرواز »هما«
به استانبول شد

 پرواز تهران- استانبول يكشنبه شب هواپيمايي 
هما كه به دليل نقص فني ۴۰ دقيقه بعد از پرواز 
به ف��رودگاه امام خميني بازگش��ت، با حدود ۳ 
ساعت و ۳5 دقيقه تاخير، مجدد به سفر خود در 
مسير استانبول به سلامت ادامه داد.  به گزارش 
ايرنا، پرواز تهران- اس��تانبولِ اي��ران اير به دليل 
مش��كل بيليد )نقص در سيس��تم فش��ار هواي 
كابي��ن( بعد از 5۰ دقيقه پرواز به س��مت مقصد 
)اس��تانبول( مجبور شد به فرودگاه امام خميني 
بازگردد. سرپرس��ت روابط عموم��ي هواپيمايي 
هما صبح دوش��نبه درباره بازگش��ت اين پرواز 
ب��ه تهران، گفت: خلبان بع��د از اعلام نقص فني 
»بيليد« كه مربوط به مشكل هوا در داخل كابين 
است به فرودگاه امام خميني بازگشت. كاپيتان 
قربانعلي توضيح داد: تعدادي از مسافران از ادامه 
سفر انصراف دادند و تا زمان تحويل بار مسافران، 
نهايتا با ۳ ساعت و۳5 دقيقه تاخير پرواز مجددا 
به س��مت تركيه انجام و مسافران به سلامت در 
فرودگاه اس��تانبول جابه جا شدند. بر اساس اين 
گزارش، سيس��تم هواي كابين ط��وري تنظيم 
مي ش��ود تا مس��افر در داخل هواپيما احساس 
مناس��بي داش��ته باش��د و امكان تنفس و فشار 
تقريبي روي زمين را احس��اس كند كه هر گونه 
نقص فني در سيستم هواي هواپيما نهايتا مشكل 

هوا را در داخل كابين ايجاد مي كند.

انتقاد از تاخير در ارايه طرح 
اجاره بهاي مسكن 

محمدحس��ين فرهنگي، نماينده مردم تبريز در 
مجلس شوراي اسلامي از تعلل كميسيون مربوطه 
براي رسيدگي به طرح كنترل اجاره بهاي مسكن 
انتقاد كرد. به گزارش ايسنا، فرهنگي در تذكري 
شفاهي در جلسه علني مجلس شوراي اسلامي با 
استناد به ماده 161 آيين نامه داخلي مجلس بيان 
كرد: در زمينه اجاره بهاي مسكن، مجلس شوراي 
اسلامي دو فوريت طرحي را به تصويب رساند كه 
به كميس��يون ارجاع شد اما اكنون با گذشت سه 
م��اه هنوز هيچ خبري از اين طرح نيس��ت و گويا 
كميس��يون به طور فعال به اين طرح رس��يدگي 
نمي كند و اين موضوع با آيين نامه مجلس شوراي 
اس��لامي مغايرت دارد. نماينده تبريز اظهار كرد: 
موضوع اجاره بهاي مس��كن بخش مهمي اس��ت 
كه س��ران قوا در اي��ن زمينه مصوباتي داش��تند 
كه برخي از موضوعات در آن مبهم مانده اس��ت. 
انتظار مي رود هرچه س��ريع تر نحوه رسيدگي به 
آن تعيين تكليف ش��ود. قاليباف رييس مجلس 
شوراي اسلامي در پاس��خ به تذكر فرهنگي بيان 
كرد: اين طرح پس از تصويب دو فوريت يك بار به 
صحن آمد و مجددا بازگشت اما در نوبت دوم نيز 

براي بازگشت به صحن تاخير داشتند.

استقبال از تعيين قيمت
براي بليت هاي پرواز اربعين

منصور آرامي، عضو كميس��يون عمران مجلس 
ش��وراي اس��لامي، تاكيد كرد: به نظر مي رسد با 
اقدامات صورت گرفته در س��ال جاري، نظارتي 
جدي تر اعمال و جل��وي تخلف و افزايش قيمت 

بليت پروازهاي اربعين گرفته شود. 
آرام��ي در گفت وگ��و با ايس��نا، درب��اره تدابير 
انديشيده شده براي س��فر هوايي زائران اربعين 
حس��يني به كش��ور ع��راق و اقدام��ات نظارتي 
كميسيون عمران، بيان كرد: مراسم اربعين جزو 
شعائر ديني مردم به ش��مار مي رود و از آنجا كه 
در دو سال گذشته با بيماري كرونا مواجه بوديم 
طبيعتا در س��ال جاري تقاضا براي سفر به كربلا 
در اين ايام نيز بيشتر خواهد بود، بنابراين انتظار 
مي رود ش��ركت هاي هواپيماي��ي در اين ايام به 
جاي افزايش قيمت، ساز و كاري را فراهم كنند 
كه سفر زائران تسهيل شود، از سوي ديگر وزارت 
راه و شهرس��ازي به عنوان متولي موضوع بايد بر 
ايرلاين ها نظارت داش��ته باش��د و اگر ايرلايني 

تخلفي داشت جريمه شود.
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پروژه »ريلي شلمچه- بصره« در تعليق
گروه راه و شهرسازي|

  تاخير ايران در به ثمر رساندن پروژه ريلي شلمچه- بصره 
اعتراض طرف عراقي را در پي داشته است. آنگونه كه حسين 
طوسي، مديرعامل شركت ساخت و بهره برداري راه آهن 
شلمچه- بصره اعلام كرده اس��ت، پروژه كاملا خوابيده و 
متوقف شده به طوري كه عراقي ها تاكنون 2 نامه اعتراضي 
نسبت به توقف پروژه ارسال كرده اند مبني بر اينكه چرا طرف 
ايراني به تعهدات خود نسبت به اجراي عمليات بر روي پل 

بين دو كشور اقدام نكرده است.
  مديرعامل شركت ساخت و بهره برداري راه آهن شلمچه- 
بصره زيرمجموعه شركت فدك در گفت وگو با ايلنا با بيان 
اينكه قاسمي وزير راه و شهرسازي به يك باره و بدون توضيح 
و ارايه دلايل شركت فدك را از اين پروژه حذف كرد، اظهار 
داشت: در سال 99 طبق مصوبه دولت، اجراي پروژه  راه آهن 
شلمچه-بصره به ش��ركت فدك واگذار شد اما وزير راه در 
دولت سيزدهم به يك باره اين مصوبه را لغو كرد و بدون ارايه 
دلايل فقط اعلام شد كه دولت قصد ساخت اين پروژه  را دارد 
اين در حالي بود كه نمايندگان فدك هم در سفر به عراق 
براي مذاكرات درباره اين پروژه همراه وزير بودند.  وي ادامه 
داد: وزير راه تصميم گرفت كه يك شركت مشترك ايراني و 
عراقي براي ساخت اين پروژه تاسيس كند كه اين تصميم 
دو اشكال بزرگ داشت و به همين دليل تا به امروز موفق به 
برنامه هاي خود نبودند اول اينكه ايجاد يك شركت دولتي 
نياز به موافقت و تصويب مجلس دارد و دوم اينكه راه آهن 
ايران براي اجراي اين كار درخواست يك بودجه مفصلي 
را از مجلس كرده كه گويا مجلس هم با اين درخواس��ت 
شركت راه آهن موافقت نكرده است.  طوسي با بيان اينكه 
پس از واگذاري كار به شركت راه آهن تا به امروز هيچ اقدامي 
براي ساخت انجام نشده است، گفت: پروژه كاملا خوابيده 
و متوقف شده به طوري كه عراقي ها تاكنون 2 نامه اعتراضي 
نسبت به توقف پروژه ارسال كرده اند مبني بر اينكه چرا طرف 
ايراني به تعهدات خود نسبت به اجراي عمليات بر روي پل 
بين دو كشور اقدام نكرده است.   وي افزود: شرايط فعلي در 
حالي است كه بودجه قابل توجهي صرف تعيين مرز براي 
آغاز اجراي پروژه انجام شده و با تصميمات غيركارشناسي 
وزارت راه و شهرسازي زمان شروع اجراي اين پروژه حداقل 
تا دو س��ال به تاخير افتاد. طوسي با اش��اره به روند كار در 
پروژه قبل از واگذاري به راه آهن اظهار داشت: گزارش هاي 
پيشرفت كار را به طور مرتب به شركت ساخت ارسال كرديم 
و پروژه طب��ق برنامه پيش مي رفت و آقايان هيچ بهانه اي 
نسبت به تاخير در اجرا نداشتند اما به يك باره مصوبه هيات 
دولت را لغو كردند و گفته شد براي اينكه كار سريع تر پيش 

برود دولت كار را به دست مي گيرد اما شاهد آن هستيم كه 
هيچ اقدامي انجام نداده اند كه همين روند باعث اعتراض 
عراقي ها شده است. مديرعامل شركت ساخت و بهره برداري 
راه آهن شلمچه- بصره تاكيد كرد: بارها نسبت به اين اقدام 
وزارت راه نسبت به لغو مصوبه هيات دولت اعتراض كرديم و 
با معاون اول رييس جمهوري و معاون حقوقي رييس جمهور 
هم مكاتباتي داشتيم اما جوابي ندادند و نتيجه اي نداشت. 
اين اقدام يك باره وزير در شرايطي اتفاق افتاد كه قرار بر اين 
بود در سفر به عراق شركت فدك را به طرف عراقي معرفي 
كنند تا با ترك تشريفات كار را در خاك عراق شروع كنيم. 
بر اساس اين گزارش، جمهوري تاكنون بارها به اين موضوع 
تاكيد داش��ته از اين رو تكميل و احداث زيرساخت هاي 
حمل و نقلي توسعه دهنده ترانزيت و جابه جايي كالا در 
اولويت قرار گرفت و در بودجه امس��ال آمده كه هم براي 
توسعه و تكميل مس��يرهاي صادراتي كشور و درجهت 
تقويت ارتباط با همس��ايگان 2 ميليارد ي��ورو از محل 
تسهيلات خارجي )فاينانس( در اختيار شركت راه آهن قرار 
مي گيرد تا براي اتصال راه آهن ايران با همسايگان هزينه 
ش��ود. يكي از پروژ ه هاي ريلي كه مي توان واجد شرايط 
اولويت هاي اختصاص بودجه باشد، راه آهن شلمچه به 
بصره است كه با ساخت آن ايران به شبكه ريلي عراق متصل 
مي شود و علاوه بر اينكه با اتصال دو كشور به خط راه آهن 
امكان افزايش تجارت 9 ميلي��ارد دلاري تجارت با عراق 
وجود دارد، ايران از اين مسير از طريق سوريه به لبنان يا از 
طريق سوريه به مديترانه و در نهايت به يونان و اروپا متصل 
مي ش��ود بنابراين اين اتصالات ريلي مي تواند يك اتفاق 
راهبردي در منطقه باشد.البته خط آهن شلمچه- بصره 
هم سرنوشتي مشابه با ساير پروژه هاي عمراني كشور را 
داشت كه به گفته رييس سازمان برنامه بودجه پروژه هاي 
عمراني در ايران به آثار باستاني تبديل مي شوند. اتصال 
ريلي ايران و عراق به طول ۳2 كيلومتر از 2۰ سال گذشته 
شروع شده است و هر چند سال يك بار هم با طرف عراقي 
به توافقاتي براي ادامه س��اخت مي رسيم اما همچنان 

پيشرفت فيزيكي اين پروژه در صفر باقي مي ماند. 
در دولت گذشته مذاكرات براي احداث راه آهن شلمچه – 
بصره به طور جدي شروع شد و وزارت راه و شهرسازي كار 
را به شركت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل و نقل سپرد 
و قرار بر اين شد كه با مشاركت بنياد مستضعفان كار از سر 
گرفته شود. پس از مدتي هيات وزيران -در جلسه مورخ 
12 شهريور 1۳99- پيشنهاد تغيير سرمايه گذار براي 
قرارداد مشاركت در اجراي پروژه راه آهن شلمچه-بصره را 
با هدف تسريع در آغاز عمليات اجرايي فرآيند تامين مالي 

پروژه به تصويب رساند و شركت ارزش آفرينان فدك به 
عنوان سرمايه گذار و تامين كننده مالي 1۰۰ درصدي 
اجراي اين پروژه جايگزين بنياد مستضعفان شد.  اما با 
تغيير دولت باز هم تغييراتي در مجريان اين پروژه انجام 
شد به طوريكه با ابلاغ وزير راه كار از شركت ساخت دوباره 
گرفته شد و به شركت راه آهن جمهوري اسلامي ايران 
واگذار شد و شركت فدك هم از اين پروژه حذف شد. به 
عبارت ديگر در تمام اين سال ها مسوولان درگير انتخاب 
مجري اين پروژه بودند و پروژه مهم راه آهن شلمچه- بصره 
بين دستگاه هاي اجرايي پاس��كاري شده است.  رستم 
قاسمي در سفر به عراق در دي ماه سال گذشته اعلام كرد 
كه توافق نامه با عراق اين است كه ما ظرف يك ماه آينده 
عملًا عمليات اجرايي در بخش پل بين ايران و عراق را آغاز 
كنيم اما همين كه پاي وزير به ايران رسيد، عراقي ها اين 

موضوع را تكذيب كردند و ناصر الشبلي وزير حمل و نقل 
عراق ضمن تكذيب اين ادعاي قاسمي اعلام كرد كه با يك 
شركت ايتاليايي براي توسعه طرح هاي ويژه ريلي از بندر 

فاو تا مرز عراق-تركيه قرارداد امضا شده است. 
در حالي كه روز گذشته »شهريار افندي زاده« معاون حمل 
و نقل وزارت راه و شهرس��ازي درباره ميزان پيشرفت اين 
پروژه اعلام كرد كه اين پروژه به مرحله تملك اراضي رسيده 
و در ادامه كار مين روبي انجام مي شود، خيرالله خادمي، 
مديرعامل شركت س��اخت و توسعه زيربناهاي حمل و 
نقل در مرداد ماه س��ال گذشته گفته بود شركت راه آهن 
عراق موضوع تملك اراضي مسير ريلي مذكور را آغاز كرده 
و اراضي تجهيز كارگاه در منطقه آزاد اروند به مساحت ۴۰ 
هكتار در اختيار سرمايه گذار قرار داده شد.بنابراين عملا 

پروژه در طول اين مدت پيشرفتي نداشته است. 

برگ س�بز  و س�ند کمپانی س�واری هاچ بک م�دل 1397 رنگ 
س�فید ش�ماره موت�ورM158563138 ش�ماره شاس�ی
NAS821100J1147528 شماره پلاک ایران 19 -  896ل53 متعلق 
به سعید رستمی به شماره ملی3360309898 مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودي 

پلاک سینی تراکتور کشاورزی فرگوسن قرمز رنگ به شماره 
سریال c23368/66 شماره موتور 19602p شماره شاسی16910 
متعلق به سعید ناصری کاروانه فرزند غلامعلی به شماره ملی 

3240641968 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودي 

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این 

سامانه پیامك نمایند. 



ماجراي توليد تلفن همراه، تبلت و تجهيزات جانبي 
براي سال ها يكي از دغدغه هاي دولت ها بوده است. 
دولت فعل��ي هم در ميانه تحريم هاي ش��ديدي كه 
تجهيزات سخت افزاري و نرم افزاري توليدات فناوري 
را هم ش��امل مي ش��ود، خواهان توليد فناوري هاي 

بومي است.
طي س��ال هاي گذشته، گوش��ي هايي كه به اشكال 
مختلف در داخل توليد ش��ده بودند، در بازار موجود 
بود اما موضوع توليد گوش��ي ايراني چندي پيش باز 
هم مطرح ش��د و از نيمه هاي س��ال ۱۳۹۸ بود كه 
موضوع توليد گوش��ي هاي جدي��د ايراني، باز هم به 
يكي از مباحث حوزه فناوري اطلاعات راه پيدا كرد؛ 
آن هم توليد يك گوشي كه ايرادهاي مدل هاي قبلي 
را برطرف كرده باش��د و بتواند با نسخه هاي خارجي 
رقابت كند. سيدمهدي نيازي معاون وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت به  تازگي در نشس��تي تخصصي با 
انجمن ه��اي توليد تلفن هم��راه، تبلت و تجهيزات 
جانبي، حركت به سمت توليد محصولات دانش بنيان 
را ضروري خوانده است. معاون هماهنگي و محيط 
كسب و كار وزارت صمت در هفته دولت گفته ما در 
صنايعي مثل فولاد و نساجي صاحب سبك هستيم 
و در صنايع پيشرفته كه بر فناوري هاي نوين تكيه 
دارند هم باي��د دچار تحول ش��ويم. او تأكيد كرده 
صنايعي مثل توليد تلفن همراه و تبلت نياز به برنامه 
تحولي و س��رعت بيشتري نس��بت به ديگر صنايع 
دارند و نبايد با آنها عادي رفتار ش��ود. دولت جديد 
از سال گذشته با خبر احياي طرح حمايت از توليد 
گوشي تلفن همراه بومي نشان داده بود كه به دنبال 
توليد گوش��ي موبايل بومي اس��ت. دولت ۵ بهمن 
۱۴۰۰ اعلام كرد قرار اس��ت منابع مالي اين طرح 
از محل افزايش تعرفه گوش��ي هاي گران تر از ۶۰۰ 
دلار تأمين شود. اين طرح به مجلس هم ارايه شد.

   گوشي هاي بومي
توليد شركت هاي خارجي

توليد در زمينه فناوري هاي نوين آرزوي دولت هاي 
مختلف ب��وده اما منظور آنها از تولي��د در اين زمينه 
احتمالًا با تصور كاربران متفاوت است. يك نمونه آن 
توليد تلفن همراه است كه پرحاشيه شد. حاشيه هايي 
از آن جنس كه ماهواره خيام با آن مواجه بود. وزارت 
ارتباطات دولت قبل در اين زمينه از مشاركت اپراتورها 
گفته و اعلام كرده بود شش شركت داخلي به عنوان 

توليدكننده موبايل در حال فعاليت و راه اندازي خط 
توليد هستند. ارديبهش��ت ۹۹ در حالي از همكاري 
ايرانس��ل و وزارت ارتباطات براي توليد موبايل بومي 
وعده داده ش��د كه با توجه ب��ه افزايش قيمت دلار و 
قيمت تمام شده موبايل، زمينه مناسبي براي رفتن 
به سمت توليد اين محصولات وجود داشت. شهريور 
همان س��ال سازمان گس��ترش اعلام كرد مطالعات 
توليد گوشي هاي تلفن همراه به صورت قطعات جدا 
ش��ده با همكاري فعالان داخلي با ش��ركاي آسيايي 
شروع شده اس��ت. منظور از توليد گوشي هوشمند، 
 CKD و SKD توليد به صورت قطعات منفصله اعم از
و به هم رس��اني فعالان داخلي با شركاي آسيايي بود. 
منظور از SKD نيمه قطعه قطعه ش��ده است كه در 
كشور مقصد سرهم مي شود. در روش CKD محصول 
از كش��ور مبدأ به  صورت كاملًا قطعه قطعه شده وارد 
كشور مقصد شده و در آنجا سرهم مي شود. به دنبال 
اين ماجرا وزير وق��ت ارتباطات اعلام كرد كه عبارت 
تولي��د داخلي به معناي توليد تمام قطعات در داخل 
كش��ور نيس��ت. جهرمي با اعلام خبر فعال ش��دن 
شركت ها براي توليد گوشي تلفن همراه به صاايران 
اشاره كرد كه محصولات خود را براي عرضه دراختيار 
ايرانس��ل قرار داده بود. در هم��ان روزها ماديران هم 
 LG در حال تلاش براي توليد گوش��ي هاي موبايل
در ايران ب��ود. ماديران يكي از ش��ش ش��ركتي بود 

كه س��تار هاش��مي معاون وزير ارتباطات به عنوان 
توليدكنندگان موبايل ايراني اسامي شان را اعلام كرده 
بود. توليدي كه البته بدون همكاري شركاي خارجي 
شدني نبود. اين شركا براي مثال در تأمين تجهيزات، 
راه اندازي خط توليد و تجهيزات الكترونيك همكاري 
مي كردند. نام جي ال ايك��س، جي پلاس، مجموعه 
ارگ جديد ب��م، صااي��ران، مجموعه انارس��تان و 
مجموعه ارد به عنوان شركت هاي توليدكننده آمده 
بود. مجموع��ه ارگ جديد بم آن زمان توليدكننده 
عمده م��ودم ايراني و انارس��تان توليدكننده تبلت 
بودند. با اين برنامه ها قرار بود از سال ۱۴۰۰، سالانه 
دو ميليون دستگاه گوشي داخل كشور توليد شود.

بااين حال تجربه كاربران در زمينه گوشي هاي توليد 
داخل موفقيت آميز نبود. س��ال ۱۳۹۹ وقتي خبر از 
توليد گوشي هاي بومي با برند صاايران آمد، كاربران 
با پيدا كردن ش��باهت هاي عجيب آن با گوشي هاي 
يك شركت چيني به نام ULEFONE باعث واكنش 
وزارت ارتباطات ش��دند. خبر توليد گوشي بومي به 
عنوان يكي از دس��تاوردهاي بومي اين وزارتخانه در 
تجهيزات شبكه ملي اطلاعات آمده بود و البته همانجا 
هم وزير پيش��ين اعلام كرده بود كه بومي س��ازي به 
معناي توليد تماماً داخلي نيست. همچنين مسوولان 
اعلام كرده بودند در حال حاضر امكان ساخت صفر تا 
صد يك گوشي موبايل در كشور وجود ندارد. اما خبر 

معاون نوآوري و فناوري وزارتخانه درباره اين گوشي ها 
فراتر از اين بود. ۱۲ مهر ۱۳۹۹ س��تار هاشمي اعلام 
كرد گوشي هاي صاايران به صورت كامل و پك شده يا 
CBU از چين خريداري شده تا تقاضاي بازار سنجيده 
و برنامه ريزي براي ساخت گوشي در داخل انجام شود. 
به گفته او »در ادبيات توليد، حتي CBU نيز به عنوان 
 CBU توليد تلقي مي شود. توليدكنندگان كارشان را با
آغاز مي كنند، بعد به سمت SKD مي روند و در مرحله 
آخر به CKD مي رس��ند.« به گفته هاشمي، دركل 
تا آن زمان ۷۰۰ ميليارد تومان تس��هيلات از س��وي 
وزارت ارتباطات براي توليد گوشي داخلي تخصيص 
داده شده بود كه خروجي آن، حدود ۷۰ هزار گوشي 
بود. دي ماه ۱۳۹۹ نخستين گوشي صاايران )شركتي 
متعلق به وزارت دفاع و پش��تيباني نيروهاي مسلح( 
در فروش��گاه ايرانسل عرضه ش��د. گوشي هوشمند 
ويرا V۵ با برند صاايران در دوره فروش آزمايش��ي 
فق��ط در تهران و به قيمت ۲ ميلي��ون و ۹۵۰ هزار 
تومان در اسفند ۱۳۹۹ به فروش رسيد. محصولي 
ك��ه همانطوركه از يك گوش��ي اقتص��ادي انتظار 
مي رفت در تمامي ويژگي ها ضعف داش��ت و براي 
نيازهاي ابتدايي كاربر عرضه ش��ده بود. مدتي بعد 
گفته شد اولين سري گوشي هاي صاايران كه براي 
توزيع به ايرانس��ل واگذار شده بودند به دليل قطع 
ش��دن زنجيره تأمين قطعات و تجهيزات مورد نياز 
داخل دچار مشكل شده اند. همچنين گوشي هاي 
جي ال ايك��س هم كه ب��ا عنوان هاي ش��اهين ۲ و 
ش��اهين ۳ به ب��ازار آمدن��د، برخلاف ش��عارهاي 

تبليغاتي شان كيفيت بالايي نداشتند. 
شاهين ۳ با قيمتي حدود هفت ميليون تومان از نظر 
ظاهري شباهت بسياري به يك مدل از گوشي هاي 
ش��ركتي تايواني داشت و از نظر س��خت افزار و رابط 
كاربري حرف چنداني براي گفتن نداش��ت و ش��ايد 
فقط قيمت آنها مي توانست براي كاربران جذاب باشد. 
دولت نشان داده به دنبال بومي سازي فناوري است و 
توليد گوشي هوش��مند هم مي تواند يكي از اهداف 
آن باشد. بااين حال و با توجه به تجربه ايران در توليد 
گوش��ي تلفن همراه در داخل، معلوم نيست تحولي 
ك��ه وزارت صم��ت در اين نشس��ت تخصصي به آن 
اشاره كرده، چه زماني محقق خواهد شد و با توجه به 
سرعت پيشرفت فناوري و عرضه مدل هاي متناسب 
با نياز هاي جديد كاربران، گوش��ي هاي توليد داخل 
چه جايگاهي قرار است در بازار داخلي داشته باشند.
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هشدار نسبت به آفت هاي نسخه 
رايگان ضدبدافزار كسپرسكي

اس��تفاده كاربران در چهار كش��ور از نسخه هاي 
رايگان ضدبدافزار كسپرسكي، آنان را در دام بدافزار 
پيچيده اي گرفتار و دسترسي مهاجمان سايبري را 
به سيس��تم هاي عامل اين افراد، هميشگي كرده 
است. به گزارش ايسنا، قربانيان اين بدافزار در چهار 
كشور چين، ويتنام، ايران و روسيه قرار دارند و اين 
اطمينان وجود دارد كه با نصب دوباره سيستم عامل 
يا حتي تعويض ديس��ك س��خت، باز هم آلودگي 
در سيس��تم كاربران باقي بماند و يك دسترس��ي 
مانا براي مهاجمان ايجاد  ش��ود. امروزه بس��ياري 
از گروه هايAPT به س��مت توس��عه اين دست از 
روت كيت ها )بدافزارهاي پيچيده( روي آورده اند، 
روت كيت ها بدافزارهاي پيچيده اي هس��تند كه 
به دليل شناسايي دش��وار، براي مهاجمان جذاب 
بوده و در عين حال توسعه آنها نياز به مهارت هاي 
فني بالايي دارد. شركت كسپرسكي، با شناسايي 
روت كيت CosmicStrand در سطح فريم ور، 
اع��لام كرده اس��ت كه اي��ن بدافزار پيچي��ده، را 
يك گروه از مهاجمان چيني توس��عه داده است. 
تاكنون نح��وه آلوده ش��دن اوليه ماش��ين هاي 
قربانيان مش��خص نشده اس��ت، اما بررسي  روي 
سخت افزار ماش��ين هاي آلوده نشان مي دهد كه 
اين بدافزار پيچيده CosmicStrand در برخي 
از مادربورده��اي ASUS و Gigabyte ياف��ت 
شده است؛ اين احتمال وجود دارد كه مهاجمان 
موفق به يافتن حف��ره اي امنيتي در BIOS اين 
مادربوردها ش��ده و بداف��زار خود را ب��ه فريم ور 
تزريق كرده باش��ند. همچنين به گفته برخي از 
منابع، ممكن اس��ت مهاجمين ب��ه مادربوردها 
دسترس��ي فيزيكي داش��ته  و به نص��ب فريم ور 
آلوده بر روي آنها اقدام كرده باشند. كارشناسان 
مركز مديريت راهبردي افتا مي گويند: بر اساس 
بررسي هاي بعمل آمده، مشخص شده است كه 
دو نس��خه از بدافزار CosmicStrand وجود 
دارد كه در مواردي متفاوت از يكديگرند، فعاليت 
نس��خه قديمي مربوط به اواخر س��ال ۲۰۱۶ تا 
اواسط س��ال ۲۰۱۷ و نسخه جديدتر )فعلي( نيز 
در س��ال ۲۰۲۰ فعال بوده است. مركز مديريت 
راهبردي افتا از راهبران امنيتي و كارشناس��ان 
فناوري اطلاعات سازمان هاي داراي زير ساخت 
حياتي خواسته اس��ت تا براي آش��نايي بيشتر 
با اطلاعات تخصصي و فني ش��يوه نفوذ بدافزار 
پيچيده CosmicStrand  به پايگاه اينترنتي 
اين مركز مراجعه كرده و براي شناسايي و مقابله 
با اين بدافزار، ش��اخص هاي معرفي شده در اين 
پايگاه اينترنتي را به سامانه هاي ضدبدافزار و آنتي 

ويروس سازمان خود معرفي كنند.

نمره قبولي آموزش ديجيتالي 
 G5 در ايران/چشم نظام تعليم به

دوخته شد
كش��ور ما توانست از بدو شيوع كرونا در دنيا، روي به 
سمت توسعه بس��تر آموزش ديجيتال بگرداند تا در 
كمترين زمان ممك��ن )همزمان با وقوع بحران(، راه 
برون رفت از شرايطي كه نظام تعليم و تربيت بسياري 
از كشورهاي دنيا را مختل كرد، چاره كند كه نتيجتا 
هم به اين هدف دس��ت ياف��ت و حاصل اين دغدغه 
سيس��تمي، توس��عه و پرورش پلتفرمي ديجيتال 
مختص نظام آموزش و پرورش بود كه حتي يك روز 
هم اجازه زمين گير شدن سيستم تحصيلي توسط 
كرونا را نداد. عصر حاضر را بايد تلفيقي از ارتباطات 
و اطلاعات دانست كه در آن بشر نسبت به زمان هاي 
گذش��ته، براي رفع نيازه��اي خود ب��ه اطلاعات و 
برقراري ارتباط نياز دارد.  با پيشرفت فناوري و توانايي 
دسترس��ي به اينترنت، افراد در هرجا كه قرار داشته 
باش��ند مي توانند به راحتي به اطلاع��ات مورد نياز 
خود دسترسي پيدا كنند. بدون شك مي توان گفت 
بيش��ترين تاثير ورود فناوري اطلاعات و ارتباطات، 
در محيط ه��اي آموزش��ي بوده كه منج��ر به پيش 
رفتن محيط هاي آموزشي به سمت مجازي شدن، 
شده است. البته اين امر مستلزم استفاده از امكانات 
پيش��رفت هاي نظير كامپيوتر، اينترنت پر سرعت و 
منابع اطلاعاتي جامع و كامل است. در دهه هاي اخير، 
كمي كه اينترنت و وس��ايل ارتباط جمعي نوين در 
دنيا فراگيرتر شدند، در مدارس و دانشگاه ها اتفاقات 
جديدي رخ داد؛ ش��روع آموزش الكترونيكي. ورود 
كامپيوترها، تبلت ها و تخته هاي هوشمند به مدارس 
و دانش��گاه ها فضاي آموزشي جديد و هوشمندي را 
در دني��ا ش��كل داد. در گذش��ته و در روش آموزش 
سنتي، يك معلم بود و يك محتواي ثابت كه هرسال 
بدون توجه به تغييرات لحظه اي كه در دنيا در حال 
رخ دادن است، به دانش آموزان ارايه مي شد؛ هرچه 
بود در همان مكان و زمان مدرس��ه اتفاق مي افتاد و 
چيزي فراتر از آن عايد دانش آموز نمي شد. اما طبعا با 
به وجود آمدن فضاي آموزشي نوين و راه پيدا كردن 
تكنولوژي اينترن��ت به مدارس اوض��اع كمي بهتر 
ش��د و معلمان هم در كنار دانش آموزان خود سعي 
كردند خود را به روز نگه دارند و از نسل  هاي جوان تر 
عقب نيفتند. اما به دليل اختلاف س��طح مدارس و 
دانش��گاه هاي دولتي و خصوصي، هزينه، امكانات 
و زيرس��اخت هاي اينترنتي به اندازه كافي به اين 
مساله پرداخته نشد و تا حدي به فراموشي سپرده 
شد و رنگ و بوي مدارس هوشمند در تعداد كمي از 
محيط هاي آموزشي باقي ماند. زمان با همين روش 
گذشت تا به سال هاي اخير رسيديم. سال ۲۰۱۹ 
خبري منتشر ش��د كه دنيا را تغيير داد. نخستين 
موارد رويت شده »ويروس كرونا« در ووهان چين.
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تلفنهمراهبومي،رويايدستنيافتني

پايانه خسروی بهترين پايانه کشور محسوب می شود
پيشبينیتردد۳۵درصدزائراناربعينحسينی)ع(ازطريقناوگاناتوبوسی

معاون وزیر و رییس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: پایانه مرزی خسروی 
از نظر امکاناتی همچون سیستم سرمایشی، گرمایشی و سایر امکانات زیربنایی در 

بین مرزهای کشور رتبه نخست را دارد.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی)کرمانشاه( داریوش امانی در سفر یک 
روزه به استان کرمانشاه و در بازدید از پایانه مرزی خسروی اظهار داشت: اگر امروز 
حرفی از پنج میلیون زائر اربعین می زنیم به دلیل این اس�ت که پیاده روی اربعین، 

عظمتی وصف نشدنی است.
وی ب�ا بیان اینکه طی چند روز اخیر، بازدیدی از مرزهای مختلف در جنوب و غرب 
کشور شامل: مرز شلمچه، چزابه، مهران و خسروی انجام شد عنوان کرد: از قبل نیز 
معاونین س�ازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای در جهت رفع نواقص و مشکلات؛ 
بازدیدهایی از پایانه های مرزی داشتند و می توانیم بگوییم پایانه های مرزی برای 

خدمات رسانی به زوار اربعین حسینی)ع( آماده هستند.
امان�ی با اش�اره به اینکه موضوع بازگش�ایی مرز خس�روی برای ت�ردد زائران 
در چند س�ال گذش�ته مطرح ش�ده و امس�ال محقق ش�د گفت: امید داریم با 
توج�ه به زیرس�اخت خوب پایانه مرزی خس�روی، بخ�ش زی�ادی از زائران از 
این مرز به س�مت عتبات عالیات هدایت ش�وند. معاون وزیر و رییس س�ازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای کش�ور با اش�اره به امکانات و زیرس�اخت های 
مطلوب در مرز خس�روی اف�زود: این مرز از نظر س�الن های ترانزیت مس�افر، 
س�رویس بهداشتی، سرمایش�ی، گرمایش�ی و … پایانه یک کشور محسوب 
می ش�ود. امانی گفت: زیرس�اخت، ایمن س�ازی جاده، روکش آسفالت، نصب 
 نیوجرسی و گاردریل، ترمیم روشنایی یا احداث روشنایی جدید، نصب علائم و 
 خط کش�ی از جمله این اقدامات است که برای ایمن سازی محور های منتهی به 
پایانه های مرزی انجام شده است. امانی با بیان اینکه بیش از ۸۰ درصد اقدامات 
اربعین حسینی)ع( تا به امروز انجام شده است ،عنوان کرد: بخش عمده اقدامات 
برای پایانه مرزی خسروی از سال قبل انجام شده بود و از ابتدای امسال نیز با توجه 
به شروع دولت سیزدهم، حمایت های رییس جمهور، تعامل با همسایگان و تأکید 

مقام عالی وزارت بر خدمت رسانی به زائران در اولویت قرار گرفت.
معاون وزیر و رییس س�ازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای عنوان کرد: مشکل ما 
این است که تعداد گیت های عراق کمتر است و این سبب افزایش ترافیک مسافری 
می شود! اما در حال رایزنی برای افزایش تعداد گیت ها در عراق هستیم. وی گفت: 
از ابتدای سال، ۱۷۰ میلیارد تومان اعتبارات اربعین حسینی)ع( به استان کرمانشاه 
ابلاغ شده است که ۸۰ درصد اقدامات انجام شده و بسیاری از پروژه ها فعال است و 

مابقی نیز تا ۱۰ روز قبل از اربعین حسینی)ع( به اتمام می رسد. امانی بیان کرد: باید 
بستری فراهم شود که ناوگان حمل و نقل عمومی به زائران سرویس دهی مناسبی 
داشته باشند و زائرانی که از وسایل نقلیه شخصی استفاده می کنند از نظر ایمنی جاده، 

مشکلی نداشته باشند و برای هر دو موضوع اقداماتی انجام شده است.
وی گفت: با توجه به اینکه اربعین حسینی)ع( مصادف با اواخر شهریور و بازگشایی 
مدارس و دانشگاه ها و شهادت امام رضا)ع( است. بسیاری از زائران به مشهدالرضا 
سفر می کنند و باید پیش بینی این موارد انجام شود که جوابگوی مسافران داخلی 

باشیم و زائران اربعین نیز به بهترین نحو جابجا شوند.
امانی با بیان اینکه در س�ال ۹۸ حدود ۳۳ درصد زائران از طریق ناوگان حمل و نقل 
عمومی جابجا شدند که پیش بینی امسال ۳۵ درصد است؛ افزود: بخشی از ناوگان 
برون شهری حدود ۳۰۰۰ تا ۴۰۰۰ دستگاه در اختیار کارخانجات بزرگ و دستگاه های 
نظامی و انتظامی قرار دارند که با رایزنی انجام شده تلاش می شود در این ایام مورد 

استفاده قرار گیرند.
وی با اشاره به اینکه بلیت ها روز فروش هستند و مردم می توانند از سامانه گویا۱۴۱ 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای جویای اخبار مربوط به بلیت شوند، افزود: تردد 
اتوبوس به صورت دربستی ممنوع است و در صورت مشاهده به طور حتم برخورد 

می شود و این دستگاه ها نمی توانند صورت وضعیت دریافت کنند.
در پایان، امانی با اش�اره به موفقیت اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
کرمانشاه عنوان کرد: استان کرمانشاه از نظر شاخص های مدنظر و همچنین ایمنی 

محورها، رتبه نخست کشور را دارد.
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تعادل |
در حالي كه طبق اعلام مسوولان دولتي كمتر از يك 
ماه ديگر واردات خودرو بعد از 4 سال ممنوعيت، آزاد 
خواهد شد اما هنوز ابهامات زيادي درباره آيين نامه 
واردات وج��ود دارد كه مهم تري��ن آن ميزان تعرفه 
واردات است. موضوعي كه س��رگرداني واردكننده 
و متقاضي��ان محصولات خارجي را رقم زده اس��ت. 
به اعتقاد صاحبنظران، هرچند بس��ياري از بندهاي 
آيين نامه واردات خودرو كه پنجشنبه هفته گذشته 
رونمايي ش��د، غيرش��فاف بوده؛ اما بن��د مربوط به 
تعرفه بر فضاي مبهم واردات خودرو بيش��تر افزوده 
است. از اين رو، اين نگراني وجود دارد كه با توجه به 
شرايط مندرج ش��ده در آيين نامه، واردات به دست 
شركت هاي خودروس��از بيفتد. آنچه به اين نگراني 
دامن مي زند، يكسان نبودن تعرفه هاست، به نحوي 
كه ممكن است براي خودروس��ازان تعرفه حداقلي 
لحاظ و بدين واسطه قدرت رقابت از ديگران گرفته 
ش��ود. اما وزير صمت درپاس��خ به اي��ن ابهامات و 
نگراني ها درباره شناور بودن تعرفه واردات خودرو 
اينطور گفته اس��ت: براي جلوگي��ري از رانت براي 
واردكنندگان، ب��راي خودرويي كه مي خواهد وارد 
شود، يك پيش فرض، علي الحساب سود بازرگاني 
تعريف و خودرو وارد مي ش��ود، س��پس در بورس 
كالا عرضه شده، به طور مثال، ۵۰۰ ميليون تومان 
قيمت خودرو خواهد ش��د، پس از آن سود عادلانه 
و مناسبي را س��ازمان حمايت تعيين خواهد كرد. 
-عادلانه به طور مثال ۵۰ ميليون تومان- در نهايت 

سود بازرگاني شناور تعيين مي شود. 

   ابهامات تعرفه 
پس از چند ماه انتظار، پنجش��نبه 3ش��هريور ماه، 
آيين نامه واردات خودرو ابلاغ ش��د كه بر اساس آن 
شرايطي همچون واردات خودرو با قيمت زير ۲۰ هزار 
يورو، ممنوعيت ترخيص و تخليه خودروهاي بدون 
ثبت  سفارش، عرضه خودروها صرفا از طريق بورس 
كالا و... به تصويب رسيده اس��ت. آيين نامه واردات 
خودرو در حالي ابلاغ شد كه در آن به موضوع تعرفه 
واردات اش��اره اي نشده اس��ت؛ موضوعي كه بسيار 
مي تواند در اينكه چه خودروهايي وارد و به دس��ت 

مصرف كنندگان مي رسد تاثيرگذار باشد.
آن طور كه علي به��ادري جهرمي اعلام كرده، قرار 
اس��ت متناس��ب با خودروهاي مختلف، مصوبه اي 
از س��وي وزارت صمت با هم��كاري بانك مركزي 
و وزارت اقتص��اد تدوي��ن و طبق آن، متناس��ب با 
خودروها تعرفه هاي متفاوتي لحاظ ش��ود. وي اين 
را ه��م گفته ك��ه جهت گيري دول��ت در آيين نامه 
واردات خ��ودرو حمايت از مدل اقتصادي اس��ت تا 
ضمن ايجاد خط توليد در كش��ور، ام��كان انتقال 
تكنولوژي هم فراهم ش��ود. طبق آنچه از اظهارات 
س��خنگوي دولت بر مي آيد و همچني��ن با در نظر 
گرفتن آيين نامه واردات، به نظر مي رسد قرار نيست 
تعرفه اي ثابت و يكسان براي واردات در نظر گرفته 
شود. در آيين نامه نيز آمده خودروهاي وارداتي در 
بورس كالا عرضه مي شوند و تعرفه و سود واردكننده 
نيز توس��ط كارگروهي به سرپرستي وزارت صمت 
تعيين خواهد ش��د. اين در حالي است كه پيش تر 
واردات خودرو مسير هموارتري داشت و قوانين آن 
نيز شفاف تر بود و واردكنندگان از همان ابتدا تكليف 
خود را بابت مسائل مهمي مانند تعرفه مي دانستند 
و از طرفي، سودشان متناسب با نظام عرضه و تقاضا 

به دس��ت مي آمد. حالا دولت پ��س از چند ماه كه 
براي تدوين قواعد و مق��ررات واردات خودرو وقت 
گذاشته، نتوانسته آيين نامه اي شفاف و مورد تاييد 

فعالان عرصه واردات را تدوين كند.
در اينجا اين پرسش قابل طرح است كه دولت چرا 
روش قبلي يعني همان تعرفه يكس��ان و ثابت را در 
آيين نامه واردات لحاظ نكرده و فضايي مبهم را براي 
واردكنندگان ترس��يم كرده است. از طرفي نگراني 
ديگري كه در اين ميان وجود دارد، اين است كه با 
توجه به شرايط مندرج شده در آيين نامه، واردات 
به دست شركت هاي خودروساز بيفتد و آنگاه بازار 
خودروهاي خارجي كش��ور نيز در انحصار آنها قرار 
گيرد. آنچه ب��ه اين نگراني دامن مي زند، يكس��ان 
نبودن تعرفه هاست، به نحوي كه ممكن است براي 
خودروس��ازان تعرفه حداقلي لحاظ و بدين واسطه 

قدرت رقابت از ديگران گرفته شود.

   پاسخ وزير به برخي ابهامات 
در حاشيه مراسم اختتاميه نمايشگاه تحول صنعت 
خودرو، سيدرضا فاطمي امين وزير صمت، در پاسخ 
به سوالات پيرامون چگونگي محاسبه تعرفه واردات 
خودرو و زمان اعلام آن، به ارايه توضيحاتي پرداخت. 

بنابر اظهارات او آيين نامه اين مس��اله مشخص شده 
است، ما دو هفته تا ۱۸ شهريور به واردكنندگان حائز 
ش��رايط زمان داده ايم؛ چرا كه طب��ق قانون مصوبه 
مجلس قيد ش��ده كه براي واردات خ��ودرو، حتما 
بايد انتقال فن��اوري صورت گيرد و حتما نمايندگي 
رسمي شركت خودرويي كه قرار است وارد شود، در 
كشور وجود داشته باشد و امكان ارايه خدمات پس از 
فروش فراهم باشد، فراخواني اعلام شد تا متقاضياني 
كه قصد واردات خودرو دارند، مدارك خود را به دفتر 
صنايع خودروي��ي وزارت صمت تحويل دهند. پس 
از آن بررس��ي ها توسط وزارت صمت صورت خواهد 
گرفت و آنهايي كه فناوري كيفي و بهتري وارد كنند، 
مجوز خواهند داشت كه واردات خودرو داشته باشند. 

فاطمي امين در پاسخ به سوالي درباره ميزان تعرفه 
واردات خودرو هم گفت: تعرفه ها ش��ناور، محدوده 
آن نيز باز خواهد بود و بسته به اينكه خودرو چگونه 
فروخته ش��ود، متغي��ر خواهد بود. به س��بب اينكه 
نمي خواهيم از اي��ن طريق زمينه ران��ت براي يك 
واردكننده فراهم شود، سازوكاري بدين ترتيب خواهد 
بود كه براي خودرويي كه مي خواهد وارد شود، يك 
پيش فرض، علي الحس��اب س��ود بازرگاني تعريف و 
خودرو وارد مي ش��ود، س��پس در بورس كالا عرضه 
شده، )مثلا ۵۰۰ ميليون تومان قيمت خودرو خواهد 
ش��د( پس از آن سود عادلانه و مناس��بي را سازمان 
حمايت تعيي��ن خواهد كرد )عادلان��ه به طور مثال 
۵۰ ميليون تومان( . در نهايت سود بازرگاني شناور 
به گونه اي تعيين مي ش��ود كه قيمت 4۵۰ ميليون 
تومان حاصل شود. در حقيقت اگر قيمت خودروهاي 
وارداتي در بازار بيش از قيمتي باش��د كه خودرو در 
خارج از كش��ور دارد، اين مابه التفاوت در قالب سود 
بازرگاني به خزانه دولت واريز خواهد شد تا راه هرگونه 
سوءاستفاده و رانت براي واردكنندگان ايجاد نشود. 

   واردات خودرو با رمزدارايي ها
فاطمي امي��ن در ادامه به تش��ريح جزيي��ات مصوبه 
اخير دولت درباره آزادس��ازي واردات با رمزدارايي ها 
پرداخت و گفت: پيش از اين وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به تعدادي از واحدها جواز تاسيس داده بود كه 
بتوانند واحدهاي استخراج رمزدارايي را احداث كنند؛ 
مشكلات حقوقي وقفه اي در اين موضوع ايجاد كرد، اما 
خوشبختانه امروز در دولت، آيين نامه كاملي مصوب 
شده و استخراج رمزدارايي ها رسميت پيدا كرده است.

وزير صم��ت ضمن اش��اره به اينك��ه از چند هفته 
گذشته، امكان واردات با رمزدارايي ها فراهم شده، 
خاطرنش��ان كرد: اين مساله در توافق نامه اي ميان 
وزارت صم��ت و بانك مركزي صورت گرفته و براي 
اولين ب��ار واردات از محل رمزدارايي ها فعال ش��ده 
اس��ت. آيين نامه اي ك��ه اكن��ون در دولت مصوب 

شده، آيين نامه بسيار كامل و دقيقي است كه تمام 
موضوع��ات مربوط به رمزدارايي ها را از جمله نحوه 
تامين سوخت و انرژي آنها، نحوه واگذاري و اعطاي 
مجوزها را مشخص كرده اس��ت. مجوزها را وزارت 
صمت در رابطه با استخراج رمزدارايي ها خواهد داد.

به گفت��ه فاطمي امي��ن، اين خبر مهمي اس��ت كه 
مدت هاس��ت فعالان اين صنعت منتظر آن بوده اند؛ 
واردات مي تواند براي هر كالايي، از جمله خودرو باشد. 
زماني كه قصد واردات يك كالا وجود دارد، بايستي يك 
ارزي پرداخت شود؛ اين ارز مي تواند اكنون به جاي دلار 
و يورو از بيت كوين استفاده شود. در همين رابطه مراكز 
رسمي استخراج بيت كوين كه زيرنظر وزارت صمت 
فعاليت مي كنند و داراي مجوز هستند، با هماهنگي 
كه با بانك مركزي انجام شده عملا مي توانند از بيت 

كوين براي واردات خودرو استفاده كنند.

   رتبه بندي صادركنندگان با صمت است
 نه وزارت اقتصاد 

وزي��ر صمت همچنين در پاس��خ به س��وال ديگري 
درباره اظهارات وزير اقتصاد مبني بر رتبه بندي ميان 
صادركنندگان و آيا وزارت صمت هم در اين مس��اله 
دخالت خواهدك��رد، گفت: اصلا اين كار ماس��ت و 
رتبه بندي را درب��اره واردكنندگان و صادركنندگان 
آغاز كرديم و اگر صادركننده اي ماده خامي را صادر 
كن��د، اين به لحاظ فن��اوري ارزش كمت��ري دارد تا 
اينكه صادركننده اي يك تجهيزات پزشكي را صادر 
مي كند . كالاها بر اساس اينكه دانش پايه يا معمولي 
باش��ند و صادرات آن به كدام كشور انجام مي شود 
و كيفيت و مبلغ كالا به چه ترتيبي است، بر اساس 
ش��اخص هاي مختلفي ارزش گذاري و رتبه بندي 
مي شود، چراكه متاسفانه شاهد هستيم صادركننده 
محصول��ي را صادر مي كند كه موجب ديد منفي به 
محصولات ايراني مي شود. البته هم اكنون واردات 
هم بر اساس رتبه بندي انجام مي شود و اين مساله 

درباره توليدكنندگان هم به همين ترتيب است.

خبراخبار
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دو مشكل عمده توليد كنندگان
رييس خانه صم��ت ايران با بيان اينكه ص��ادرات بايد 
هدف توليدكننده باشد، گفت: وضعيت تسهيلات دهي 
بانك ها قابل قبول نيست و بانك ها به وظايف خود در برابر 
توليدكنندگان عمل نمي كنند. عبدالوهاب سهل آبادي 
در گفت وگو با خبرنگار مهر، اظهار كرد: يكي از مسائل 
مه��م در حوزه توليد، بازاريابي ب��وده كه مهم ترين نوع 
بازاريابي نيز حضور پايدار و موثر در كشورهاي خارجي 
است كه مي تواند ضمن كمك به بهبود كيفيت و تنوع 
توليد به ارزآوري هم منجر ش��ود؛ از اين رو براي حضور 
در كش��ورهاي خارجي بايد نگاه ويژه اي داشته باشيم. 
رييس خانه صم��ت ايران با بيان اينكه اگرچه توليدات 
ايران به نسبت وضعيت مناسبي دارند اما نتوانسته اند 
در كش��ورهاي خارجي حضور موثري داش��ته باشد، 
افزود: تاكنون براي تس��هيل حضور توليدكنندگان در 
بازارهاي خارجي، در كشورهاي عراق، تركيه، روسيه و 
مجارستان دفتر توسعه روابط تجاري راه اندازي كرده ايم 
كه البته دفتر مجارستان به تازگي افتتاح شده است. وي 
ادامه داد: مجارس��تان به عنوان دروازه ورود به بازارهاي 
كشورهاي حوزه اروپاي مركزي و شرقي و مناطق اطراف 
براي توليدكنندگان و سرمايه گذاران ايراني حائز اهميت 
است. سهل آبادي اضافه كرد: نياز مصرف كنندگان در 
اين كشورها توس��ط اين دفاتر برآورد و به خانه صمت 
اعلام مي ش��ود و توليدكنندگاني كه مي توانند در اين 
حوزه ه��ا حضور يابن��د، معرفي مي ش��وند. وي گفت: 
همچنين با توجه به ضرورت افزايش صادرات و حضور 
در كش��ورهاي خارجي به دنبال راه ان��دازي دفترهاي 
بيشتر در كشورهاي ديگر از جمله امارات متحده عربي 
هستيم. رييس خانه صمت ايران در ادامه با اشاره به دو 
مشكل عمده توليدكنندگان در كشور، اظهار كرد: يكي 
از مس��ائلي كه توليد را تحت تأثير قرار مي دهد روابط 
بين المللي است كه هم در مورد پول و انتقال ارز و هم تهيه 
ماشين آلات و تكنولوژي ها نقش دارد. اگر برجام حاصل 
شود و اتفاق مدنظر دولت صورت گيرد عمده ترين مشكل 
توليدكنندگان كه روابط خارجي است حل مي شود. وي 
ادامه داد: مساله دوم نيز عدم دسترسي راحت و شفاف 
به تسهيلات بانكي است؛ متأسفانه اگرچه بانك ها اعلام 
مي كنند كه سود ۱۸ مي گيرند اما درصدي از تسهيلات 
را سپرده مي كند كه سود ۲۲ تا ۲3 درصد مي شود و وقتي 
هم كمي تأخير ص��ورت گيرد، جريمه هايي كه اعمال 
مي كنند سود تسهيلات را تا 3۰ درصد نيز مي رساند. 
سهل آبادي گفت: بانك ها در ايران در مقابل توليدكننده 
وظايف خود را به درستي انجام نمي دهند و متأسفانه بعضاً 
در برابر فعاليت توليدكنندگان سنگ اندازي نيز مي كنند.

ايرج شيدايي دبيركل اتاق 
ايران شد

غلامحسين شافعي رييس اتاق ايران طي حكمي، 
ايرج شيدايي را به عنوان دبيركل اتاق ايران منصوب 
كرد. غلامحس��ين ش��افعي رييس اتاق بازرگاني 
صنايع، معادن و كش��اورزي ايران، ايرج شيدايي را 
به عنوان دبيركل اتاق ايران منصوب كرد. شيدايي 
پيش  از اين به عنوان معاون امور پشتياني اتاق ايران 
فعاليت داش��ت و از مديران باسابقه پارلمان بخش 
خصوصي به شمار مي رود. در حكم رييس اتاق ايران 
براي ايرج ش��يدايي آمده است: »با عنايت به تعهد 
و تجارب جنابعالي به موج��ب اين حكم به عنوان 
»دبيركل اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
ايران« منصوب مي شويد. اميدوار است با اتكال به 
خداوند تب��ارك و تعالي و تعامل با كليه اركان اتاق 
ايران، معاونان، مدي��ران و كاركنان بيش از پيش 

موفق باشيد.«

تجارت غيرنفتي به 109 ميليارد 
دلار رسيد

س��خنگوي گمرك گفت: از زمان استقرار دولت 
سيزدهم در مدت يكسال، ميزان تجارت خارجي 
غير نفتي كشور با ۱۶۱ميليون تن به ۱۰۹ميليارد 
دلار رسيد. روح الله لطيفي در تشريح تجارت يك 
ساله دولت س��يزدهم، اظهار داش��ت: از ابتداي 
استقرار دولت سيزدهم در شهريور سال ۱4۰۰ 
تا پايان مرداد سال جاري ۱۶۱ ميليون و ۶4 هزار 
ت��ن كالا به ارزش ۱۰۸ ميلي��ارد و ۸۶۸ ميليون 
دلار، بين ايران و ساير كشورها تبادل شد كه اين 
ميزان نسبت به مدت مشابه در دولت گذشته از 
لحاظ وزني 3 درصد و از لحاظ ارزش 3۰ درصد 
با رشد همراه بوده است. وي گفت: سهم صادرات 
كالاهاي ايراني در دولت سيزدهم، ۱۲۱ ميليون 
و ۱7۶ هزار تن كالا به ارزش ۵۲ ميليارد و ۲۹۶ 
ميليون دلار بوده كه نسبت به مدت مشابه بدون 
تغيير در وزن )كمتر از يك درصد(، ۲7 درصد در 
ارزش، افزايش داشته است. لطيفي در خصوص 
ميزان واردات در دوره يك س��اله فعاليت دولت 
س��يزدهم، گفت: 3۹ ميلي��ون و ۸۸۸ هزار تن 
كالا به ارزش ۵۶ ميليارد و ۵7۲ ميليون دلار، از 
ابتداي شهريور س��ال قبل تا پايان مرداد ۱4۰۱ 
از گمركات اجرايي كش��ور ترخيص شده و وارد 
زنجيره تامين و توزيع ش��د كه نس��بت به مدت 
مش��ابه ۱3 درصد در وزن و 3۱درصد در ارزش 
با رش��د همراه بوده اس��ت. س��خنگوي گمرك 
افزود: در يك س��ال فعاليت دولت س��يزدهم در 
حوزه تجارت خارجي نس��بت به مدت مش��ابه، 
پن��ج ميليون و ۸۵ هزار ت��ن كالا و ۲4 ميليارد و 
3۰۲ ميليون دلار بيشتر، تبادل تجاري صورت 
گرفت��ه كه چهار ميليون و ۶۸3 ه��زار تن از اين 
ميزان و ارزش ۱3ميلي��ارد و ۲۱۵ ميليون دلار 
مربوط ب��ه افزايش واردات در دولت س��يزدهم 
بوده و 4۰۲هزار تن از لح��اظ وزن و ۱۱ميليارد 
و ۸7 ميليون دلار از لح��اظ ارزش نيز مربوط به 
صادرات بوده اس��ت. وي در پاي��ان تصريح كرد: 
ميزان ترانزيت كالاهاي خارجي از كشورمان در 
اين بازه زماني يك ساله نيز به بيش از ۱3 ميليون 
و ۸۵۰ هزار تن رسيده است كه اين ميزان در بازه 
زماني يك س��اله، بالاترين ح��د نصاب در تاريخ 

كشور بوده است.

شرايط واردات نهاده هاي دامي 
اعلام شد

ب��ازرس اتحاديه واردكنندگان نهاده ه��اي دام و طيور 
خاطرنشان كرد: طلب واردكننده هاي نهاده هاي دامي 
از ارز 4۲۰۰ توماني حدود ۲7۰ ميليون يورو است آنها 
محموله را وارد و فروخته  اند اما هن��وز ارز آن را دريافت 
نكردن��د. رون��د واردات كالاهاي اساس��ي روزانه انجام 
مي شود؛ سوال اصلي اينجاست كه آيا در ترخيص اين 
كالاها در بنادر مش��كلي داريم و چه ميزان از كالاهاي 
اساس��ي در بنادر بلاتكيلف ماندند. كس��ري لشگري 
در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ايلنا، در پاسخ به اين 
پرسش كه چه حجم از نهاده هاي دامي وارداتي در بنادر 
بلاتكليف مانده اند، افزود: درصد محموله هاي بلاتكليف 
در خصوص نهاده دامي، قابل توجه نيس��ت و كالاهاي 
بلاتكليف يا مشكل اسنادي دارند يا كيفيت آنها تاييد 
نش��ده و بايد معدوم ش��وند. اين فعال صنفي ادامه داد: 
كالاها زماني كه در گمركات مي ماند بعد از يك بازه زماني 
به سازمان فروش اموال تمليكي ارجاع داده مي شوند و 
اين سازمان ۲.۵ درصد كارمزد دريافت مي كند تا روند 
ترخصيص كالاها را آزاد كند. به گفته لش��گري؛ حدود 
۱۰ درص��د از كالاهايي ك��ه ب��ا ارز 4۲۰۰ توماني وارد 
مي شدند در گمركات بلاتكليف هستند و منتظر تعيين 
تكليف هستند. وي با بيان اينكه كالاهاي جديد طبق 
اصول مشخصي وارد مي شوند كه براي تاجر و گمرك 
مشكلي ايجاد نمي كند، گفت: عدد طلب واردكننده هاي 
نهاده هاي دامي از ارز 4۲۰۰ توماني حدود ۲7۰ ميليون 
يورو اس��ت آنها محموله را وارد و فروخته  اند اما هنوز ارز 
آن را دريافت نكردند. بازرس اتحاديه واردكنندگان دام 
و طيور در پاسخ به اين پرسش كه وزير كشاورزي اعلام 
كرد كه محدوديتي براي واردات نهاده از س��وي بخش 
خصوصي وجود ندارد و هر تشكل و اتحاديه اي مي تواند 
اقدام ب��ه واردات نهاده كند آيا اين گفت��ه وزير را تاييد 
مي كنيد؟ گفت: وزير كشاورزي باور دارد كه محدوديتي 
در واردات نهاده دامي وجود ندارد اين در حالي است كه 
سازمان توسعه تجارت واردات را منوط به ثبت و سابقه 
كرده است و شركت هاي كه براي نخستين بار مي خواهند 
واردات انجام دهند سقف ۵۰۰ هزار دلار را در نظر گرفته 
است. همچنين در اين رابطه مسيح كشاورز دبير انجمن 
واردكنندگان برنج در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ايلنا، 
در پاسخ به اين پرسش كه آيا آماري از برنج خارجي كه 
در بنادر بلاتكليف مانده در دست داريد؟ گفت: بخش 
محدودي از برنج وارداتي ممكن اس��ت به دليل تغيير 
ثبت سفارش گمركي معطل مانده باشد و در حال حاضر 
برنج جزو كالاهاي رس��وبي نيست.  كش��اورز در پاسخ 
به اين پرس��ش كه وزير كشاورزي اعلام كرد كه امسال 
ممنوعيتي در واردات برنج خارجي وضع نكرديم ولي 
طبق توافقي كه با واردكنندگان داشتيم برنج خارجي 
درفصل برداشت برنج ايراني توزيع نمي شود آيا اين روند 
منطقي به نظر مي رسد؟ گفت: اين سخن سنجيده نيست 
چرا يك تاجر سرمايه خود را در انبارها ذخيره نمي كند؛ 
اين سخن براي آرام كردن نمايندگان شمال كشور طرح 
شد كه ما ممنوعيت را رفع مي كنيم اما در ازاي آن يكسري 
بندها براي واردكنندگان در نظر مي گيريم كه به توليد 
داخلي لطمه اي وارد نش��ود. وي با بيان اينكه برنج با ارز 
نيمايي وارد مي شود، افزود: در حال حاضر برنج خارجي 
تهديدي براي برنج ايراني نيست چراكه فاصله معناداري 
بين قيمت برنج خارجي و ايراني وجود ندارد؛ ركود كامل 
در بازار برنج داخلي و خارجي به دليل كاهش توان خريد 
مردم حاكم شده است و تا مشكلات اقتصادي مردم 

حل نشود بازار از اين شرايط خارج نخواهد شد.
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بن- بروجن
چهارمحال و بختياري حس�ين عس�كرزاده: 
حجت الاس��لام جعف��ري، نماينده مردم ش��ريف 
شهرستان بروجن در مجلس شوراي اسلامي گفت: 
عملي��ات احداث و نص��ب تجهي��زات مكانيكال در 
ايستگاه پمپاژ شماره P3( 3( طرح انتقال آب بن به 
بروجن با ۸۵ پيشرفت فيزيكي در حال اجرا مي باشد . 
به رغم عقب ماندگي 3 ساله، اين طرح در جبهه هاي 
مختلف شامل تكميل ساختمان، ديواركشي، نصب 
قطعات الكتريكي و مكانيكي در حال احداث بوده و 
تا ۲۰ ش��هريورماه عملياتي شده و قادر به پمپاژ آب 
به  سمت شهرستان بروجن خواهد بود. ساير بخش ها 
ش��امل آبگير و تصفيه خانه نيز در حال احداث بوده 
و با تكمي��ل طرح انتقال آب بن به بروجن در س��ال 
جاري كه آب شرب را به نيمي از مردم چهارمحال و 
بختياري مي رساند، ضمن تعريف و عملياتي نمودن 
ساير طرح هاي آبي، به سراغ تأمين آب شرب و پايدار 
براي س��اكنان نيم ديگري از اس��تان خواهيم رفت. 
فردوس كريمي، مديرعامل ش��ركت آب منطقه اي 
چهارمحال و بختياري گفت: هم  اكنون آب از مركز 
رهاسازي شده و به محدوده شهركرد رسيده و ظرف 
۲ هفته آينده با عملياتي شدن ايستگاه پمپاژ شماره 
3 به سمت شهرستان بروجن پمپاژ خواهد شد. اين 
ايستگاه پمپاژ با ظرفيت 3۵۰ ليتر بر ثانيه، آب مورد 
نياز شهرهاي سفيددشت، فرادنبه، بروجن را پمپاژ و 
تأمين خواهد كرد. فتاح كرمي، سرپرست فرمانداري 
شهرستان بروجن گفت: متأسفانه تمامي دشت هاي 
شهرستان بروجن به علت خشكسالي و كاهش ميزان 
بارش، به دش��ت هاي ممنوعه بحراني تبديل شده 
است. به رغم مديريت وضع موجود اما همچنان شهر 
بروجن در تابستان جاري با افت شديد فشار آب روبرو 
بوده و شهر سفيددشت نيز با استفاده از تانكر آبرساني 
شده است. اميد اينكه با تكميل طرح انتقال آب بن به 
بروجن شاهد رفع تنش آبي در اين شهرستان و تأمين 

آب شرب سالم و پايدار باشيم.

تعرفهشناور؛انحصارياجلوگيريازرانتواردكنندگان؟!

فضاي پرابهام واردات خودرو

در۵ماههامسال

خودروسازان چقدر توليد كردند؟
طي پنج ماه نخست سال جاري دو خودروساز بزرگ 
كشور بالغ بر 3۱۵ هزار دستگاه خودرو كامل توليد 
كردند كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ۲۸3 
درص��د افزايش يافته اس��ت؛ از س��وي ديگر توليد 
خودروهاي ناقص اين خودروسازان در اين مقايسه 
آماري ۸۲ درصد كاهش را تجربه كرده است.  طبق 
آمار دفتر صنايع خودروي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، توليد خودروي كامل توس��ط دو ش��ركت 
ايران خودرو و س��ايپا از ۸۲ هزار و 447 دس��تگاه 
در پنج ماهه نخس��ت سال گذش��ته به 3۱۵ هزار و 
۸۱۵ دستگاه در مدت مشابه سال جاري رسيده و 

بدين ترتيب رشد ۲۸3 درصدي داشته است. 
 همچني��ن در اين مدت كاه��ش ۸۵ درصدي توليد 
خودروي ناقص توسط دو خودروساز بزرگ ايجاد شده 
و خودروهاي ناقص ايران خودرو و س��ايپا در مجموع 
پنج ماهه امسال )كه احتمالا مربوط به توليد دوماهه 
فروردين و شهريور است؛ با توجه به توليد خودروهاي 
كامل و عبور مس��تقيم از ابتداي خ��رداد ماه( از ۲7۶ 
هزار و 4۹۱ دستگاه به 4۱۵۶۲ دستگاه رسيده است.

طبق آم��ار، با توجه ب��ه پيگيري رون��د نزولي تعداد 
خودروهاي انباش��ته در كف پاركينگ خودروسازها، 
در پنج ماهه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته، تعداد خودروهاي موجود در پاركينگ 
ايران خودرو و سايپا با كاهش ۹4 درصدي از ۱3۰ هزار 

و ۸۵4 دستگاه به 7۶۶۸ دستگاه مواجه شده است.
تعداد تعهدات كل دو شركت بزرگ خودروساز كشور 
از ۵43 هزار و ۶۶ دستگاه به 4۶۸ هزار و ۶۱7 دستگاه 
از ابتداي امسال تا پايان مرداد ماه رسيده كه در مقايسه 
با مدت مشابه س��ال گذش��ته كاهش ۱4 درصدي 
را ثبت كرده اس��ت. همچنين تعداد تعهدات معوق 

شركت هاي ايران خودرو و سايپا از 3۰ هزار و 773 به 
۲۱ هزار و ۶4۰ دستگاه رسيده است. دو شركت بزرگ 
خودروساز كشور از ابتداي سال ۱4۰۱ تا پايان مرداد 
ماه 433 هزار و 377 دستگاه تحويل مشتريان داده اند 
كه نسبت به 33۹ هزار و 4۵3 دستگاه خودرو تحويلي 

در پنج ماهه ۱4۰۰ قريب به ۲۸ درصد بيشتر است.
طبق آمار دفتر صنايع خودروي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، در مجموع توليد انواع وسائط نقليه در پنج 
ماهه نخست امسال در مقايس��ه با مدت مشابه سال 
گذش��ته افزايش ۱۰ درصدي جريان توليد را تجربه 
كرده و از 3۸۲ هزار و 4۹۱ دس��تگاه ب��ه 4۲۲ هزار و 
7۸ دستگاه افزايش يافته است.  در مدت مذكور سال 
جاري 37۰ هزار و 4۸ دس��تگاه سواري )با رشد شش 
درصدي(، ۸۰۶ دستگاه ون )با رشد ۵۵۰ درصدي(، 

4۰ هزار و ۸۰۰ دس��تگاه وانت )با رشد 4۶ درصدي(، 
۹۶7۸ دس��تگاه كاميونت، كاميون و كشنده )با رشد 
۱7۶ درصدي( و 74۶ دس��تگاه ميني بوس و اتوبوس 

)با رشد ۱۲ درصدي( توليد شده است. 

   تثبيت جريان توليد، دستيابي به عبور 
مستقيم بالا و تغيير تركيب سبد خودروسازان

 با پلتفرم هاي جديد
شايان ذكر است كه عبدالله توكلي لاهيجاني- مديركل 
دفتر صنايع خودروي وزارت صنعت، معدن و تجارت- 
در حاشيه نمايش��گاه تحول صنعت خودرو- افزايش 
توليد در صنعت خودرو كشور را نويدبخش آينده اي 
روش��ن و مقدمه اي بر جهش تولي��د صنعت خودرو 
طي سه س��ال آينده دانسته و اظهار كرد: در گذشته، 

خودروس��ازان توليد خودروهاي در جريان س��اخت 
)ناقص( را كه قابليت عرضه به مشتري نداشت را هم 
به عنوان آمار توليد اعلام و منتش��ر مي كردند اما در 
دولت سيزدهم، با تفكيك و شفاف سازي شاخص هاي 
خودروي كامل، خودروي در جريان ساخت و خودروي 
درصدد توليد عبور مستقيم، در حقيقت معياري شفاف 

براي پايش توليد خودروسازان تعريف شد.
وي تاكي��د ك��رد: از خرداد ماه س��ال ج��اري، توليد 
خودروهاي كس��ري دار در كش��ور متوقف ش��ده و 
خودروهاي داراي كسري  باقيمانده از گذشته نيز، طي 

چند ماه آينده تكميل و عرضه خواهند شد.
اين مقام مسوول در وزارت صمت ضمن اشاره به اينكه 
در توليد س��ال جاري، تركي��ب خودروهاي جديد و 
افزايش ميزان توليد خودروهاي مبتني بر پلتفرم هاي 
جديد، هدف گذاري شده است، تصريح كرد: در دوره 
تحولي صنعت خودرو دو اتف��اق مهم در حوزه توليد 
درحال رخ دادن است؛ اتفاق اول تثبيت جريان توليد 
و دستيابي به عبور مستقيم بالا در توليد و اتفاق دوم، 
تغيير تركيب س��بد توليد خودروس��ازان مبتني بر 

خودروهاي بر پايه پلتفرم هاي جديد است.
توكلي لاهيجاني ايجاد هم افزايي و تكميل زنجيره 
ارزش پراكنده در كش��ور از طريق همكاري و تعامل 
فعالان عرصه خودروسازي را يكي از مهم ترين اركان 
نمايش��گاه تحول صنعت خودرو برشمرده و گفت: 
صاحب صنعت شدن در بسياري از كشورها با ايجاد 
هم افزايي ميان همه صناي��ع اتفاق مي افتد. حضور 
ش��ركت هاي دانش بني��ان و جوان��ان تحصيلكرده 
در عرصه برقي س��ازي، اتصال پذي��ري، خودروهاي 
خ��ودران و حم��ل  ونق��ل اش��تراكي، نقط��ه قوت 

سياست گذاران صنعت خودروي كشور است.
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خبرروز

اطلاعيه اي درباره »جرم سقط جنين« و استثنائات آن
معاونت اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم قوه قضاييه درباره جرم »سقط جنين« توضيحاتي ارايه كرد. قوه قضاييه اعلام كرد: به انجام 
كار يا انجام ندادن كاري كه منجر به مرگ جنين شود، سقط جنين گفته مي شود و از جمله جرايمي است كه مقيد به نتيجه است. يعني 
اين جرم با هر نوع صدمه به رحم حتي استعمال ادويه ها، داروها و مواد شيميايي نيز ممكن است اتفاق بيفتد. بنابراين هر عملي كه از زمان 
شكل گيري نطفه در رحم مادر تا پايان رشد كامل و زمان خارج شدن از رحم صورت گيرد، سقط جنين است و مرتكب، مستوجب كيفر 
است. براي افراد متخصص در زمينه پزشكي مجازات ابطال پروانه، پرداخت ديه و حبس مقرر شده است. در مورد ساير اشخاص، انجام 

عمدي جرمِ سقط جنين موجب پرداخت ديه و مجازات حبس خواهد بود و در صورت غيرعمدي بودن، موجب پرداخت ديه مي گردد.

آگهی مناقصه
شهرداریاصفهان

    سازمان آرامستان های شهرداری اصفهان )آرامستان باغ رضوان( در نظر دارد پروژه های زیر را از طریق مناقصه به پيمانكار واجد 
شرایط واگذار نماید. 

سازمانآرامستانهایشهرداریاصفهان

سپردهشرکتدرمناقصه)ريال(مدتانجامکارنوبتشرحمناقصهشمارهمناقصه

1/812/500/000رياليکسالشمسیاولخدماتپسازدفن1401/06

تذكرات:
- شركت كنندگان در مناقصه مي بایستي سپرده شركت در مناقصه را بصورت ضمانتنامه بانكی یا واریز نقدي به حساب سپرده شماره 

)1001000652912( نزد بانك شهر به نام سازمان آرامستان هاي شهرداري اصفهان )آرامستان باغ رضوان( واریز نمایند.
- متقاضيان شركت درمناقصه مي بایستي داراي سوابق كاري مرتبط و مناسب با موضوع مناقصه بوده و توان مالي جهت انجام خدمت 

فوق را داشته باشند. 
- ش�ركت كنندگان از تاریخ نشر این آگهي تا پایان ساعت اداري )13:00( مورخ 1401/06/23  همه روزه به غير از روزهاي تعطيل به 
امور قراردادهای سازمان )اتاق شماره 4( واقع در ساختمان اداری آرامستان باغ رضوان )كيلومتر 5 جاده اصفهان – نایين( مراجعه 

و نسبت به تهيه اسناد مناقصه اقدام نمایند. 
- آخرین مهلت تحویل پيشنهاد قيمت به حراست سازمان )اتاق شماره 6( واقع در ساختمان اداري آرامستان باغ رضوان                  )كيلومتر 

5 جاده اصفهان – نایين( تا پایان ساعت اداري )13:00( روز چهارشنبه مورخ 1401/06/23 مي باشد.
- تاریخ بازگشایی پاكت های مناقصه 1401/06/29 می باشد.

- سازمان آرامستان هاي شهرداري اصفهان در رد یا قبول هر یك از پيشنهادات مختار است.
- سایر اطلاعات و جزئيات مربوطه در اسناد مناقصه موجود می باشد.

- جهت كسب اطلاعات بيشتر به پایگاه اینترنتي )www.aramestan.isfahan.ir( مراجعه گردد.

گليماندگار|
 پس��رك 13 يا 14 س��اله اس��ت، در يك 
سوپر ماركت كار مي كند، به عنوان پيك، 
قرار نيست امسال هم به مدرسه برود، مي گويد براي ثبت 
نام بايد 4 ميليون تومان پرداخت كند، پدر و مادرش در 
يكي از خانه هاي محله سرايدار هستند، آنها در يك اتاق 
سرايداري زندگي مي كنند، مدرسه دولتي رايگان در اين 
محله نيست، همه يا نمونه دولتي هستند يا غير انتفاعي، 
نمونه دولتي هم پول مي خواهد، پسرك حالا رفتن به 
مدرسه و ادامه تحصيل را به سال هاي بعد موكول مي كند، 
ناراحت نيست، از اينكه كار مي كند وكمك خرج خانواده 
است به خودش مي بالد، يك خواهر كوچك 5 ساله هم 
دارد، مي خواهد پول هاي��ش را جمع كند تا خواهرش 
بتواند به مدرسه برود. او تنها يك نمونه از هزاران نمونه اي 
است كه به دليل فقر از تحصيل باز مي مانند در حالي كه 
طبق قانون اساسي تمامي افراد يك جامعه بايد از حق 
تحصيل رايگان برخوردار باشند. از وقتي كه مدارس غير 
انتفاع��ي راه افتادند، به دنبالش مدارس هيات امنايي و 
نمونه دولتي و نمونه مردمي و ... هم راه افتادند تا محلي 
شوند براي دريافت شهريه از اولياي دانش آموزان تا چرخ 
مدارس بچرخد، تا بودجه اندك وزارت آموزش و پرورش 
از اين راه جبران ش��ود. به همين س��ادگي. بماند كه در 
شهرهاي كوچك و روستاهاي دور افتاده بچه ها در چه 
شرايط و مدارس غير استانداردي مشغول به تحصيلند، 
اتفاق هاي تلخي كه در اين رابطه افتاد فراموش شدني 
نيستند. جان باختن دانش آموزان در آتش سوزي هاي 
كلاس درس به خاطر استفاده از وسايل گرمايشي غير 
استاندارد خود حديث ديگري بود كه بارها و بارها خوانده 
ش��د. در اين بين حالا مساله فرونشست زمين و خرابي 
مدارس را هم بايد به ديگر مش��كلات اضافه كرد، اينكه 
در اصفهان هنوز مدارس باز نشده چندين مدرسه دچار 
فرونشست شده اند و معلوم نيست اين بار قرار است چند 

دانش آموز زير آوار خرابي مدارسي كه كلاس هاي درس 
آن ترك خورده باقي بمانند. سال هاست كه مسوولان 
در مورد مناسب س��ازي مدارس وع��ده مي دهند، هر 
بار وزارت آموزش و پ��رورش درباره كمبود بودجه اين 
ساخت و سازها اطلاع رساني مي كند، با وجود اين همه 
خير مدرسه س��از باز هم مشكلات زيادي در اين زمينه 
وجود دارد كه البته كسي همت رفع آنها را نداشته است. 

   نابرابري آموزش، بحران تازه 
حالا ديگر مش��كلات اقتص��ادي به ح��وزه آموزش هم 
رسيده اند. از مساله معلمان و نارضايتي آنها از حقوقشان كه 
بگذريم افزايش فقر در بين افراد جامعه و از بين رفتن طبقه 
متوسط نيز باعث شده تا بسياري از دانش آموزان به دليل 
فقر از تحصيل باز بمانند.  فريدون مراتي، جامعه شناس در 
اين باره به »تعادل« مي گويد: مساله فقط هزينه ثبت نام 
در مدارس نيست، مساله هزينه تحصيل دانش آموزان در 
كل سال است، تهيه كتاب و دفتر و ديگر لوازم ضروري، 
بس��ياري از خانواده ها حت��ي اگر ريالي ب��راي ثبت نام 
پرداخت نكنند توان تهيه لوازم التحرير بچه هايشان را هم 
ندارند. اين معضلي است كه امروز گريبان جامعه را گرفته 
است. فشارهاي اقتصادي به تمام حوزه هاي ديگر آسيب 
مي رس��اند، حوزه آموزش و فرهنگ تحت تاثير فقر قرار 
مي گيرد. خانواده اي كه درگير تامين معيشت است، چطور 

مي تواند از پس هزينه هاي تحصيلي فرزندانش بر بيايد. 
او مي افزايد: اينها مسائلي است كه دولت موظف است به 
آن ورود كند، به صرف اينكه منتظر خيرين و نيكوكاران 
باشيم تا مش��كلاتي از اين دس��ت را برطرف كنند كار 
درستي نيس��ت. ما نمي توانيم آينده اين سرزمين را به 
دست اما و اگرها بس��پاريم. فرزندان ما آينده سازان اين 
مملكت هستند، همه آنها بايد بتوانند از نعمت تحصيل 
و آموزش رايگان بهره مند ش��وند وگرنه در آينده اي نه 
چندان دور شرايط جامعه بحراني خواهد شد. در حال 

حاضر نابرابري آموزش��ي خود يك بحران است كه بايد 
به آن رسيدگي شود. نمي توانيم از كنار اين مهم راحتي 
بگذريم. مگر مي شود آموزش را قرباني فقر معيشتي كرد. 

اين مساله خطرناك است، اين هشدارها جدي است. 

   آمار بازماندگان از تحصيل 
نگران كننده است

اين جامعه ش��ناس در بخش ديگري از س��خنانش 
مي گويد: بر اساس اعلام مسوولان آموزش و پرورش 
در س��ال 98 آمار دانش آموزان بازمانده از تحصيل 
140 هزار نفر بود اما در دوران كرونا اين آمار به بيش 
از 300 هزار نفر تنها در مقطع ابتدايي رسيد در حالي 
كه در مقطع متوس��طه اين آمار 760 هزار نفر شد، 
در واقع آنها به دليل اينكه ش��رايط ادامه تحصيل را 
به نداشتن امكانات نداشتند جذب بازار كار شدند. 
بسياري از اين بچه ها به آمار كودكان كار اضافه شدند 
و اين در حالي است كه مسوولان همچنان معتقدند 
درصد بالايي از جمعيت كودكان كار مربوط به اتباع 
بيگانه هس��تند. اما واقعيت چيز ديگري است. اگر 
سري به مناطق محروم بزنيم مي بينيم كه بسياري 
از كودكان از سن 6 يا 7 س��الگي به نان آور خانواده 
تبديل مي ش��وند در حالي كه بايد به فكر تحصيل 
باشند در كارگاه ها و خيابان ها مشغول كار هستند. 

   »آموزش رايگان« بايد به عنوان
 محور توسعه پذيرفته شود

عضو كانون صنفي معلمان ايران نيز كه در پنل همايش فقر 
و نابرابري آموزش سخن مي گفت، در اين باره مي گويد: چرا 
براساس اصل 30 قانون اساسي آموزش ما رايگان نيست؟ 
بايد آموزش رايگان را به عنوان محور توسعه قبول كرد. در 
واقع وقتي از فقر يا نابرابري آموزشي صحبت مي شود دو 
بخش وجود دارد؛ يك بخش از اين فقر و نابرابري خشن 

و آشكارتر است كه شامل بچه هاي ترك تحصيل كرده 
مي ش��ود و بخش ديگر فقر پنهان اس��ت. كساني كه در 
سيستم آموزشي ما درس مي خوانند از كيفيت آموزشي 
برخوردار نيس��تند. محمدرضا نيك ن��ژاد، مي افزايد: در 
مجموع فقر چند بعدي در نسبت دانش آموز به معلم وجود 
دارد. قبلا به ازاي هر معلم 28.3 دانش آموز بود كه امروز 
اوضاع بدتر شده است. ما يك شيب ترك تحصيل داريم 
كه هرچه بالاتر مي رويم ش��يب بيشتر مي شود. رييس 
كميسيون برنامه و بودجه خرداد امسال گفت 300 هزار 
معلم كم داريم. معاون پارلماني وزير آموزش و پرورش هم 
گفته است كه 40 هزار از طريق دانشگاه فرهنگيان و 34 
هزار معلم از ماده 28 جذب شده و حالا 8 هزار معلم هنوز 
كم اس��ت. عضو كانون صنفي معلمان اظهار مي دارد: 
علي اصغر فاني وزير وقت در س��ال 94 در گفت وگو با 
رسانه ها اعلام كرده بود استخدام هاي كارشناسي نشده 
به دليل بهره وري پايين خيانت به تعليم و تربيت است 
و كاهش نيروي آموزش و پرورش را راهكار اين مشكل 
اعلام كرد. به اين ترتيب تعديل نيرو كه س��نگ آن به 
اش��تباه در دوران آقاي فاني و قبل از او گذاشته شد اثر 
نامطلوبش سراغ بچه هاي شهري و كلان شهرها رفت 
چراكه آنها دنبال آموزش كيفي هستند. من نمي خواهم 

همه بي كيفيتي آموزش را به كمبود نيرو ربط بدهم.

   آموزش رايگان وظيفه دولت است
نيك نژاد مي گويد: چگونه بايد كاري كرد كه آموزش 
اولويت ش��ود؟ مس��ائل آموزش و پ��رورش بايد در 
جنبش اجتماعي قرار بگيرد. من مخالف مدرس��ه 
 پولي هستم، اما حق خانواده است كه فرزندش را آنجا 
ثبت ن��ام كند. آم��وزش در دنيا در چال��ش رايگان 
ش��دن اس��ت و وظيفه دولت اس��ت و منتي بر سر 
كسي نيست. يك زماني خصوصي سازي در عناوين 
مختلف در آم��وزش و پرورش امري��كا رخ مي داد و 
حدود 15 سال طول كشيد تا جنبش هاي اجتماعي 
دولت هاي فدرال و ايالت ها را وادار به عقب نش��يني 
در خصوصي س��ازي كردند.ما ني��از داريم جامعه و 
دولتمردان تن به تغييرات به سمت عدالت بدهند. 
عضو كانون صنفي معلمان بيان ك��رد: براي تغيير 
در آموزش بايد جنبش اجتماع��ي ايجاد كرد. چرا 
براساس اصل 30 قانون اساس��ي آم��وزش ما رايگان 
نيست؟ بايد آموزش رايگان را به عنوان محور توسعه 
قبول كرد. امروز مدارس روستايي هم پول مي گيرند 
و وقتي برق مدرسه قطع مي شود از بچه ها مي خواهند 
پول بياورن��د. هزينه كردن براي رضايت مندي معلم 
مهم اس��ت. رضايت من��دي معلم ش��رط لازم رفع 

مشكلات است. اما قطعا شرط كافي نيست.

   آموزش ،كالا 
و مدارس بنگاه اقتصادي شدند

فريد اميري، كارش��ناس آم��وزش نيز در اي��ن باره به 
تعادل مي گويد: در ژاپن ش��عار نظام آموزشي آنها اين 
است كه از هر قش��ر اجتماعي كه باشيد مي توانيد در 
مدارس باكيفيت درس بخوانيد. در اكثر كشورهاي دنيا 
دولت ها س��هم بالايي از آموزش در كشورهاي جهان 
تامين مي كنند كه اين آمار بالاي 90 درصد اس��ت اما 
در ايران دولت در پرداخت هزينه آموزش س��هم 60 تا 
70 درصدي دارا بوده است. در واقع دولت دولت بيشتر 
مس��ووليت زدايي كرده و اين سهم به گردن خانواده ها 
سپرده شده اس��ت. ما امروز با توده اي شدن فقر مواجه 
شده ايم و دولت ها در مسووليت زدايي سماجت به خرج 
دادند.  او مي افزايد: به طور مثال اصراري كه بر گسترش 
دانش��گاه هاي بي كيفيت در اكثر شهرهاي دور افتاده 
داشته اند و فقط براي اينكه مشروعيت تحصيلي داشته 
باشند توجهي به كيفيت آن نشد. به مساله آموزش ضربه 
وارد كرده است. در كشور ما آموزش به كالا تبديل شده 
و مدارس به بنگاه هاي اقتصادي به اين ترتيب شرايط 
براي باز ماندن از تحصيل در قشر فرودست جامعه فراهم 
شده اس��ت. در واقع وقتي مدارس را به بنگاه اقتصادي 
تبديل كرديم ضربه نهايي را بر پيكر آموزش وارد آورديم.

گزارش
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رويداد

جايخاليمناسبسازيدرپروژههايمسكنمعلولان
يك��ي از مهم ترين حمايت ه��اي دول��ت از گروه هاي 
اجتماعي به ويژه گروه هاي پايين دست رفاهي كشور كه 
به عنوان محوري ثابت در عرصه حمايت هاي اجتماعي 
در دولت هاي مختلف مورد تأكي��د و توجه قرار گرفته 
است، تأمين مس��كن حمايتي براي گروه هاي نامبرده 
است. افراد داراي معلوليت كشور با توجه به شرايط ويژه 
اقتصادي خود همواره از گروه ه��اي داراي اولويت براي 
دسترسي به مسكن ارزان قيمت و حمايتي بوده و هستند. 
اعلام آمارهاي متفاوت از تأمين مسكن افراد معلول در 
قالب طرح هاي حمايتي مبين همين امر است از جمله 
تحويل بيش از 16 هزار واحد مسكوني به افراد معلول و 
نيز پيش بيني تحويل حدود 3 هزار واحد مسكوني به اين 
افراد تا پايان سال و ارايه تسهيلات ويژه به افراد معلول 
براي دسترسي به مسكن مانند پرداخت 2 ميليارد ريال 
كمك بلاعوض به خانواده هاي 2 معلول به بالا و نيز يك 
ميليارد ريال كمك بلاعوض به ساير خانواده هاي معلول 
متقاضي مسكن و نيز پرداخت تسهيلات بانكي با نرخ 
سود يارانه اي از س��وي دولت براي خانه دار شدن افراد 
معلول و حتي استثناء شدن افراد معلول از شرط تأهل 

براي ثبت نام در طرح نهضت ملي مسكن.

     ساخت مسكن بدون توجه به نياز معلولان
به هرحال اينها تس��هيلات دولت براي تأمين مسكن 
ارزان قيمت براي افراد معلول اس��ت در اين ميان آنچه 
خواسته يا ناخواس��ته از اولويت توجه برخوردار نيست 
چگونگي دس��ترس پذيري واحدهاي مسكوني در اين 
طرح هاي حمايتي براي افراد معلول است؛ آنچه اولويت 
دارد تأمين زمين، ايجاد زيرساخت ها و تأمين امكانات 
براي توليد مسكن مورد نياز افراد معلول است اما تطبيق 
اي��ن واحدهاي توليد ش��ده با نيازهاي اف��راد معلول از 
جنبه هاي فرعي قضيه اس��ت به همين دليل بسياري 
از پروژه هاي مس��كن مهر به علت جانمايي نامناس��ب 
يعني دوري از ش��هرها و زير ساختهاي ارتباطي و عدم 
پيش��بيني خدمات مورد نياز عملًا م��ورد بهره برداري 
بسياري از افراد معلول قرار نگرفته اند. در اين ميان يك 

تناقض سياست گذاري مشهود است، تأمين مسكن براي 
افراد معلول در 2 الگو قابل تحقق است، الگوي نخست 
تخصيص مجتمع هاي مس��كوني ويژه به افراد معلول 
كه اگر چ��ه پيش بيني ضوابط دس��ترس پذيري براي 
افراد معل��ول را در ايجاد اين مجتمع ها ممكن مي كند 
اما به علت خودداري اكثريت افراد معلول از زيس��ت در 
مجتمع ها يا شهرك هاي اختصاصي با برچسب معلول 
مورد استقبال اكثر افراد معلول به ويژه تحصيل  كردگان 
اين جامعه قرار نمي گيرد؛ الگوي دوم لحاظ كردن افراد 
معلول در پروژه  هاي مس��كن حمايتي در كنار س��اير 
افراد است كه اگر چه نقص برچسب خوردن اجتماعي 
را در الگ��وي نخس��ت رفع مي كند ام��ا رعايت ضوابط 
دسترس پذيري و مناسب سازي اين واحدها را براي افراد 
معلول براي طراحان و سازندگان سخت مي كند. قاعدتاً 
هم براساس ديدگاه هاي كارشناسي امور معلولان و هم 
براساس ضوابط ابلاغي دسترس پذيري اماكن به ويژه 
مجتمع ها و شهرك هاي مسكوني راه حل رعايت ضوابط 
دس��ترس  پذيري در ايجاد مجتمع ها و ش��هرك هاي 
مس��كن حمايتي مانند دس��ترس پذيري ورودي ها، 
محوطه ها، پيش بيني پاركينگ هاي اختصاصي، رعايت 
ضوابط دس��ترس پذيري در فضاهاي مش��ترك همه 
ساختمان هاي مس��كوني وفق الزامات شوراي عالي و 
آيين نامه اجرايي ماده 3 قانون حمايت از حقوق معلولان 
در عرصه دسترس پذيري از جمله پيش بيني شيب راه ها 
در ورودي س��اختمان ها، ح��ذف موان��ع در راهروها و 
گذرگاه هاي ساختمان پيش بيني آسانسورهاي مبتني 
بر ضوابط دس��ترس پذيري به شكل عمومي و حداقل 
اعمال ضوابط مناسب سازي درون واحدي در واحدهايي 
از ساختمان هاست كه به علت رعايت همين ضوابط از 
اولويت واگذري به افراد معلول و كم توان برخوردارند 
پذيرفتني نيست با وجود اس��ناد بالا دستي و ابلاغ 
ضوابط دسترس پذيري اولويت توليد و ارايه مسكن 
ميزان دسترس پذيري و بهره برداري اين واحدها را 
براي افراد معلول و سالمند تحت الشعاع قرار دهد و 
بعد از خون دل خوردن هاي بسيار فرد معلول هنگام 

دريافت واحد مس��كوني خود با موانع مختلف خود 
روزانه در خانه خود روبرو ش��ود؛ موانعي كه حذف 
آنها هم مبتني بر الزامات قانوني  است و هم در مرحله 

طراحي و ساخت انبوه قابل اجتناب و كم هزينه.

   تهيه آدرس خانه ۸۷۰۰  معلول 
براي مناسب سازي

اين در حالي اس��ت كه معاون شهرس��ازي و معماري 
ش��هرداري تهران از تهيه ليس��ت آدرس منازل 8700 
نفر از افراد داراي معلوليت جهت مناسب س��ازي خبر 
داد. حميدرضا صارمي گفت: مناسب س��ازي در سه فاز 
بوس��تان ها و فضاي سبز، معابر و ابنيه شهرداري تهران 
انجام مي شود كه فاز نخست پروژه هاي پايلوت مربوط 
به سال جاري در حال اجرا اس��ت. معاون شهرسازي و 
معماري شهردار تهران ادامه داد: بر اساس شاخص هاي 
تدوين شده و ارزيابي صورت گرفته، پيشرفت عمليات 
مناسب سازي پروژه هاي پايلوت 1401 مناطق 22 گانه، 
در حوزه مناسب سازي معابر 56 درصد، ساختمان هاي 
شهرداري60 درصد و بوس��تان ها 55 درصد بوده است 
و ش��هرداران مناطق 22 گانه، ملزم به تحويل نهايي فاز 
اول پروژه هاي پايلوت مناسب سازي سال 1401 تا 15 
آبان ماه س��ال جاري ش��ده اند. صارمي افزود: علي رغم 
محدوديت هاي بودجه اي كه اكنون با آن مواجه هستيم، 
علاوه بر تكاليف برنامه جامع مناسب س��ازي، ليس��ت 
آدرس منازل 8700 نفر از افراد داراي معلوليت را همراه با 
نوع معلوليت آنها به شهرداري هاي مناطق ارسال كرديم 
تا همزمان ب��ا اجراي برنامه جامع، هر منطقه به صورت 
پايلوت دو محور كه مشرف به بالاترين فراواني منازل اين 

عزيزان و جانبازان عاليقدر است را مناسب سازي كنند.

نوجوانيدورانلبمرزاست
 از سوي ديگر خانواده ها به اندازه كافي نسبت به نوسانات 
اين س��ن و س��ال، آگاهي كافي و لازم را ندارند. كدام 
نوسانات؟ بديهي است كه دوره نوجواني با بلوغ جسماني 
و جنسي همراه است؛ مسائلي كه مي تواند هم از نظر 
هورموني و هم از نظر عرفي واجتماعي، براي نوجوان 
اس��ترس و نگراني به همراه داشته باشد. اما در چنين 
شرايطي، اين نوجوان با والديني روبرو است كه آمادگي 
برخورد و رفتار با نوجواني در چنين شرايط و موقعيتي 
را ندارند. يعني هم نوجوان در مرحله حساسي است و 
هم خانواده ها ناآگاه! آن وقت است كه خانواده دست به 
كنترل بيروني مي زند. آنها گاهي احساس خطر مي كنند 
و مي خواهند با تهديد، تحقير، كل كل، تنبيه، انتقاد، 
سرزنش يا حتي پاداش و باج دادن، مانع پيشروي خطر 
بشوند. در صورتي كه مجموعه اين رفتارها باعث مي شود 
كه نوجوان دچار يك آشفتگي رواني بشود.او براي كم 
كردن بار اين رفتارهايي كه با او شده، به گروه همسالان 
خودش پناه مي برد كه آنها هم همين شرايط را دارند. 
 در چنين شرايطي، اين دسته از نوجوان ها، براي تخليه 
اين حجم از فشار و آشفتگي، به سيگار، الكل، مواد مخدر 
و در دس��ترس ترين آنه��ا، گل روي مي آورند. در واقع 
نوجوان هايي در چنين موقعيت هايي قرار مي گيرند 
كه فشاري مضاعف بر فشار اختصاصي سن و سال شان، 
از طرف خانواده درب��اره درس خواندن و ... به آنها وارد 
شده است. متاسفانه بسياري از خانواده ها، خودشان با 
دستان خودشان، فرزندانشان را در باتلاق آسيب هاي 
اجتماعي مي اندازند. آسيب هايي كه فقط هم به اعتياد 

به مواد مخدر ختم نمي ش��ود. طبيعت��ا مهم ترين راه 
پيشگيري در دست والدين و معلمين مدارس است. آنها 
بايد آموزش ببينند و بدانند كه سعادت نوجوان، تنها در 
مسائل تحصيلي و موفقيت هاي ظاهري و عرفي جامعه 
نيست. بلكه نوجوان دچار احساسات و عواطفي است 
كه توجه به آنها، مي تواند او را در همه جنبه ها از جمله 
مسائل تحصيلي هم به موفقيت برساند. آنچه تا امروز 
شاهد آن بوده ايم كافي هم نبوده و نيست. در حال حاضر 
كمتر نوجواني را مي بينيم كه به هيجانات دروني اش 
كه متعلق به سن و سالش است، پاسخ داده شده باشد. 
براي همين هم لازم است كه كادر مدرسه و خانواده، 
الگوهاي فكري و نگرشي خود را تغيير بدهند. الگويي 
كه باعث پيگشيري از آشفتگي ذهني و دروني نوجوان 
مي شود و باعث مي شود هوش هيجاني اش بالا برود و او 
را تا حدودي از آسيب هاي اجتماعي از جمله اعتياد بيمه 
كند. بسياري از خانواده ها وقتي بر سر مساله كنترل 
نكردن بحث مي شود فكر مي كنند نبايد كنترلي 
بر فرزندانشان داشته باشند، چنين چيزي امكان 
ندارد، ما بايد بتوانيم روش تربيتي مان را به سمت 
كنترل دروني، توجه ب��ه انتخاب بچه ها و احترام 
گذاشتن به دنياي مطلوب شان هدايت كنيم. در 
اين ميان، آزادي هاي معق��ول همراه با قانون هم 
مي تواند گره گشاي يك ارتباط سالم بين نوجوان 
و والدينش باش��د. آن وقت اس��ت كه اگر چنين 
كرديم، بدون شك، مي توانيم بخشي از آسيب هاي 

احتمالي و در پيش روي نوجوان را برداريم.
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رويخطخبر

بيش از ۱۰۰ گونه جانوري 
در معرض انقراض

فهرست مهره داران در معرض خطر انقراض و 
حمايت و حفاظت شده بعد از حدود 20 سال 
به روزرساني و منتشر شد. حسن اكبري معاون 
محيط زيست طبيعي و تنوع زيستي سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت درباره به روزرس��اني 
فهرست تنوع جانوري گفت: در آستانه هفته 
دولت با تلاش همكاران دفاتر تخصصي به ويژه 
دفتر موزه ملي تاريخ طبيعي و ذخاير ژنتيكي 
فهرس��ت گونه هاي مهره دار در معرض خطر 
انقراض و حمايت و حفاظت ش��ده بر اس��اس 
بند ت ماده 3 قانون ش��كار و صي��د و مصوبه 
168 ش��وراي عالي حفاظت محيط زيس��ت 
به روزرس��اني و در روزنامه رسمي منتشر و به 
مراجع ذي ربط ابلاغ شد و از اين تاريخ ملاك 
عمل براي مس��ائل قضايي و حقوق در سطح 
كش��ور خواهد بود. او افزود: بر اساس فهرست 
منتش��ره بيش از 100 گونه در فهرس��ت در 
معرض خطر انقراض قرار دارد و بيش از 160 
گونه نيز در فهرس��ت گونه هاي حمايت شده 
و حفاظت ش��ده قرار گرفته ان��د. در خصوص 
آبزيان و سخت پوستان مصوبه قبلي سازمان 
هنوز پابرجاس��ت و در ص��ورت تغيير، ابلاغ و 
اطلاع رساني خواهد شد همچنين در خصوص 
بي مهرگان مراتب در دست بررسي نهايي است 

و به زودي اقدام خواهد شد.
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